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Meer dan tien jaar geleden, in 2012 om precies te zijn, werden de houten dakkapellen 
van de toren gehaald en hier en daar een flinke brok steen verwijderd. Bij elke storm 
hield men dan ook de adem in want van de Sint-Norbertuskerk aan de Dageraadplaats 
kon nog wel wat meer naar beneden donderen. Maar als het nu opgestelde restauratie-
dossier (het nu opgestelde dossier betreft enkel de eerste fase van de werken, de vol-
ledige restauratie van de kerk is opgenomen in het beheersplan) goedgekeurd wordt 
dan is dat na het uitvoeren van de werken aan de volledige buitenkant van de kerk 
bijna zo goed als onmogelijk dat er nog ongelukken gebeuren. Een duur en omvangrijk 
werk. (Swa COLLIER)  Zie vervolg Pagina 4

De burgerbegroting komt er 
weer aan en dan kunnen de  
inwoners van het district 
Antwerpen  opnieuw kenbaar 
maken welke projecten ze 
gerealiseerd willen zien in hun 
omgeving. 
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Record: het komen en gaan van Tea Tea Bar
Op de hoek van de Lange van Ruusbroecstraat ging een uiterst curieus teahuisje annex  
vanalles de deuren openen. Er werd serieus gewerkt en enkele weken geleden werd met stille trom de deur geopend van het 
kunstzinnig ogend bedrijfje. Maar het ging met een even stille trom weer dicht.  Hoe zit dat nu in elkaar?

SEPTEMBER
OKTOBER

De Sint Norbertuskerk wordt grondig gerestaureerd en dat zal ondermeer een gloednieuw torenuurwerk opleveren. • Foto Jörg PYL

Restauratie St. Norbertuskerk:
kostprijs geschat op 3 miljoen
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Edito
Swa Collier, 
hoofdredacteur van de Gazet van Zurenborg
laat elke keer zijn gedachten gaan over de  
gebeurtenissen in de wijk. 

Het lawaai en  
de kerkklokken 

Het trendy Zurenborg, het hippe Zurenborg, 
als er over de wijk wordt geschreven dan 
haalt men snel nogal eens een cliché boven. 
Wat trendy en hip dan wel mogen zijn is me 
altijd een raadsel gebleven maar een cliché 
is nu éénmaal hardnekkig en moeilijk uit te 
roeien. Terwijl ik vermoed dat men het dan 
heeft over de vele restaurants en de kroegen 
in de wijk. Is dat trendy? Is dat hip ? Ik zou 
het bij de duvel en zijn staart niet weten.

Wat we wel weten is dat een deel van de 
wijk de laatste jaren omgetoverd werd tot 
drank- en eetplaatsen waar vooral naar het 
weekend toe behoorlijk wat volk naartoe 
wordt gezogen. Op een ietwat warme dag 
moet iemand maar eens de moeite doen om 
de vele tientallen fietsen te tellen die overal 
verspreid staan. Iets eten en dranken op een 
terras met groen in de buurt en in een au-
tovrije of autoluwe omgeving, daar gaan we 
allemaal voor. 

Maar het heeft ook allemaal een prijs. Wijk-
bewoners met een auto zoeken langer naar 
een parkeerplaats dan dat ze in de auto zelf 
zitten en voor de bewoners van de wijk is de 
laatste jaren het plaatje minder rooskleurig 
geworden. Niemand zal ontkennen dat de 
overlast er sterk is op vooruit gegaan. Het is 
nu eenmaal zo dat vertier zoekende mensen 
snel geneigd  zijn dingen te doen die ze in 
hun eigen straat nooit ofte nimmer zouden 
doen. Om half drie ’s nachts op een terras 
roepen en tieren dat het twee straten ver te 
horen is. Auto’s parkeren waar het niet hoort 
en niet mag (“Het is maar voor efkes”), vuil 
en afval laten slingeren op de weg en het 
ergst van allemaal: het verzamelde lawaai. 

Herhaaldelijk komen er bij deze krant klach-
ten toe van mensen die in de omgeving van 
een horecazaak wonen. Die gaan een keertje 
over stank via afvoerbuizen of buiten staan-
de vuilbakken maar eigenlijk overwegend 
over lawaaihinder. En dat heeft vele oorza-
ken. Zo heeft elke keuken in een restaurant 
een koelinstalatie en afzuigapparatuur. Die 
lucht wordt naar buiten geblazen en dat 
gebeurt niet altijd even geruisloos. Mensen 
die dus in de omgeving van een dergelijke 
buiteninstallatie slapen, een terras of een 
tuin hebben, krijgen in veel gevallen dag en 
nacht een zoem of een ander ononderbro-
ken lawaai te horen. Men spreekt soms van 
een “wasmachine die een godganse nacht 
naast uw bed staat te draaien”. Geen oor-
verdovend lawaai maar een onophoudelijk 
enerverend en belastend geluid. Op vraag 
van de betrokkenen komt de stad dan me-
tingen verrichten maar zoemgeluiden doen 
nu eenmaal het wijzertje van de decibelme-
ter moeilijk naar rood slaan. En dus is er wet-
telijk niets aan de hand. Een probleem dat 
zich nu op diverse plaatsen stelt. Horeca-uit-
baters doen wel de moeite om de buizen zo 
hoog mogelijk in de lucht te laten eindigen 
maar meestal vinden ze de kosten te hoog ( 
en de baten nul) om het probleem met wor-
tel en al uit te roeien. 

Maar wat het meest de levenskwaliteit in 
deze wijk bedreigt is de overlast van men-
selijke activiteiten. Toegegeven, niet zelden 
onder invloed van vloeibare of andere mid-
delen, maar daar zijn de betrokkenen in de 
meeste gevallen zich zelden of nooit van be-
wust. Zoals iemand nooit “bewust” een leeg 
pakje sigaretten op de grond gooit, dat is 
altijd per ongeluk als ze er op aangesproken 
worden. Vrolijkheid, lachen en noem maar 
op hoort bij uitgaan zoals bokkepoten bij 
de duvel horen. Daar is weinig aan te veran-
deren. Alhoewel. In café Moeskop hangt al 
heel lang een geschreven boodschap naast 
de deur dat men vooral na tien uur ’s avonds 
het een beetje stil moet houden en moet 
denken aan de buren. Al heb ik soms de in-
druk dat er op geregelde tijdstippen volsla-
gen analfabeten op het terras zitten. Maar 
de cafébaas doet tenminste de moeite om 
het aan zijn klanten te signaleren: je zit hier 
in een woonwijk, hou er alstublieft rekening 

mee.  En de politie? Die komt als ze gebeld 
wordt maar dan speelt iedereen plotsklaps 
de “stomme haas’’.  

De laatste tijd zijn erin de wijk twee cafés 
bijgekomen. Op de Dageraadplaats is er iets 
met met fors uitgevallen apen en naast de 
spoorweg aan de Draakplaats iets met op-
tredens. Allemaal erg interessant en leuk 
maar telkens worden de oren gespitst: trek-
ken ze veel volk dan betekent dat alweer een 
hoop lawaai en overlast er bovenop. Maar 
zo hoort het niet persé te zijn natuurlijk. 
De klanten van het uiterst succesvolle café 
Gitanes hebben op het terras meer last van 
de voorbij rijdende goederentreinen en de 
stroom Lijnbussen dan de omwonenden van 
de activiteiten binnen en buiten het café. 
Maar het meest hoopvolle is dat de uitbaters 
zich bewust zijn van de overlast die ze kun-
nen veroorzaken en er alles aan doen om de 
boel leefbaar en binnen de perken te hou-
den. Ze onderkennen dat er een probleem 
kan zijn en spannen zich in om dat probleem 
zo klein mogelijk te houden. En dat is een 
van de meest optimistische en positieve 
geluiden die we de laatste tijd in de wijk 
gehoord hebben. Moesten de horecamen-
sen er nu ook nog eens in slagen om zich 
te verenigen in een plaatselijke vereniging 
die gezamenlijk de problemen bespreekt 
en aanpakt dan zouden we al vele stappen 
verder zijn. Zij zouden uit één mond de stad 
kunnen aanspreken in plaats van getoeter 
uit eigenbelang. Gezamelijke affiches die de 
klanten wijzen op het feit dat ze zich in een 
woonwijk bevinden en niet in het Sportpa-
leis, aandringen om meer fietsenstallingen 
te plaatsen, bewegwijzering naar parkeer-
plaatsen aan de rand van de wijk enz…. Een 
middenstandsvereniging heette dat vroeger 
en die bestond in Zurenborg ook. Deze krant 
is oorspronkelijk ontstaan als het orgaan van 
de plaatselijke middenstandsvereniging van 
hoofdzakelijk winkels. Dertig jaar geleden 
en langer waren er hier nauwelijks één of 
twee restaurants, een paar cafés en verder 
winkels en banken. Maar tijden veranderen. 
Snel of langzaam, maar ze veranderen. 

Neem nu de kerk. Toch een centraal punt, 
herkenningspunt in de wijk. Bezinningspunt 
dat zo goed als afgeschreven werd zowel 
wat de activiteiten als het gebouw betreft. 

Maar dat is fout gedacht. De nieuwe ploeg 
is nu éénmaal andere wegen ingeslagen en 
probeert vooral wat te doen op sociaal ge-
bied want daar is grote nood aan. Iets wat 
men niet zou verwachten in de trendy en 
hippe wijk Zurenborg. Armoede, ellende, 
eenzaamheid, het zit verdoken in deze wijk 
maar het is er wel degelijk. En dat willen 
de mensen van de kerk naar boven halen 
en er aan werken. Samen met een nieuwe 
groep jongeren die zich gelovig noemen, 
zich engageren  maar dat op een andere 
manier beleven dan de vorige generaties. 
Verbazingwekkend genoeg werkt het langs 
twee kanten. Nu komen er bvb yogagroe-
pen naar het kerkgebouw om daar hun ding 
te doen. Het ziet er dan ook naar uit dat de 
vermolmde sfeer met de restauratie van het 
gebouw zelf vervangen zal worden door een 
meer eigentijdse en pragmatischer aanpak. 
Een speciale kinderhoek bvb is op tal van 
plaatsen al veel langer ingeburgerd. Maar 
ook hier speelt geld een rol en zullen de 
opdrachtgevers van de restauratie een deel, 
zo’n tien procent van de totale kostprijs, zelf 
moeten ophoesten. Ik vermoed dat er nog 
een paar creatieve vergaderingen op stapel 
staan.

Terug naar het begin: het lawaai. De kerk 
heeft er ook mee te maken. Iedereen kent 
wel ergens een klok die zich om het uur  laat 
horen of om het half uur een geluid de we-
reld instuurt of godbetert, om het kwartier 
klepelt. Met de restauratie van het kerkge-
bouw zal men ook het uurwerk terugplaat-
sen. Niet het oude maar een nieuw want 
het oude is helemaal niet meer te gebrui-
ken.  Aan de klokken zelf mankeert niets, die 
doen nog steeds trouw hun plicht om begra-
fenissen, huwelijken of plechtigheden aan 
te kondigen. De zondagsmissen bvb. In het 
bestek dat een gespecialiseerde firma op-
stelde staat ook te lezen dat ze een mecha-
nisme kunnen leveren dat de klokken aan-
stuurt om op gelijk welk punt van de nacht 
of nacht te beieren. Maar dat idee bezorgde 
de mensen van de kerkraad het heilige, 
koude angstzweet want, zo redeneerden, ze 
als we dat doen hebben we in de kortste ke-
ren een paar wijkbewoners die van slag op 
slinger met een petitie beginnen tegen het 
steeds weerkerend klokkenlawaai. Tegen het 
kerklawaai. Godbetert nog aan toen.     

De mechaniek van het oude uurwerk ligt er nog wel maar is totaal onbruikbaar • Foto Jörg PYL 

Gazet van Zurenborg
is een uitgave van de
vzw NIEUWE ZURENBORGSE PERS
Bankrekening: 001/3873842/29
www.gazetvanzurenborg.be

P/a Harry Brijs,
Velodroomstraat  27
2600 BERCHEM 
harryb@scarlet.be

Redactie
Hoofdredacteur:

Swa Collier
Stierstraat 3,
2018 Antwerpen
 0477 51 40 28
swa.collier@telenet.be
swa.collier@gazetvanzurenborg.be

Redactiesecretaris

André Dejonghe : andre.dejonghe@skynet.be

Eindredactie

Marcel Schoeters

Redactie Gazet van Zurenborg

Stierstraat 3, 2018 Antwerpen
gazetvanzurenborg@telenet.be

Medewerkers (tekst en foto’s)

Dirk Blijweert, André Dejonghe, Walter De Ley, 
Renée Dufait, Jeannine Führing, Ad Moeskops,  
Marc Vingerhoedt, Peter Theunynck, Jörg Pyl, Luc 
Pandelaers, Dieter Dedecker, Andreï Holthof,  
An Van De Wal, Marcel Schoeters,  
Yo Van den Bulck, Pieterjan Van Wyngene,  
Luk Depondt, Frederik Cornette,  
Matyas Laureys, Ramona Verachtert,  
Drosakis Morfo, Maarten Bernaert,  
Dani Van Remoortel, Thomas Van Lierde,  
Bernard Soenens

Lay-out & Pre-press

Colin Bellefroid 
colin@bitrac.be  
www.bitrac.be

Advertenties
 
 

 

Opvolgen advertenties

Gerda Eelen 
gerda@zurenborg.be
 0486 83 33  06

Drukker

Drukkerij Goossens 
Achterbroeksesteenweg 208, 2180 Kalmhout

Distributie

Hans Dresselaers
Van Diepenbeeckstraat 43 • 2018 Antwerpen 
0472 34 58 64 

Website

www.gazetvanzurenborg.be

Rose-Marie Simoens
 0485 90 39 84     03 236 66 23
degrootesimoens@gmail.com
gazetvanzurenborg@telenet.be



Gazet van Zurenborg | www.gazetvanzurenborg.be    3

Aan het begin van de 

zomer opende mis-

schien wel de meest 

originele horecazaak 

in Antwerpen haar 

deuren: de Tea Tea 

Bar in de Lange van 

Ruusbroecstraat 1. De 

initiatiefnemers  

bruisten van de plan-

nen en de originele 

ideeën. Ondertussen 

is echter beslist om de 

deuren te sluiten. Of 

toch niet helemaal?  

(Peter THEUNYNCK)

Het is wel even schrikken aan de telefoon. Wan-
neer ik Tomas Vink (26), een van de initiatief-
nemers van de Tea Tea Bar, probeer te strikken 
voor een interview, vertelt hij me doodleuk dat 
ze ermee ophouden. Heb ik dat goed gehoord? 
Dan kloppen ze misschien wel het record van 
de snelste sluiting in Zurenborg. Of hij toch nog 
zin heeft in een babbel? ‘Schuif maar mee aan 
rond de keukentafel in ons kantoor in de Lange 
Lozanastraat’, zegt hij. Even later zit ik voor een 
dampende kom tomatensoep en een bord met 
dagverse sla en eieren uit de tuin achter hun 
kantoor. Allemaal dingen die ik graag in de Tea 
Tea Bar had willen nuttigen. 

LEF
Een wereld met Lef (www.eenwereldmetlef.be): 
zo heet het bedrijfje waarmee de mensen van 
de Tea Tea Bar in het echte leven hun kost ver-
dienen. Hun hoofdkwartier zit keurig verstopt in 
een anoniem flatgebouw in de Lange Lozana-
straat. Maar zodra je het kantoor betreedt, merk 
je aan een witte racefiets, een kleurrijk lapjes-
deken tegen de muur en allerlei andere pittige 
details, dat hier creatieve geesten huizen.  
Tomas Vink (26), Liesbeth Baeten (38) en Tho-
mas Goorden (36) vormen de harde kern. Hun 
productiehuis, gespecialiseerd in multimediale 
projecten, is sterk in het vertellen van meesle-
pende verhalen. Neem nu #30 dagen: een cam-
pagne van de Vlaamse overheid die mensen 
ertoe aanzet om milieuvriendelijker te leven. In 
die campagne geen belerend vingertje, maar 
wel BV’s zoals Veerle Malschaert, Roos van Ac-
ker en Isolde Lasoen, die de charme van 30 da-
gen zonder auto,  30 dagen groen of 30 dagen 
stilte op een aanstekelijke manier overbrengen. 
De campagne werd vlot opgepikt in de media, 
zelfs in Reyers Laat.

BAR
Wat drijft drukbezette communicatiejongens 
en -meisjes die best wel met rekenmachine uit 
de voeten kunnen ertoe om zich in een avon-
tuur als dat van  de Tea Tea Bar te storten? Harts-
tocht? Passie? Liefde die blind is? Liesbeth: “Je 
eigen theebar is als een soort poppenhuis voor 
grote mensen, kokeneten spelen in het groot. 
We zijn alle drie graag met mensen bezig. We 
droomden van een plek waar mensen thuis zijn 
en elkaar kunnen ontmoeten, zonder zich ver-
plicht te voelen om te consumeren. Een soort 
buurthuis. En we wilden ook hier graag verha-

len vertellen. Aan elke biertje, elke kop thee en 
elke schotel die we verkochten was een verhaal 
verbonden.” 

Die droom botste al snel met de realiteit. Er 
zat een samenwerking met een uitbater in de 
pipeline, maar die is op het laatste moment af-
gesprongen. De initiatiefnemers  hebben het 
theehuis dan maar een tijd op eigen kracht 
open gehouden, maar dat bleek op langere ter-
mijn niet met hun andere bezigheden te com-
bineren  Dus beslisten ze de theebar tegen het 
einde van de zomer maar weer dicht te gooien.  
Een hevige maar korte zomerliefde. 

KATER
Vinden ze die kortstondige pop-up dan geen 
verspilling van energie en middelen? ‘Neen’, 
zegt Tomas Vink beslist. ‘We houden van ac-

tie. De theebar installeren was pure fun. Het 
grootste deel van het interieur hebben we zelf 
in elkaar getimmerd.’ Liesbeth Baeten, die eige-
naar is van het pand, wijst er ook op dat ze de 
meeste spullen, zoals bestek, borden en kopjes, 
tweedehands kochten.’ Financieel houden ze er 
geen kater aan over. Bovendien blijft de hele 
infrastructuur ter beschikking voor evenemen-
ten die ze zelf willen organiseren of voor als ze, 
over een paar jaar, echt opengaan misschien. 
Die droom blijft levendig! Zomer 2015 was een 
interessante testfase. Ze hebben er veel van 
opgestoken, o.a. dat de zomerperiode niet het 
gunstigste moment is om een zaak te openen, 
maar ook bijvoorbeeld dat er onverwachte inte-
resse kwam van Joodse buurtbewoners.

KARAOKE
Dicht of niet dicht? Dat is de vraag. De mensen 

van de Tea Tea Bar plannen op korte termijn 
nog een origineel evenement in hun gezellige 
theehuis in de Lange van Ruusbroecstraat. Op 
11 september houden ze daar een Poëzie Kara-
oke. Bezoekers zullen uit een aantal teksten in 
verschillende talen kunnen kiezen wat ze graag 
willen voorlezen. Het wordt net als de Tea Tea 
Bar een experiment waar misschien wel meer in 
zit…  De Gazet van Zurenborg blijft het voor u 
volgen. 

Komende events in de Tea Tea Bar
11 september 2015, vanaf 19u:  

POEZIE KARAOKE
andere events: checken via  

facebook.com/teateabar

Tea Tea Bar in Lange van Ruusbroecstraat

Record in de wijk: nog niet 
goed open en alweer dicht…

Bel ons of spring gerust eens binnen, altijd welkom!

Een huis of appartement kopen, doet u niet elke dag.
Het is meestal een stap in het onbekende,
waarbij flink wat vragen opduiken.

Daarom streven wij ernaar, met 2 kantoren,
één op het Antwerpse Zuid, vlakbij
het Nieuwe Justitiepaleis, en één op de Dageraadplaats,
iedereen die wenst te (ver)huren of (ver)kopen
in het bruisende Antwerpen professioneel
advies te geven!

Herenwoningen op het Zuid en de populaire wijk
Zurenborg zijn onze specialiteit! Daarnaast
zijn ook appartementen, woningen
en opbrengsteigendommen binnen de Singel,
Berchem en Wilrijk bij ons in goede handen!

ACTIVITY

Dageraadplaats 31 - 2018 Antwerpen 
03/239.21.21

Nieuw en snel weer weg : de Tea Tea Bar • Foto Jörg PYL 
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Architecte Eva Stoppie: “Als je alle fazen bij 
elkaar telt, mag je rekenen op een bedrag dat 
rond de drie miljoen euro zal schommelen.” 
Bart Geurden van de kerkraad (ex-kerkfabriek): 
“ Daarvan moeten we zelf tien procent betalen 
en we vermoeden dat er zo’n tien jaar werk aan 
zal zijn en dat de werken pas in de loop van 
2018 kunnen starten. Reken maar op zo’n tien 
jaar stellingen.” En het uurwerk in de toren, dat 
komt ook terug? “Dat staat hoog op ons priori-
teitenlijstje”

Eva Stoppie is architecte bij MAAT  _WERK 
ARCHITECTEN en dat bureau was tot febru-
ari 2014 gevestigd in de wijk. Meer bepaald 
in de Korte Van Ruusbroecstraat 45, vanwaar 
ze verhuisden naar hun huidige werkplaats 
in het Militair Hospitaal. Bart Geurden uit de 
Stierstraat, is dan weer de man van de plaat-
selijke kerkraad, zowat de opdrachtgever van 
de restauratiewerken. We hebben afgesproken 
in de Moeskop, op de eerste verdieping waar 
we ons nestelen tussen de designmeubelen. 
Bijna een symbolische plek. We beginnen met 
het belangrijkste: was de restauratie nodig. Eva 
Stoppie en Bart Geurden knikken eendrachtig: 
“Het hele gebouw dient grondig aangepakt 
te worden.” Geen simpele klus die handenvol 
geld kost want elke ingreep die moet gebeuren 
dient uitgevoerd te worden door experts. Zij en 
alleen zij mogen en kunnen de werken uitvoe-
ren. Deze aannemers moeten namelijk kunnen 
aantonen dat ze een erkenning hebben en er-
varing hebben. Pas dan kan men eventueel aan 
de slag. 

GELD
Zoals gezegd wordt er aan een bedrag gedacht 
dat rond de drie miljoen euro schommelt al 
kan dat natuurlijk nog verder oplopen, want 
niet alle verborgen gebreken, tegenslagen of 
oponthouden zitten in deze berekening. Tach-
tig procent van die som wordt betaald door het 
Vlaams Gewest, tien procent door de stad en 
de resterende tien procent is voor de kerkraad 
van St-Norbertus. Bart Geurden: “ De onzekere 
factor is de stad, want hun tien procent is niet 
gegarandeerd, dat is altijd afwachten, maar we 
zijn er wel gerust in.” Eva Stoppie legt dan uit 
dat de wetgeving op de financiering van res-
tauratiewerken aan beschermde gebouwen 
de laatste jaren ook behoorlijk veranderd is. 

Eva Stoppie: “ Eerst en vooral moet er een be-
heersplan worden opgesteld waarin staat waar 
men pakweg de komende twintig jaar naartoe 
wil met het gebouw. Welke maatregelen men 
wil nemen voor zowel de binnen-als de buiten-
kant van het gebouw. Men is wat dat betreft 
veel strenger geworden. Dit beheersplan ligt 
eigenlijk klaar om ingediend te worden. Daar 
staat ondermeer ook in wat de geschiedenis 
is van het gebouw, de historische waarde, de 
stedenbouwkundige waarde en noem maar 
op. De problemen die zich stellen en hoe die 
opgelost zullen worden, de visie op het totale 
beheer. Kortom, een serieus document.” 

WATER
We overlopen even de grootste problemen 
van het gebouw. In eerste instantie is dat de 
vernietigende werking van waterinsijpeling, 
lekkages hier en daar en vochtschade op veel 
plekken. ”Is typisch voor deze gebouwen en 
het komt veel voor”, verduidelijkt Eva Stoppie. 
Maar een van de belangrijkste ingrepen is de 
vernieuwing van de dakbedekking. Ook de 
verdwenen houten dakkapellen moeten terug 
komen. Er zijn er vier in totaal, eentje is er nog, 
drie werden afgebroken en verwijderd. De be-
staande zal als model moeten dienen voor de 
vier nieuwe. Er zijn ook kleinere dakkapellen en 
die zullen hersteld worden. 
De gevel dan. Die bestaat uit baksteen, maar 
de voegen zijn er erg aan toe dus dat wordt een 
hele klus om alles opnieuw op te voegen. De 
ornamenten daarentegen zijn in wat bekend 
staat als euvillesteen: witte natuursteen die 
niet onmiddellijk de beste keuze is geweest.

GLASRAMEN
Een mooie kerk pronkt met zijn glasramen en 
dat is hier niet anders. Maar die zijn door hun 
ijzeren constructies erg vatbaar voor roestvor-
ming waardoor het geheel bedreigd wordt. En 
dat is ook hier het geval. Die ramen moeten 
voorzichtig verwijderd worden, het zijn name-
lijk behoorlijk grote stukken, en pas dan kan 
het ijzer met zijn gevaarlijke roest vervangen 
worden door roestvrij staal. 

Naar de toren dan. Hier hangen drie klokken, 
maar er worden er maar twee gebruikt. “Een 
beetje vreemd, want ik weet eigenlijk niet 
goed waarom die derde niet wordt gebruikt”, 

zegt Bram Geurden. Hij weet wel dat de klok-
ken alleen nog geluid worden bij erediensten 
maar verder een beetje doof blijven. “De men-
sen zouden het niet meer pikken dat er om het 
kwartier of het half uur een klokgeluid te horen 
zou zijn. Dus hebben we dat beperkt.” 
Wat de klokken betreft kan iedereen gerust 
zijn, de ophanging is nog behoorlijk goed en 
aan de klokken zelf is niets fout ontdekt. Maar 
aan de houten schrijnwerkerij (verwoestende 
insecten) hier en daar is wel veel restauratie-
werk, dat hebben inspectiebezoeken duidelijk 
gemaakt. Zo zijn houten balken verrot aan de 
kop, daar waar ze in de muur steken, die ver-
rotte stukken moeten allemaal vervangen wor-
den. 
Verbeteringen worden ook voorzien. Zoals een 
groter luik in de spits om langs de buitenkant 
makkelijker in de toren zelf te komen. En de 
verouderde elektriciteit natuurlijk. Die moet op 
alle plaatsen weggehaald worden en vervan-
gen worden door eigentijds materiaal. 

TIMING
Zo’n omvangrijk werk verloopt natuurlijk in 
fasen. Erg belangrijk want stellingen maanden 
en jaren laten staan kosten handelvol geld, 
een goeie timing is dus van levensbelang. Eva 
Stoppie: “Er zijn in totaal zes/zeven fasen en de 
eerste fase is de toren en de westgevel, da’s  de 
kant van de Zurenborger. Daarna komen sys-
tematisch de andere fases en die volgen elkaar 
op in een logische volgorde. 

Zoals gezegd moet het beheersplan nu offi-
cieel ingediend worden om goedgekeurd te 
worden en de overheid heeft een half jaar na 
het indienen de tijd om opmerkingen te ma-
ken en het finaal goed –of af te keuren. Het 
eigenlijke restauratiedossier voor de eerste 
fase is zo goed als klaar, het voorontwerp zoals 
dat nu op tafel ligt, moet nog verder in detail 
uitgewerkt worden en dan is het wachten op 
de goedkeuring en de handtekeningen voor 
de premies. 

Sint Norbertuskerk centraal 
tijdens Open Monumentdag 

Op zondag 13 september is er de traditionele Open Mo-

numentendag en in Antwerpen staat Zurenborg deze 

keer een beetje centraal. Met de Sint-Norbertuskerk op 

de Dageraadplaats als speerpunt. Niet helemaal ten 

onrechte, want er staat een groot restauratieproject op 

stapel dat alleen nog moet goedgekeurd worden door 

het Vlaams Gewest. In de kerk zal dan ook te zien hoe 

de architecten en de kerkraad het geheel zullen aan-

pakken.  Als voorproefje hebben we de architecte en 

de opdrachtgever gevraagd om de plannen even uit de 

doeken te doen. 

(Vervolg van pagina 1) 

Gaten in de glasramen hebben een nefaste werking.

Hier is goed te zien hoe slecht sommige delen er aan toe zijn.
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Het moet nu zowat een jaar geleden zijn dat de laat-

ste pastoor de kerkdeur van Sint-Norbertus achter zich 

heeft dichtgetrokken en in die tijd is er heel wat ver-

anderd. Zo is het aantal kerkbezoekers behoorlijk ge-

stegen, zijn het leken die de werking hebben overge-

nomen en staan er tal van activiteiten op stapel. Bart 

Geurden van de kerkraad en het pastoraal team: “We 

willen vooral weer aansluiting krijgen met de wijk en 

tijdens de kerstdagen verleden jaar is dat al een eer-

ste keer gelukt met scholen uit de buurt die terug op 

bezoek kwamen, met zo’n 200 kinderen. Dat was heel 

lang geleden.“ (Swa C)

Tal van activiteiten op komst 

Sint–Norbertus is uit winterslaap ontwaakt

Het vertrek van de pastoor plaatste de leden 
van de kerkraad en het pastoraal team in fei-
te voor de keuze: alles op z’n beloop laten en 
wellicht “uitdoven” of  actief een “nieuwe start” 
nemen. “We hebben voor dat laatste gekozen, 
en zijn nu een door leken geleide kerk”. Geen 
enkele priester meer te bekennen in wat nu be-
kend staat als de kerkraad, vroeger officieel de 
kerkfabriek. Ook niet in het pastoraal team. Bart 
Geurden: “Maar er zijn nog wel drie priesters 
actief. Onze kerk heeft nog altijd een zondag-
mis en daar is Hans Van Ackere de priester van 
dienst en die doet dat zeer goed. Verder komt 
er nog pater Frans Peerlinck voor de mis elke 
donderdag en pater Jos Rymen op de laatste 
zaterdag van elke maand. Zo zijn wij nog  een 
kerk met misvieringen. Dat is niet meer overal 
het geval in Antwerpen. “

COMMUNICANTEN
Het lekenbestuur liet  een nieuwe wind waai-
en door de kerk en zo kwamen verleden jaar 
kerstmis de Zurenborgse scholen terug naar de 
kerk om de nieuwe kerststal te bezoeken. Bart 
Geurden: “Die scholen waren we al lang kwijt 
en nu kwamen ze terug, dat was voor ons echt 
goed nieuws. Maar we willen niet alleen de 
scholen, ook de wijkbewoners willen we terug 
aanspreken. Voor de misvieringen bv. is dat al 
voor een deel gelukt, want dat gaat  in stijgen-
de lijn. We merken nu dat er ook mensen zijn 

die normaal gezien een andere kerk bezoeken,  
afzakken naar hier. Ook heel wat jonge men-
sen, gezinnen met kleine kinderen. Daarom is 
er in de kerk een speciale plaats voor kinderen 
voorzien die daar kunnen spelen tijdens de vie-
ringen, een kinderhoek speciaal voor hen. Er is 
een soort revival aan de gang, onze toegangs-
poort staat zo goed als altijd open en mijn 
vrouw Ann vangt veel mensen op die daar eens 
binnenspringen. Om te genieten van de rust, of 
om een kaarsje te branden. Wel, een deel van 
die weekbezoekers komt nu ’s zondags naar de 
mis. Dat aantal is op een jaar tijd behoorlijk ge-
stegen. Ook een aantal mensen die wegbleven 
door het vertrek van de pastoor, komen weer 
terug. Tot onze grote verrassing waren er verle-
den jaar ook 33 eerste communicantjes en dat 
was heel lang geleden. Maar erg positief is dat 
de ouders die de catechese begeleidden van 
hun eigen kinderen te kennen hebben gege-
ven dat ze dat in de toekomst ook bij andere 
kinderen willen blijven doen. Dat engagement 
van deze groep jonge ouders is er, en dat is 
veelbelovend en positief.”

ARMOEDE 
Het pastoraal team wil duidelijk ook een rele-
vante en grotere sociale rol spelen in de wijk. 
Bart Geurden wijst in dit verband naar de 
sluiting van het Dienstencentrum van de stad 
waarbij toch een aantal probleemgevallen in 

de kou komen te staan. Bart Geurden: “We zijn 
er ons van bewust dat er hier nog veel verbor-
gen armoede en eenzaamheid is en die men-
sen moeten ergens terecht kunnen. Daarom 
hebben we een ruimte waar nu rommel ge-
stapeld staat, ingericht als een ontmoetings-
ruimte. Daar kan bij een  kop koffie gebabbeld 
worden met de mensen. Waar ze ook elkaar 
kunnen ontmoeten, waar er gratis juridisch ad-
vies of morele steun gegeven kan worden en 
waar er nog veel meer kan gebeuren. We gaan 
nog tal van nieuwe initiatieven nemen in die 
ruimte. We zijn nu de mogelijkheden aan het 
bekijken.”

PREEKSTOEL
Zo wil men, naar voorbeeld van Herentals, gaan 
gebruik maken van de preekstoel om iemand 
een idee te laten verkondigen waar dan over 
gediscussieerd kan worden. Een soort ‘spea-
kers corner. “Hoeft helemaal niet in de religi-
euze sfeer te liggen. Namen die in mijn hoofd 
zitten ? Stijn Meuris, Jan Leyers of  Mia Door-
naert bvb, dat zijn interessante mensen die iets 
te vertellen hebben, die zou ik hier graag eens 
bezig horen en dat kan dan boeiende gesprek-
ken opleveren.” 

POLEN
Heel veel interesse voor deze kerk is er ook 
vanwege de Poolse kerkgemeenschap. Zij zijn 

al een paar keren op officieus bezoek geweest 
met de vraag om in de Sint-Norbertuskerk ook 
erediensten te mogen organiseren.  Nog niet zo 
heel lang geleden hielden de Egyptische Kop-
ten hier ook hun erediensten in een zijruimte 
van de kerk. Maar of de andere kerkgemeen-
schappen ook gebruik kunnen maken van dit 
gebouw is niet onvoorwaardelijk. Het bisdom 
bekijkt namelijk hoe ze deze vragen die betrek-
king hebben op alle kerken in Antwerpen,  het 
best kunnen beantwoorden. 
En ook nog dit goed bewaard geheim: wist u 
dat er in de kerk zelfs twee toiletten zijn, waar 
iedereen gebruik kan van maken? Misschien 
tijdens de Open Monumentendag toch eens 
proberen.

De twee ‘lelijkste 
‘dingen van de kerk
Bart Geurden van de kerkraad kijkt met 
spanning uit naar de goedkeuring van de 
restauratieplannen en het begin van de 
werken want het gebouw ligt hem nog al-
tijd na aan het hart. Bijna honderd procent. 
Op een paar dingen na. Bart Geurden : “Een 
van de twee lelijkste dingen is wel de pis-
muur, de pissijn in de Altaarstraat. Ik kan 
me niet voorstellen dat er ergens tegen een 
buitenmuur van een moskee of een syna-
goge een pissijn zou bestaan. Dat is heel 
lelijk, dat stinkt en is niet meer van deze tijd. 
Bovendien heeft de urine de stenen flink 
aangetast. Een tweede doorn in mijn oog 
is de aluminiumpijp die te zien is langs de 
kant Lange Altaarstraat. Die staat daar te 
vloeken op dat dak als een ketter voor het 
altaar. Daar zouden we toch ook een oplos-
sing moeten voor vinden.” 
Een serieuze uitdaging voor de restaura-
teurs. Een minpunt waar veel kerken last van 
hebben is dan weer de ontoegankelijkheid 
voor mensen met een rolstoel. Een ingang 
met trappen is een behoorlijk obstakel maar 
architecten kunnen daar perfecte oplossin-
gen voor bedenken. (SC)  

Muziek en dans 
tijdens Open  
Monumentendag

Tijdens de Open Monumentendag van 
zondag 13 september kan men de kerk 
bezoeken en kennis maken met de uit-
gebreide restauratieplannen van het ar-
chitectenbureau. Maar daar blijft het niet 
bij. Emmanuel Vankerkckhoven speelt 
op het gerestaureerde Loretorgel en Ara-
besque, da’s een dansgroep uit Deurne, 
zorgt voor het dansspektakel. Vijf zangers 
uit de buurt vormen dan weer de groep 
La Gente en deze groep zingt polyfonie. 
Meer info op www.sintnorbertuskerk.be

Architectenbureau is 
specialist in de  
restauratie van kerken 
Het architectenbureau dat de Sint- 
Norbertuskerk onder handen neemt is niet 
aan zijn proefstuk toe. Het heeft zich een 
beetje gespecialiseerd in religieuze gebou-
wen, kerken dus. Gevraagd naar een aantal 
van hun projecten op dit gebied bezorgden 
ze ons dit lijstje. Protestantse kerk ‘de Bra-
bantse olijfberg’, Antwerpen, restauratie in 
fasen en herinrichten van kerk en constorie 
Sint-Hubertuskerk, Berchem, restauratie in 
fasen en herinrichten voor nevengebruik 
Sint-Cordulakerk, Schoten, Restauratie in  
fasen van interieur en exterieur

Sint-Jan Baptistkerk, Wortel, restauratie van 
het kerkinterieur
Sint-Katharinakerk, Hoogstraten

Een  ‘urinoir’ tegen een kerkmuur, niet echt erg kies • Foto L PANDELAERS

De lelijke “buis”  • Foto Jörg PYL 

Eva Stoppie en Bart Geurden: de drijvende  
krachten achter de restauratie • Foto Jörg PYL 
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Nu het honderd jaar geleden is dat de Grote Oorlog in 

onze streken gewoed heeft, rijst de vraag hoe de wijk 

Zurenborg deze moeilijke periode doorstaan heeft. De 

Art Nouveauhuizen waren pas gebouwd, maar wer-

den helaas niet gespaard door het oorlogsgeweld. 

Dank zij het opzoekingswerk van voormalig schepen 

van cultuur en districtvoorzitter Peter Raats konden 

wij enkele unieke documenten inkijken en kregen wij 

een historisch verantwoorde tekst en uitleg over die 

duistere periode. (Jörg PYL)

Foto’s lagen in kelder oud districtshuis Berchem

Grote Oorlog 1914-1918 richtte heel 
wat schade aan in de wijk

Om de schade aan de woningen in Antwerpen 
te begrijpen, moet men even terug gaan in de 
tijd. België bleef gevrijwaard van enig echt oor-
logsgeweld op haar grondgebied tussen 1830 
en 1914.  Dat heeft een verklaring. Toen België 
in 1830 onafhankelijk werd, heeft het toenma-
lige Voorlopig Bewind de koningstroon eerst 
aangeboden aan de tweede zoon van de ko-
ning van Frankrijk. Die weigerde. Nadien koos 
men voor Leopold,  Duitser en weduwnaar van 
de Britse erfprinses. Deze hertrouwde dan met 
de dochter van de Franse koning. Om maar te 
zeggen dat de relatie met alle mogendheden 
goed zat. Tot in 1848 de Franse koning moest 
vluchten en we ternauwernood een aanval uit 
Frankrijk van enkele revolutionairen konden 
vermijden. Sindsdien verzuurde de relatie met 
de Fransen. 

WAL
Dit gaf onder meer aanleiding tot de aanleg 
van de Brialmontgordel, een nieuwe verdedi-
gingslijn op twee kilometer van toenmalige 
grenzen van Antwerpen. De aanleg van de for-
tengordel van de Briamontwal moest normaal 
de stad verdedigen tegen de Fransen. Want en-
kel van daaruit vermoedde men, in de tweede 
helft van de negentiende eeuw, enige poten-
tiële dreiging.  Zo kwam het dat Berchem, dat 
voorheen buiten de Antwerpse stadsomwal-
ling lag, zich nu plots deels binnen de muren 
van de nieuwe uitgebreide stad bevond. Voor 
de Brialmontgordel mocht er vierhonderd tot 
zeshonderd meter buiten de wal geen stenen 
gebouw staan. Een derde van het toenmalige 
Berchem werd voor die vestingwerken ontei-
gend en vele kastelen moesten er aan gelo-
ven. Deze verdedigingsgordel, die op amper 
vijf jaar tijd gebouwd werd (1859-1864), moest 
internationaal indruk maken en dat deed het 
destijds ook.

De tijd staat echter niet stil en het oorlogstuig 
evolueerde dusdanig dat de Brialmontgordel 
tegen het einde van de negentiende eeuw al 
geen echte verdediging meer kon bieden voor 
de Stad Antwerpen. Daarom mocht men dan 
ook al in 1911 bouwen aan de tramremise net 
buiten de wal (het huidige tram- en busmu-
seum) en werd in 1912 ook een doorsteek ge-
maakt aan de Grote Steenweg zodat de tram 
naar Mortsel niet meer moest omrijden via de 
Mechelse poort. Vanaf 1909 werd er begonnen 
met het bouwen van een tweede fortengor-
del op ongeveer 20 kilometer van Antwerpen. 
Deze was helaas niet allemaal voltooid toen de 
Eerste Wereldoorlog uitbrak. Vanuit de Brialm-
ontgordel hadden de Belgen de Duitsers eind 
augustus 1914 wel even teruggedrongen tot 
Leuven. Maar het Duitse leger maakte een om-
singelende beweging, zodat het Belgisch leger 
dreigde ingesloten te worden. De legerleiding 
besloot daarom Antwerpen op te geven en 

zich met de koning terug te trekken achter de 
IJzer. 

Op 3 oktober begint men me de ontruiming 
van de krijgshospitalen en de gezinnen van de 
legerofficieren in veiligheid te brengen. Toen 
de Duitsers voor de muren van Antwerpen of 
liever de Brialmontomwalling,  stonden, was de 
Pontonbrug over de Schelde, die vorig jaar nog 
werd herdacht, de enige uitweg voor het leger 
en ook voor de burgers die de stad wilden uit 
vluchten.

BOUWSTIJL
Van 7 op 8 oktober 1914 openden de Duitsers 
het vuur. Hierdoor liep de zuidrand van Ber-
chem aanzienlijke schade op, maar ook de wijk 
Zurenborg bleef niet gespaard. De plaatsen 
van de getroffen huizen zijn nu nog goed te 
herkennen door een verschil in bouwstijl, om-
dat de heropbouw in veel gevallen slechts in 
de jaren twintig-dertig plaats vond.
In oud Berchem werden onder andere de Vre-
destraat, de Statiestraat, de Boomgaardstraat 
en het Mariagasthuis geraakt. Een goed beeld 
van de schade kan verkregen worden aan de 
hand van de foto’s van het Oorlogsschadeco-
mité dat gelast werd om de schade te vergoe-
den. Om hun verslag te staven namen zij foto’s 
van de getroffen gebouwen. Dank zij het op-
zoekwerk van Peter Raats gingen die foto’s niet 
verloren voor het nageslacht. Hij vond die in de 
kelder van het archief van het oude districts-
huis en liet die digitaal inscannen. In de wijk 
Zurenborg werden verschillende huizen ern-
stig beschadigd door bommen of obussen.

BRAND
In de Cogels-Osylei werd huis nr. 16 zwaar be-
schadigd, getuige hiervan is een fotoreeks van 
de verschillende kamers. In nummer 46 sloe-
gen granaten in. De Schelpstraat nummers 2 
en 9 deelden eveneens in de klappen en aan 
de hoek Statiestraat en Boomgaardstraat aan 
de put van Berchem werd een deel van hoek-
gevel weggeschoten. Het huis in de Krijtstraat 
25 kwam ook zwaar gehavend uit de aanval 
evenals nr. 501 van de Lange Leemstraat. De 
zwaarste schade werd echter opgetekend in de 
Generaal van Merlenstraat. Daar brandden ne-
gen huizen volledig uit en moesten er vier ge-
stut worden. Maar de zwaarste menselijke tol 
te Zurenborg werd betaald in de toenmalige 
Gasfabriek (thans autobusstelplaats en terrein 
van Eandis).  In de Pretoriastraat werden na de 
beschietingen twee arbeiders uit Deurne dood 
aangetroffen en in de Cogels-Osylei trachtten 
vader en zoon Piet en Lodewijk Olyslager, te-
vergeefs al fietsend de bommen trachtten te 
ontkomen.

KLINKEN
Om die schade te begrijpen, dient aangestipt 

te worden dat op het Stationsplein (het huidige 
Burgemeester Ryckaertplein) een kazerne was 
en dat iets verder het Militair hospitaal stond, 
waar in 1872 nog soldaten uit de Frans-Duitse 
oorlog werden verzorgd. 

Maar daarmee was de ellende nog niet ge-
daan. Na de val van Antwerpen trokken de 
Duitse soldaten de stad binnen en eisten ook 
op Zurenborg een aantal huizen op als woning 
tijdens de bezetting. In de Transvaalstraat werd 
een slordig aantal soldaten ingekwartierd in 
een aantal gebouwen, waarvan de bewoners 
gevlucht waren. De Duitse officieren lieten hun 
oog vallen op de statige huizen van de Cogels 
Osylei, meer bepaald de nummers 41, 43, 55 en 
62. In de Generaal van Merlenstraat namen de 
Duitsers hun intrek in de gebouwen met num-
mers 24, 31, 35 en 36. In de Velodroomstraat 
logeerden Duitse troepen in de huizen met 
nummer 34, 41 en 47. Na hun vertrek bleek de 
schade in deze gebouwen eveneens aanzien-

lijk. De Duitsers hadden de koperen klinken en 
ornamenten verwijderd en vermoedelijk mee-
genomen. In Berchem verbleven ook nog 2456 
vluchtelingen uit Frankrijk, voornamelijk uit de 
Elzas en Lotharingen.

NAMEN
Bij de slag om Antwerpen en in de verdere oor-
log vielen verschillende doden te betreuren 
van uit Berchem en Zurenborg. Velen werden 
begraven op het ereperk van het kerkhof van 
Berchem. Met de jaren werden hun namen op 
het monument helaas onleesbaar. Gelukkig 
vond men nog een gedenkplaat terug bij de 
heemkundige kring van Berchem die dezelfde 
namen vermeldde. Aan de hand van deze plaat 
konden de namen op het monument terug 
leesbaar gemaakt worden. De plaat zelf werd 
ook gerestaureerd en hangt nu in de hal tus-
sen de eerste en de tweede verdieping van het 
districtshuis van Berchem.

INFO
Bron: 

Berchem in de Oorlog 1914 – 1918, 
druk F.Mattheus & R. Walraet 

Groote Steenweg 162 (sic)  
Berchem zonder jaartal. 

Met dank aan  Peter Raats.

Plantin en Moretuslei 92
2018 Antwerpen
T. 03 233 66 80

info@apotheekplantijn.be

Indian & Pakistan food Best food in Antwerp

Dageraadplaats 33

Tel: 03 227 47 08

Openingsuren: 12 uur tot 23 uur

Dinsdag gesloten

Restaurant &
Take Away

Cogelds Osylei 16, de schade op de eerste verdieping



Gazet van Zurenborg | www.gazetvanzurenborg.be    7

Toen begin dit jaar werd bekend dat Aters op de  

Dageraadplaats zou stoppen, dompelde dit handwer-

kend Zurenborg en ver daarbuiten in diepe rouw. Tot 

juni was er langs de buitenkant van de winkel nog 

niets te merken alhoewel de uitverkoop en de korting 

van vijftien procent in de kranten hadden gestaan al 

aangekondigd en ook op de website te lezen stonden. 

Maar in juni verschenen er dan toch op de etalage gro-

te vermeldingen van twintig tot veertig procent kor-

ting met als reden totale uitverkoop. (Jörg PYL) 

Aters op de Dageraadplaats blijft nog tot het eind van dit jaar open 

“Ik heb pas al doende ontdekt  
hoeveel stock wij eigenlijk hadden” 

- Je spreekt van iets nieuws op je website, 
mogen wij al weten wat dat nieuws in-
houdt?
Erwin Aters: ”De nieuwe plannen zijn nog niet 
concreet. Ik heb wel al verkennende gesprek-
ken gevoerd met collega’s en concurrenten. 
Verdere verkoop uitsluitend via de webshop 
is een van de mogelijkheden. Je zou versteld 
staan als je wist hoeveel mensen nu al via de 
webshop kopen. Op dit moment blijft alles nog 
mogelijk maar is er niets concreet.
Ik heb al veel reacties gehad van klanten, die 
beginnen ook te begrijpen dat de detailhandel 
aan het verdwijnen is en dat alles globaliseert. 
Veel mensen bestellen nu gewoon via internet. 
De winkel op de Dageraadplaats zal dus zeker 
dichtgaan. De mensen moeten ook dichtbij 
kunnen parkeren en dat lukt niet meer om vol-
doende klanten te lokken.”

- Gaat er iets anders met de winkel gebeuren 
in de toekomst?
Erwin Aters: ”In de huidige vorm is dat weinig 
waarschijnlijk. Het pand zelf bestaat uit drie 
huizen. Op de eerste verdieping wonen mijn 
ouders. Ikzelf woon aan de achterzijde van het 
gebouw. Het is dan ook koffiedik kijken of een 
andere zaak iets de winkel in de huidige vorm 
kan gebruiken. Daar hebben we pas een zicht 
op als de winkel leeg is. Misschien dat ik daar op 
het einde van het jaar een antwoord op heb.”

Erwin Aters: “Veel reacties gehad van klanten” • Foto Jörg PYL 
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Zurenborgers die verantwoord willen sporten hebben geen 

geldig excuus meer.  Voortaan kunnen ze zich professioneel 

laten begeleiden in de nagelnieuwe multidisciplinaire prak-

tijk van Kris Bertels en co, op de hoek van de Dolfijnstraat en 

de Schorpioenstraat. Wijkbewoners met een weerspannige 

rug, knokige knieën of stramme armen mogen gerust zijn: 

het vertrouwde kineteam verhuist mee. 

(Dirk BLIJWEERT) 

Nieuwe kinepraktijk ProactiveKine: sporters en breed publiek

“We mikken ook op oma’s die hun 
petekind pijnvrij willen optillen”

GRATIS OPMETING, ONTWERP & OFFERTE

De mooiste keukens van Vlaanderen
Laat ons u helpen bij het vinden van de keuken van uw dromen

Een keuken is meer dan alleen een verzameling van kasten en deuren, ze is het hart van uw huis.
Het plannen van een nieuwe keuken is niet gemakkelijk, maar wij helpen u met elke stap.

Wij bieden u de beste oplossing voor u en uw huis.

Voor meer info: 
Verantwoordelijke Antwerpen • Philippe Rombouts • 0485 36 66 92 • philippe@irkeukens.be

Laat u inspireren door te kijken naar een aantal van onze grootste keukens.
www.irkeukens.be

IR Keukens  –  Industrieweg 98, 3980 Tessenderlo • 0473 93 66 91 • info@irkeukens.be
Functioneel of gezellig, trendy of klassiek, wij hebben het allemaal! Een geniale keuken begint met een geniale planning. Daarbij is niet alleen het veelvoud van de types doorslaggevend, maar ook diens onderlinge relatie. 
Het 127er raster van KH SYSTEM MÖBEL combineert ruimtelijke harmonie met individuele ergonomie. Het bied alle mogelijkhedenn bijvoorbeeld voor een maximale bergruimte, - van extra hoge onderkasten tot extra 
diepe en brede schuifkasten. Eveneens het leveren en plaatsen van alle types en merken keukentoestellen kan IR Keukens voor u verzorgen. We leveren ondermeer de merken Atag, Pelgrim, Gorenje, Miele, Smeg, Novy, 
Siemens, Whirlpool, … enz.

UW KEUKEN
Het hart van uw huis

- Kris, jij bent zowat de peetvader van 
de kinesistenpraktijk. Waarom wilden 
jullie verhuizen naar een nieuw pand 
wat verder in de straat ?
Kris Bertels: “Iedereen die ooit bij ons is langs 
geweest, weet dat we krap behuisd waren. We 
dachten al langer aan uitbreiden, alleen was 
het er nooit van gekomen. Toen de voorma-
lige wijnhandelaar op de hoek van de Dol-
fijnstraat en de Schorpioenstraat failliet ging, 
hebben we niet getwijfeld. We kochten het 
pand, oorspronkelijk met de bedoeling om al-
leen het gelijkvloers in te palmen. Geleidelijk 
aan rijpte het idee om er meer mee te doen.  
Met de komst van Kurt Wouters is alles in een 
stroomversnelling terechtgekomen. Vanaf 1 
september kan je bij ons niet alleen voor een 
behandeling terecht, maar ook voor tests, fy-
sieke training en opleidingen.”

-Jullie zetten zwaar in op de bege-
leiding van sporters. Vanwaar die 
keuze?
Thomas Ghys: “Vandaag gaapt er een grote 
kloof tussen behandeling en sporten. We krij-
gen veel sporters over de vloer die herstellen 
na een blessure. Na hun behandeling vertrek-
ken die mensen weer naar hun sportclub. 
Maar daar worden ze soms onvoldoende in 

de gaten gehouden. Gevolg: ze riskeren een 
nieuwe blessure en dreigen zo in een suk-
kelstraatje terecht te komen. Daar willen we 
tussenkomen. Hoe? Door goed te bestuderen 
hoe mensen bewegen. Je manier van bewe-
gen kan mogelijk letsels veroorzaken. Daarom 
is het zo belangrijk te weten te komen hoe je 
letsels ontstaan. Zodat je anders, gezonder, 
leert bewegen. Vandaar de naam van onze 
nieuwe praktijk: ProactiveKine. We mikken op 
een breed publiek: van voetbalploegen tot tri-
atleten en recreatieve sporters. Maar, waarom 
niet, ook op oma’s die hun petekind pijnvrij 
willen optillen.” 

-Karin, jij krijgt de grootste ruimte 
op het gelijkvloers. Kan je ons 
vertellen wat je er precies gaat 
doen?
Karin Haazen: “Ik help er kinderen met moto-
rische problemen. Van baby’s tot pubers. Een 
verstoorde motoriek kan verschillende oorza-
ken hebben: een hersenletsel, een spierziekte, 
stofwisselingsstoornissen…
Elk kind is anders en verdient dus een andere 
aanpak. De kinderen worden gestimuleerd 
op hun eigen ontwikkelingsniveau.  Ook het 
ruimtelijk inzicht is belangrijk. Kinderen moe-
ten de ruimte leren “beleven”. Ze ontdekken 

wat  voor is, wat achter, het verschil tussen 
links en rechts. Dat lijkt evident, maar voor 
hun ontwikkeling is het cruciaal. Kinderen 
leren heel concrete dingen. Zo moeten ze bij-
voorbeeld een toren bouwen. We helpen hen 
ook met schrijfmoeilijkheden. Bedoeling is dat 
ze zo veel mogelijk gestimuleerd worden om 
zélf aan de slag te gaan. Toestellen staan er 
niet in mijn ruimte. Dat zou alleen maar voor 
afleiding zorgen. Verder doe ik ook zwanger-
schapsbegeleiding. Tussen haakjes: ik doe 
dit er deeltijds bij. Mijn hoofdberoep is GON-
begeleiding. Ik begeleid leerlingen met een 
handicap of met leer- en opvoedingsmoei-
lijkheden, zodat ze les kunnen volgen op een 
gewone school.”

-Thomas had het daarnet al over 
de begeleiding van sporters. Wat 
moeten we ons daar heel concreet 
bij voorstellen?
Kurt Wouters: “Eigenlijk moet je het veel rui-
mer zien dan sportbegeleiding. Zelf spreek 
ik liever van functioneel bewegen. Daarmee 
bedoel ik: ervoor zorgen dat je bewegingen 
die je frequent maakt, goed uitvoert. Zodat je 
lichaam er op termijn geen schade van onder-
vindt. Het beperkt zich niet alleen tot atleten, 
ook dakwerkers en poetsvrouwen kunnen er 

baat bij hebben. Iedereen die een repetitieve 
beweging doet, zeg maar. Mensen denken 
meteen aan oefeningen, maar dat is eerder het 
topje van de ijsberg. Screenen en analyseren 
is de eerste stap. Concreet: we gaan mensen 
vragen een bepaalde oefening te doen, een 
stukje te lopen. Daarvan maken we beelden, 
die we vervolgens gaan analyseren. Je kan 
er heel veel van opsteken. Sommige mensen 
draaien tijdens het lopen hun knieën te veel 
naar binnen of buiten. Dat gebeurt onbewust, 
maar het kan je wel blessures bezorgen.” 

-Welke andere testen bieden jullie 
nog aan?
Kurt Wouters: “Naast de bewegingsanalyse 
gaan we ook cardiovasculaire testen afnemen. 
Zo kunnen we nauwkeurig bepalen in welke 
hartslagzones je mag trainen, waar je omslag-
punten liggen,…We gaan hiervoor samenwer-
ken met het beroemde SportMed-Instituut 
van Luk Bosmans. Verder willen we voedings-
deskundigen inschakelen, ergotherapeuten…
Mogelijk komen er later Yogalessen of  Pilates 
bij. We overwegen ook een samenwerking 
met Runners Service Lab, dé autoriteit op het 
vlak van schoenadvies. Lopers kunnen hier 
dan een voetafdruk laten nemen en te weten 
komen of ze al dan niet een speciale zool no-



Gazet van Zurenborg | www.gazetvanzurenborg.be    9

GRATIS OPMETING, ONTWERP & OFFERTE

De mooiste keukens van Vlaanderen
Laat ons u helpen bij het vinden van de keuken van uw dromen

Een keuken is meer dan alleen een verzameling van kasten en deuren, ze is het hart van uw huis.
Het plannen van een nieuwe keuken is niet gemakkelijk, maar wij helpen u met elke stap.

Wij bieden u de beste oplossing voor u en uw huis.

Voor meer info: 
Verantwoordelijke Antwerpen • Philippe Rombouts • 0485 36 66 92 • philippe@irkeukens.be

Laat u inspireren door te kijken naar een aantal van onze grootste keukens.
www.irkeukens.be

IR Keukens  –  Industrieweg 98, 3980 Tessenderlo • 0473 93 66 91 • info@irkeukens.be
Functioneel of gezellig, trendy of klassiek, wij hebben het allemaal! Een geniale keuken begint met een geniale planning. Daarbij is niet alleen het veelvoud van de types doorslaggevend, maar ook diens onderlinge relatie. 
Het 127er raster van KH SYSTEM MÖBEL combineert ruimtelijke harmonie met individuele ergonomie. Het bied alle mogelijkhedenn bijvoorbeeld voor een maximale bergruimte, - van extra hoge onderkasten tot extra 
diepe en brede schuifkasten. Eveneens het leveren en plaatsen van alle types en merken keukentoestellen kan IR Keukens voor u verzorgen. We leveren ondermeer de merken Atag, Pelgrim, Gorenje, Miele, Smeg, Novy, 
Siemens, Whirlpool, … enz.

UW KEUKEN
Het hart van uw huis

 Karwij
Keuken geopend tussen 12-14u & 18u30-21u30

restaurant
Passeren voor een snelle lunch  

of voor een gezellig diner?

zon • ma • di • woe • do • vr • za vm • za nm

Dageraadplaats 20 • 2018 Antwerpen • Tel : 03/689 45 52
contact@restaurantkarwij.be • www.restaurantkarwij.be

dig hebben. ”

- Zurenborg is een fiets-gekke 
buurt. Denken jullie ook aan de 
wielerliefhebbers?  
Kris Bertels: “Zeker! Het is de bedoeling dat 
we op termijn fietsers hun ideale fietshouding 
helpen aannemen. Dat is niet zo vanzelfspre-
kend als het lijkt. Ik ga hier een speciale cursus 
voor volgen. Momenteel ben ik op zoek naar 
een geschikte partner. Over een paar maan-
den hoop ik nieuws te hebben. Maar dat we 
er iets gaan mee doen, is zeker. Ik ben zelf een 
verwoed fietser.”

-Meten en weten is één ding, vroeg 
of laat moet je wel aan de slag…
Kurt Wouters: “Daarom gaan we de mensen 
goed opvolgen. Het is niet de bedoeling dat je 
er de brui aan geeft zodra je moe wordt. Vaak 
zijn de vervelendste oefeningen de beste… 
Je kan hier ter plaatse oefenen op de meest 
geavanceerde toestellen. Maar mensen kun-
nen ook thuis aan de slag gaan. Ze krijgen 
dan online oefeningen voorgeschoteld. Een 
filmpje toont hoe je de oefening precies moet 
uitvoeren.”
Thomas Ghys: “Die communicatie is erg be-
langrijk. We willen ook informatie geven aan 
dokters en trainers. Nu gebeurt dat te weinig. 
Onze boodschap is: oefen regelmatig.  Patiën-

ten kunnen zichzelf genezen door gediscipli-
neerd oefeningen te doen. Dat is met name 
het geval in onze rugschool. We zien meer en 
meer mensen met rugklachten. Sommigen 
hebben een operatie ondergaan. Ik ben ervan 
overtuigd dat die soms vermeden had kunnen 
worden.”

-In de praktijk werken ook drie 
jonge veulens, zoals Kris ze graag 
noemt. Wat denken jullie van de 
nieuwe praktijk? 
Cedric Schodts: “Het leuke is dat je hier alles 
onder één dak hebt, je kan mensen behande-
len, testen en begeleiden. Iedereen kan hier 
van alles proeven en uitmaken wat hij leuk 
vindt of niet. Ik heb hier destijds mijn stage 
gedaan en was hier erg tevreden. Waarom? 
Omdat ik zelf aan de slag mocht. Bij andere 
stageplaatsen is het vaak: kijken mag, maar 
aankomen niet. Ik ben het er trouwens hele-
maal mee eens dat mensen zichzelf moeten 
leren behelpen. Dat is een groot gemis in de 
hedendaagse kine. Het ultieme doel? Mensen 
beter buiten sturen dan ze ooit geweest zijn.’
Sebastiaan Bové: “Ik heb hier net als Cedric 
stage gevolgd. Het is een mooie uitdaging 
om meteen in zoiets groot, modern en mooi 
mogen starten. Ik ervaar het als een grote sur-
plus. We zijn helemaal mee met het concept. 
Mensen komen hier vaak met een beperkte 

mobiliteit binnen, ze die helemaal teruggeven 
is geweldig. Weet je, revalideren is nooit pijn-
loos. Je moet ze figuurlijk een duwtje in de rug 
geven.”
Anton Ghys: ”Volgens mij is een van onze 
sterktes dat we een grote familie zijn. De 
mensen komen graag naar hier, er is een fijne 
sfeer. We lachen en zwanzen van ’s morgens 
tot ’s avonds. Je mag het belang daarvan niet 
onderschatten. Wat ik ga doen? Ik word het 
manusje-van-alles (lacht). Ik ga patiënten met 
rugklachten behandelen maar ook mensen 
screenen en helpen trainen. Ik heb net als Kurt 
en grote broer Thomas een opleiding gevolgd 
over functioneel bewegen. Die ga ik voortaan 
in de praktijk omzetten.”

-Kris, je mag je sinds kort na een 
zesjarige opleiding osteopaat 
noemen. Zonder al te technisch te 
worden: wat is dat precies? 
Kris Bertels: “Een osteopaat gaat in de eerste 
plaats op zoek naar de ware oorzaak van een 
fysieke klacht. Dat is minder evident dan het 
lijkt. Nekpijn kan bijvoorbeeld het gevolg zijn 
van een probleem aan je voet of een verstoor-
de orgaanwerking.  Als osteopaat ga je blok-
kades en bewegingsbeperkingen opsporen 
om ze vervolgens weg te werken. Door ma-
nipulaties en door het zenuwstelsel te bewer-
ken, proberen we het lichaam terug in harmo-

nie te brengen. We maken dus geen gebruik 
van apparatuur. Alles gebeurt manueel. Ook 
hier is het uitgangspunt dat mensen zichzelf 
kunnen genezen. The artery rules, zeggen we 
wel eens.”

-Slotvraagje voor Karin en Kris: de 
vroegere praktijk was gevestigd op 
het gelijkvloers van jullie woning. 
Hebben jullie heimwee? 
Karin & Kris: “Zeker niet! Alles is veel beter 
georganiseerd. Door hier te werken op een 
beperkte ruimte hebben we veel kunnen op-
steken. Ons gelijkvloers heeft trouwens al een 
nieuwe bestemming gekregen: het wordt 
een universele fuif- en ontspanningsruimte! 
Tussen haakjes: we hebben de werken laten 
uitvoeren door een Zurenborgse aannemer, 
Christian Steenackers. De samenwerking is 
vlekkeloos verlopen. We zijn dolgelukkig dat 
we voor zo een betrouwbare, consequente 
partner gekozen hebben, uit de eigen buurt 
dan nog! Dat mag ook wel eens gezegd wor-
den, neen?”

www.proactivekine.be 
www.facebook.com/proactivekine

03- 235 73 54

"Patienten kunnen zichzelf genezen"

De hele ploeg samen : Cedric Schodts, Thomas Ghys, Karin Haazen, Kris Bertels, Anton Ghys, Sebastiaan Bové en Kurt Wouters
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Een paar dagen voor de heropening klop-
pen wij aan bij Kikker & Ko, want officieel is 
de winkel die dag gesloten, om alles in orde 
te brengen voor de plechtige heropening op 
zaterdag 25 juli. Wij zullen lang niet de enige 
zijn die zachtjes op de deur klopt. Het is een 
komen en gaan van leveranciers om de al 
goed gevulde winkel van nog meer speelgoed 
te voorzien. De ene doos na de ander wordt 
tussen de rekken en de winkeltoog neergezet. 
Maar ook twee dames, die al jaren klant waren 
bij de vorige uitbaatster, kloppen aan om toch 
maar vlug een geschenkje voor hun kinderen 
te kunnen kopen. Wanneer Kim Delsael dat 
geschenkje in sprookjesachtig geschenkpa-
pier inpakt, zijn de dames in de zevende he-
mel. Vooral als Kim Delsael nog heel toepasse-
lijk een kleine groene kikker aan het pakje als 
attentie hangt. “Die kikkertjes zal ik ook bij de 
opening gebruiken, zolang de voorraad strekt, 
maar ik heb ook buttons en hangertjes met 
het kikkerlogo besteld”, vertelt zij wanneer de 
klanten buiten zijn en de deur weer op slot 
gaat. “Ik heb nog zoveel te doen, als ik de deur 
gewoon open laat staan, geraak ik nooit klaar 
voor de opening, maar als ze aandringen…”

- Hoe lang woon je al op Zurenborg?
Kim Delsael: “Sinds een paar jaar woon ik in 
de Pretoriastraat. Geboren ben ik in Boom-
gaardstraat, maar op mijn zestiende verhuis-
den mijn ouders naar de Cogels Osylei.

- Hoe ben je op het idee gekomen deze win-
kel over te nemen?
Kim Delsael: ”Ik was zelf al lang klant in die 
mooie speelgoedwinkel, tot ik op een dag 
een briefje aan de ruit zag dat de uitbaatster 
ging stoppen. Ik heb dan direct gevraagd of 

ik de zaak mocht overnemen, maar er was al 
iemand die interesse had en die had uiteraard 
voorrang. Een paar maanden hoorde ik niets 
meer, tot ik tijdens mijn verlof in Griekenland 
telefoon kreeg, dat de eerste overnemer afge-
haakt had. Dan heb ik heel vlug beslist om Kik-
ker & Ko over te nemen en bij mijn thuiskomst 
heb ik onmiddellijk toegehapt. Het is een 
goede winkel met een groot klantenbestand 
en ook de boekhoudkundige gegevens en het 
businessplan waren OK.”

- Ga je de winkel behouden zoals hij was of 
ga je ander accenten leggen?
Kim Delsael: “In grote lijnen gaat er niet veel 
aan het assortiment veranderen. Wel ga ik de 
nieuwe modetrends volgen, ik kan moeilijk 
anders, maar in grote lijnen blijf ik het prin-
cipe van Kikker & Ko trouw. Dus veel nadruk 
op creatief en houten speelgoed, maar geen 
Barbies, PlayStation of elektronische spel-
letjes. Ook geen Monopoly maar wel andere 
(bord)spelletjes van andere producenten. Ik 
ga er dus geen Bart Smit of andere speelgoed-
supermarkt van maken. De website ga ik ook 
onder handen nemen, want daar is wel wat 
werk aan.”

SCHOOL
Dan is het tijd voor een rondleiding. Hoewel 
nog lang niet alles uitgepakt is, komt een mens 
ogen te kort om al dat fraais te zien. Om te be-
ginnen is er het nuttige, zeg maar de betere 
schoolbenodigdheden. Met een Steinerschool 
op wandelafstand, is ook het schoolgamma 
hierop,  maar niet uitsluitend,  afgestemd. Daar 
zijn mooie lederen boekentassen type ruiter-
tassen. Kleurpotloden die ook door de Stei-
nerschool aanbevolen worden, zijn per stuk te 

koop. Erg handig want in een doos 
kleurpotloden zijn meestal enkele 
kleuren veel sneller op dan andere. 
Verder vindt men er penselen en 
waterverf van het merk Djeco. Ook 
de beroemde Miracolorkrijtjes wa-
ren besteld en kleurige pennenzak-
ken ontbreken niet.

HOUT
Heel veel groot speelgoed is uitge-
voerd in hout, kinderkookfornui-
zen, poppenwagens, keukentjes 
en garages voor auto’s in hout.  
Uiteraard zijn er de houten treintjes 
van Brio die elk kinderhart vlugger 
laten kloppen (de elektrische vari-
anten zijn toch maar voor papa…). 
Om zelf mee te rijden, staan her en 
der houten steps en loopfietsjes. 
Ook het muzikale kind komt aan 
zijn trekken, kinderpiano’s, gitaren 
op maat van de kleine mens, blok-
fluiten (van Bontempi) en zelfs een 
drumstel op kindermaat staan op 
de kleine trommelaars te wachten.
Voor de kinderkamer zijn er tapijt-
jes met bijpassende lampjes, zo is 
er een tapijt met indiaanse motie-
ven en een lamp in de vorm van een 
kampvuur. De verlichte padden-
stoelen en lampen zijn al besteld 
en worden elk moment verwacht. 
Ook kleren om zich te verkleden 
vindt men bij Kikker & Ko.

KIKKER
Pluchen beesten in allerlei vormen 
en formaten hangen aan kapstok-
ken of zitten op de rekken. Ach-
teraan in de winkel zat zelfs een 
fel groene kikker van bijna een 
meter breed en iets minder hoog. 
Wie weet verandert die ooit in een 
prins. Kleiner maar niet minder 
populair zijn de plastic diertjes van 
Schleich, dino’s, wilde dieren en boerderijdier-
tjes met een heuse boerderij op maat, staan 
op kindervriendjes te wachten. 

Vooral voor meisjes zijn er de bekende  Corol-
lepoppen die zelfs naar vanille ruiken. Weten-
schappelijk-creatief speelgoed is er dan in de 
vorm van een boot om zelf te monteren, maar 
ook een mierenhoop inclusief met gangen en 
zelfs een heuse vulkaan om zelf te bouwen. 
Op miniatuurschaal kan het vliegtuig van de 
gebroeders Wright (een van de eerste lucht-
vaartpioniers) nagebouwd worden of wat ge-
dacht van een monteerbare mini-Eiffeltoren? 
Wat verder staat een echte wereldbol met ver-
lichting en al.
De handpuppets, handpopjes die armpjes en 
mond kunnen bewegen en zeer populair zijn 
in kleuterscholen, wachten ook op speelse 
handjes.

SPEELRUIMTE
Maar ook wie op zoek gaat voor een klein ge-
schenk, komt niet van een kale reis terug. Je 
vindt er stickers, stempels, haarspeldjes, ju-
weeltjes onder andere in houten een pijl met 
boog om zelf te monteren. Ook in elkaar te zet-
ten mobieltjes uit karton en sterren die blijven 
nagloeien wachten op blije kindergezichten. 
Ook voor geboortecadeaus  en wenskaarten is 
Kikker & Ko ook een goed adres. 

Het is verbazend hoeveel en dan ook nog eens 

divers speelgoed er in de al bij al niet overdre-
ven grote ruimte staat. Maar dat is nog niet al-
les, achteraan in de winkel is een speelruimte 
met houten treintje voor de kindjes, wanneer 
de ouders of de hoog heilige Sint in eigen 
persoon hun aankopen in alle discretie gaan 
doen aan de toonbank vooraan in de winkel. 
Om alles nog kindvriendelijker te maken heeft 
Dries, de vriend van Kim Delsael, de muren 
van de kleine binnenkoer versierd met kind-
vriendelijke schilderijtjes.

De buurt maar ook veel Zurenborgers kunnen 
opgelucht adem halen, dat deze fraaie speel-
goedwinkel een nieuwe overnemer gevonden 
heeft. Kikker & Ko ligt op enkel stappen van 
Zurenborg en zelfs parkeren lukt er. Dit is een 
winkel voor ouders die willen dat kinderen 
goed spelen met verantwoord speelgoed. 

INFO
www.kikkerenko.be en op facebook

Kikker & ko Gitschotellei 139 
 2600 Berchem – tel 03/383 59 56

Open van dinsdag tot vrijdag 
van 10u-12u30/13u30-18u

Zaterdag doorlopend van 10u tot 18 u
Een klantenkaart geeft recht op 5% van de 
vorige aankopen na de zevende aankoop.

Gesloten op zondag en feestdagen.

BAKKERIJ GYBELS: OPEN OP ZONDAG 
Bakkerij Gybels, Dageraadplaats 9

Open elke dag vanaf 6u30 tot 17 u 

Woensdag: tot 15 u • Vrijdag:  tot 14 u

Zaterdag: gesloten  • Zondag  : tot 13 u 

Bestellingen : 03-235 59 42

• stemmen • restauratie • instrumentenbouw

Piano's en klavieren VAN BRANDT
Milisstraat 82 • 2140 Borgerhout

tel. +32 485638548
 info@vanbrandt-pianos.be
www. vanbrandt-pianos.be

Kikker & Ko in de Gitschotellei 139, op wandelafstand van 

Zurenborg, is al jaren een vaste waarde voor wie op zoek 

gaat naar pedagogisch verantwoord en creatief speelgoed. 

Bij Kikker & Ko is het tweede deel van de naam niet fout 

geschreven, maar het is een spelen met letters, tot het er 

mooi uitziet. Wie ongerust was dat de winkel zou verdwij-

nen, want er hing ooit een bericht aan het raam dat de oude 

uitbaters gingen stoppen, kunnen gerust ademhalen. Kim 

Delsael (30) uit de Pretoriastraat nam de speelgoedwinkel 

over en heropende Kikker & Ko officieel eind juli. (Jörg Pyl)

“Ik ga wel de nieuwe  modetrends volgen”

Zurenborgse Kim Delsael neemt de 
speelgoedwinkel Kikker & Ko over

Kim Delsael: “In grote lijnen gaat er niet veel aan het  
assortiment veranderen • Foto Jörg PYL 
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Linking Generations uit de Lange Altaarstraat wil de geschiedenis 
van onze wijk verfilmen. De videomakers roepen alle wijkbewoners 
op hun verhalen, foto’s en filmpjes te delen. Het is niet de eerste keer 
dat Linking Generations historische documentaires draait. Eerder 
maakte het productiehuis al reportages over de mijnstreek, voet-
ballegende Vic Mees en het oorlogsverleden van Lokeren. 
(Dirk BLIJWEERT)  

Oproep aan alle Zurenborgers om mee te helpen

Linking Generations maakt film 
over geschiedenis van Zurenborg

 -Jullie hebben plannen om een 
film te draaien over Zurenborg. 
Wat is precies de bedoeling? 
Jo Van Hove: “Zurenborg is een rijke wijk, zo-
wel letterlijk als figuurlijk. Elk huis heeft zijn 
eigen verhaal. Ik wil die wijkgeschiedenis tot 
leven brengen. Door buurtbewoners zelf aan 
het woord te laten, door foto- en filmmateriaal 
te tonen. Ik heb foto’s gezien van gebombar-
deerde huizen, ik heb gehoord hoe het leven 
hier vroeger was. Het zou zonde zijn hier niets 
mee te doen. We mogen hier niet langer mee 
wachten, anders dreigt die rijkdom verloren te 
gaan. Ik wil niet alleen oudere mensen aan het 
woord laten. Jongeren mogen ook hun zegje 
doen over het leven in de wijk.”
 
-Hoe ben je op het idee gekomen 
een film te maken over Zurenborg?
Jo Van Hove: “Voor de heraanleg van het 
plein heb ik beelden gemaakt van de Dage-
raadplaats. Ik wou mijn dochter later kunnen 
tonen hoe ons plein er destijds uitzag. Het is 
trouwens niet de eerste keer dat ik meewerk 
aan documentaires over een wijk of stad. Zo 
draaide ik Oorlog aan de Durme, een film over 
Lokeren tijdens de Tweede Wereldoorlog. 
In opdracht van de stad Antwerpen werkte 
ik mee aan Generatie Stad, reportages over 
wat jong en oud met elkaar verbindt. Weet je, 
verhalen brengen mensen bij elkaar. Na een 
vertoning rakelen mensen spontaan herinne-
ringen op, mooi om te zien is dat.”

- De Zurenborg-film sluit goed 
aan op jullie kernactiviteit: 

erfgoeddocumentaires. 
Wat moeten we ons daarbij 
voorstellen? 
Peter Germis: “Musea en steden maken steeds 
vaker gebruik van film. Het is een uitstekend 
medium om een historisch waardevol verhaal 
van een hedendaagse context te voorzien. In 
opdracht van het Red Star Line Museum heb 
ik kunnen meewerken aan de film “Dance” van 
Hans Op de Beeck over de migratiestroom in 
de 19de eeuw. Er zijn toen 2 miljoen Euro-
peanen vanuit Antwerpen vertrokken naar 
Amerika, op zoek naar een nieuw, beter leven. 
Voor die film hadden we 800 figuranten no-
dig. De mensen die hebben meegewerkt aan 
de film, waren erg aangedaan bij het zien van 
de beelden. Enkele jaren geleden draaide ik 
de documentaire “Schoonselhof  Nu: In leven 
en dood” over de gelijknamige Antwerpse 
begraafplaats. Ik filmde in de vier seizoenen 
van het jaar. Ook die film heeft heel wat losge-
weekt bij veel Antwerpenaren. Erfgoedfilms 
laten een krachtige indruk na. Dat zien we tel-
kens weer.”

-Ward, je bent historicus van 
opleiding. Wat is jouw rol in de 
erfgoedinterviews van Linking 
Generations? 
Ward Segers: “Ik werk als freelancer voor de 
Erfgoedcel Mijn-Erfgoed, een vereniging die 
het erfgoed van de Limburgse Mijnstreek voor 
een breed publiek aantrekkelijk wil maken via 
tentoonstellingen, boeken, apps, historische 
wandelingen, etc. Ik heb een voorliefde voor 
de Limburgse mijngeschiedenis. De voorbije 

jaren interviewde ik tien-
tallen ex-mijnwerkers. Jo 
nam het camerawerk voor 
zijn rekening. Het resul-
taat mag gezien worden. 
We hebben een dertigtal 
DVD’s gemaakt waarop 
voormalige kompels en 
andere boeiende men-
sen uit de streek vertellen 
over hun belevenissen. Op 
die manier houden we het 
mijnverleden levendig.”

- Geschiedenis 
loopt als een rode 
draad door jullie 
werk. Al is de 
insteek soms heel 
bijzonder. Naar 
aanleiding van de 
Bevrijdingsfeesten 
draaiden jullie een 
documentaire over 
voetballegende Vic 
Mees…
Jo Van Hove: “Vic Mees 
was één van onze groot-
ste voetballers. In 1956 
won hij voor het eerst de 
Gouden Schoen. Hij heeft 
heel zijn carrière bij Ant-
werp gespeeld en was 
een tijdlang aanvoerder 
van de Rode Duivels. Wat 
veel mensen niet weten 
is dat Vic getrouwd was 

met een Engelse die tijdens de oorlog voor 
het Britse leger gewerkt heeft. Ze hielp mee 
Antwerpen beschermen tegen de beruchte 
vliegende bommen. Het liefdesverhaal van 
Vic en Ida speelt zich af tegen de achtergrond 
van de bevrijding. Vic’s zoon heeft tijdens een 
herdenkingsdienst voor zijn vader audiofrag-
menten uit de reportage laten horen. Veel 
aanwezigen, rasechte Antwerp-supporters, 
reageerden erg geëmotioneerd op de stem 
van hun overleden idool.”

-Jo, toen je in 2007 Linking 
Generations oprichtte, had 
je op zijn zachtst gezegd 
een merkwaardig parcours 
afgelegd. Je startte je carrière als 
verpleger…
Jo Van Hove: “Ik werkte in het ondertussen 
gesloten ziekenhuis in de Grisardstraat, op 
de afdeling kinderpsychiatrie en daarna in 
het Middelheim Ziekenhuis. Na 16 jaar in een 
witte schort vond ik het tijd voor iets anders. 
Ik ging aankloppen bij Kompas, een VZW in 
het Leuvense die zich bezig houdt met wat 
we nu loopbaanbegeleiding noemen. Uit de 
gesprekken bleek dat ik in de media goed zou 
aarden. Via-via ben ik bij Jambers terechtge-
komen. Tijdens mijn sollicitatie vroeg Jam-
bers me of ik één goede reden kon bedenken 
waarom hij mij, een verpleger, een dienst zou 
nemen? Waarop ik zei: “Neen, maar misschien 
moet jij er twee bedenken waarom je me niet 
in dienst moet nemen”. Waarop Jambers:  “Dat 
is een gevat antwoord, je krijgt de baan.”

-Van een carrièreswitch 
gesproken… 
Jo Van Hove: “Het directe probleem echter 
was dat ik van het ziekenhuis geen verlof zon-
der wedde kreeg. De vraag naar verplegers 
was toen ook al erg groot. Ik heb toen een ri-
sico genomen door mijn ontslag te geven en 
als researcher aan de slag gegaan. Met andere 
woorden: ik moest op zoek naar getuigen 
voor reportages. Ik kan je verzekeren: geen 
evidente zaak. Het was de bedoeling om elke 
maand twee getuigen aan te brengen, maar 
dat is schier onmogelijk. Toch was ik na een 
jaar de researcher met de hoogste productivi-
teit. Later heb ik nog voor VT4 gewerkt, Ende-
mol, Telesaurus en Canvas als eindredacteur.”

-Jij werkte destijds als regisseur 
bij Jambers, Peter. Hoe was het 
om voor zo een legendarisch 
programma te werken? 
Peter Germis: “Het waren de gouden tijden 
van de televisie. Onze researchers reden rond 
met een dikke wagen. Dat is nu wel anders. Ik 
denk dat we heel veel geleerd hebben in onze 
Jambers-periode. Soms ook hoe je bepaalde 
dingen niet moet doen. Maar het leuke was 
dat je er kon experimenteren. Goede televisie 
maken is niet eenvoudig. Je moet mensen om 
te beginnen overtuigen om hun verhaal te 
doen op televisie. Je moet ze goed in beeld 
brengen, een mooi verhaal vertellen, allemaal 
makkelijker gezegd dan gedaan.”

- Het televisielandschap is 
sindsdien aardig veranderd, 
nietwaar? 

Jo Van Hove. “Er kwam geleidelijk aan meer 
concurrentie, denk maar aan Afrit 9, Telefacts, 
Koppen,.. Dat maakte onze job moeilijker…
(denkt na). Weet je wat mij verrast heeft? Dat 
veel mensen er alles aan doen om toch maar 
op televisie te komen. Het viel me vooral op 
tijdens de screening van kandidaten voor Big 
Brother. Na een tijdje heb ik mijn televisiewerk 
de rug toegekeerd. Weet je, je maakt dingen 
die vaak heel vergankelijk zijn. Als er op een 
andere zender voetbal geprogrammeerd 
staat, kijkt er geen kat naar je uitzending.”

-In 2005 ging je terug aan de slag 
als hoofdverpleger in een rusthuis 
voor gepensioneerde schippers 
aan het Eilandje, en een tijdje later 
maak je een ouderenprogramma 
voor TV Brussel. 
Jo Van Hove: ”Daar vielen veel knappe verha-
len te rapen! Het viel me op dat de rusthuis-
bewoners overdag vooral naar belspelletjes 
keken en horoscopen. Ik vond dat vreselijk! 
Ik heb toen gebeld met Jan Van Rompaey en 
Dirk Tieleman, die ik kende van mijn Canvas-
periode. Ken je MAX?  Dat is de Nederlandse 
publieke omroep voor mensen van 50 en 
ouder. Ik wou daar een Vlaamse variant van 
maken en starten met seniorentelevisie. Ik 
heb opnieuw mijn ontslag gegeven en een 
jaar van mijn spaarcenten geleefd. Nadat ik 
een demo gemaakt had met o.a. Helmut Lotti, 
Kristien Hemmerechts en Nicole & Hugo heb 
ik een ouderenprogramma gemaakt voor TV 
Brussel.”

-Wat staat er de volgende jaren 
nog op stapel? Hebben jullie 
uitbreidingsplannen? 
Jo Van Hove: “Neen. Toen ik Linking Genera-
tions opgericht heb, was ik bang om zware 
investeringen te doen. Ik wou absoluut geen 
mensen in dienst nemen. Vandaag werk ik 
samen met een achttal andere mensen op 
freelancebasis. De rollen zijn altijd netjes 
verdeeld. Ward neemt de interviews af, Peter 
doet de regie en het camerawerk en ik coör-
dineer alles. Voor alle duidelijkheid: we maken 
ook commerciële films. Zo filmden we onder 
meer voor Mobistar. Het leuke is dat je met 
dergelijke projecten budgettaire ruimte cre-
ëert. Zodat we ons kunnen uitleven op wat we 
het liefste doen: portretten maken die men-
sen ontroeren. Zoals ons Zurenborg-project, 
inderdaad.”

Wil jij meewerken aan 
een film over  
Zurenborg? 
Dat kan! Plaats je foto’s en filmpjes op 
de Facebookpagina: Zurenborg, vroe-
ger en nu (in foto en film). Fijne verha-
len, tips en suggesties zijn welkom op  
info@linkinggenerations.be. Alle ande-
re geïnteresseerden kunnen alvast een 
kijkje nemen op de (vernieuwde) web-
site: www.linkinggenerations.be 

Jo Van Hove aan het stuur: “Ward neemt de interviews af, Peter  
doet de regie en het camerawerk en ik coördineer alles.” • Foto Luc PANDELAERS
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Lavendelfeest in de Cogels Osylei

Jongeren scharen zich  
nu ook achter het feest 

Het verloop van het feest was gelijklopend 
met vorige jaren, hapjes, drankjes en een 
barbecue met veel slaatjes. Elke bewoner 
maakt wat slaatjes en brengt ook wat vlees 
mee voor ‘de rooster’. Opsinjoren doet een 
duit in het zakje, maar omdat dit jaar het 
budget van vorige jaren op was, werd er 
aan de deelnemers een extra bijdrage van 
vijf euro gevraagd. De plastiek borden 
werden ook vervangen door afwasbare 
porseleinen borden, die helpen dan weer 
de afvalberg te verkleinen. 

GEDICHT
Dit jaar was er ook een poëtisch moment, 
dat werd ingevuld door jeugdschrijfster 
Noëlla Elpers (en betere helft van Peter 
Holvoet Hanssen, die samen het Kapers-
nest vormen). Dit was geen slecht idee, 
want nu er steeds meer jongere gezinnen 
in de straat zijn komen wonen, feesten er 
ook heel wat kinderen mee. Noëlla Elpers 
speelde hierop in en las eerst haar lieve-
lingssprookje voor:  “Het meisje met de 
Zwavelstokjes” van Andersen en vervolgde 
daarna met het gedicht Zomerwijsje dat 
de thematiek van het sprookje  en de ge-
schiedenis van de Cogels Osylei mooi sa-
menbracht.  Het feest duurde ondanks de 
weinig uitnodigende temperaturen naar 
goede gewoonte tot een eind na midder-
nacht. De volgende morgen was de tent in 
de voortuin van Antenno al opgeruimd en 
had de geur van barbecue plaats gemakt 
voor de geur van de eerste lavendelbloe-
sems.

Zomerwijsje

Nog voor de eerste wereldbrand,
het tijdperk van de belle époque,
loopt door de straat van ’t mooie volk
een zwerfster met een rode rok.

Een iris op de nok, de zon 
heeft gouden lokken. Op het dak
een spuier, fluit een zomerwijsje
voor ’t gipsy zwavelstokkenmeisje.

Ook bloemen dragen zomerkleedjes
bij ’t kruispunt van de vier kastelen. 
De vette gans nog niet gebraden,
de kerstboom staat nog niet  
te pronken.

Een heerschap kuiert, keurt de gevels
die uit zijn hoed getoverd zijn.
Mijn schone Cogels-Osylei …
Hij kijkt omhoog en ziet haar niet.

© Noëlla Elpers
Lavendelgedicht voor het  
Lavendelfeest op 20 juni 2015

Nu er tal van activiteiten van Zurenborg verdwijnen, is het een geruststelling dat de Lavendelfeesten in 

de Cogels Osylei bestaan. Ze blijven bestaan, ze zijn niet kapot te krijgen en we zijn ondertussen al aan de 

zeventiende editie toe, die dit jaar eind juni in de voortuin van Antenno georganiseerd werd. Maar door 

het koude voorjaarsweer stonden nog niet alle lavendelstruiken in de straat in volle bloei. Ook bleken de 

lavendelstruiken op het rond punt van de Cogels Osylei verdwenen. Het positieve nieuws is dan weer dat 

ook de nieuwe en jongere bewoners van de straat zich achter het initiatief geschaard hebben. (Jörg PYL) 
Noëlla Elpers pakte uit met haar lievelingssprookje
Foto Jörg PYL

ADVERTENTIE DISTRICT ANTWERPEN
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LEZERS

Twee 

voorstellen 

om de wijk

 een fijne 

wijk te 

laten 

blijven

Beste buren, 

Ik zou een suggestie aan de hand willen doen. Eigenlijk een suggestie voor 
de horeca in onze buurt, maar aangezien ik daar geen contactadres van heb 
(zelfs niet weet of die op de één of andere manier georganiseerd zijn), drop 
ik hem maar bij u. 

Zoals u weet zijn er veel horecazaken in onze buurt, komen er steeds meer 
horecazaken bij en is dat tot op zekere hoogte ook een aanwinst. Alleen, zo 
veel horecazaken kan ook een zekere overlast meebrengen voor de bewo-
ners. Het meest duidelijke voorbeeld is parkeerproblemen en geluidsover-
last.
Voor de parkeerproblemen zie ik niet direct een oplossing en geluidsoverlast 
is een kwestie van afspraken en wederzijds respect.
Maar er is ook rommel op straat, kleine vernielingen en vandalisme.
Het zou te verkiezen zijn om in goede samenwerking tussen horeca, bewo-
ners en eventueel andere partijen de (eventuele) overlast te proberen in 
goede banen te leiden, te verminderen, enz, vóór dat ze tot verzuring gaat 
leiden.
Beter een horeca die proactief met de wijk samenwerkt, die een meerwaarde 
heeft voor de wijk, die luistert naar signalen uit de wijk, die teruggeeft aan 
de wijk.

Mijn voorstel is tweeledig: 
Eerste is een aanspreekpunt voor signalen uit de buurt, zodat signalen uit de 
wijk bijtijds opgevangen worden en in overleg de nodige aandacht kunnen 
krijgen.
Verder hoor en zie ik dat er her en der vuil ligt. Ik hoorde dat vrijwilligers het 
portaal van de kerk iedere dag moeten schoonmaken, ik zie regelmatig bier-
blikjes in vensterbanken staan, in de voortuinen ligt allerlei troep, onder de 
bruggen is het niet om aan te zien, glasscherven overal.

Niet altijd vuil van de horeca zelf (bijvoorbeeld de bierblikjes), soms wel vuil 
van de horeca zelf (kapotte glazen, papieren servetten die overal waaien), 
maar wel steeds vuil dat gelinkt kan worden aan het aanwezig zijn van de 
vele horeca. 

Zou het een idee zijn als alle horeca samen iemand aanstellen die iedere dag 
's morgens vroeg twee uurtjes even een aantal straten afloopt om te kijken 
wat er opgekuist kan worden (en dat dan ook doet), wat er eventueel aan de 
stad gemeld moet worden, erop letten wat er zou kunnen verbeteren, enz. 
Als alle horecazaken op Zurenborg samenleggen, dan kan dat nooit veel kos-
ten.

Iets wat Musty vroeger op de Dageraadsplaats deed.
Het zijn maar twee voorstellen om Zurenborg een fijne wijk te laten blijven, 
zowel voor de bewoners als voor de vele bezoekers.

Met vriendelijke groet,
Jaap
(gegevens bij de redactie bekend)

ADVERTENTIE

14 SEPTEMBER 2015

Lesgeld : 90 euro

Zwerfvuil in de wijk raakt maar niet weg, ondanks de inspanningen van de stedelijke kuisploegen• Foto Jörg PYL
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-In 2016 zou de Overvloed dertig 
jaar geworden zijn. Wanneer en 
waarom beslisten jullie er een punt 
achter te zetten?
Lut Hendrix: ”Ik speelde al langer met het idee 
de zaak over te laten. In januari 2014 dacht ik 
voor het eerst luidop aan stoppen. Vergeet niet 
dat ik al twintig jaar mee in de zaak sta. Voor 
alle duidelijkheid: restaurant Overvloed is het 
kindje van Frans Terpstra, de vorige eigenaar 
van café ZeeZicht. Overvloed opende zijn deu-
ren op 1 februari 1986. In 1999 is Frans eruit 
gestapt. De combinatie café-restaurant was 
moeilijk vol te houden. Ik ben daarna in de zaak 
gekomen, samen met Martin, broer van Frans. 
Ook Ria Massy deed mee tot 2002. Ria had al 
tien jaar mee het beleid gevoerd van Over-
vloed. Tot vorig jaar heb ik nog mee opgediend. 
In mijn vrije tijd run ik al zes jaar Bestov, een 
managementbureau en boekingskantoor voor 
muziekgroepen. We hebben een paar bekende 
namen in onze stal, zoals Flying Horseman en 
Dans Dans. Bestov draait goed. Dankzij subsi-
dies van de Vlaamse overheid heb ik iemand 
in dienst kunnen nemen. Overvloed en Bestov 
vielen steeds moeilijker met elkaar te combine-
ren. Ik dacht al vaker aan stoppen, maar moest 
wel Martin meekrijgen. Die had iets meer tijd 
nodig om afscheid te nemen.” 
Martin Terpstra: “De overname van ZeeZicht 
was voor mij een kantelpunt. De beslissing 
van Lief en Frans om er mee te stoppen, zette 
me aan het denken. Lachend zei ik tegen Lut: 
“Hoe lang gaan wij er nog mee door?” Stoppen 
of niet, voor mij was dat een dilemma. Eerlijk: 
ik doe het nog altijd graag, hoor. Vandaar dat 
ik in de nieuwe zaak aan de slag ga als kok. Ik 
blijf dus in de potten roeren. Toegegeven: het 
wordt wel een beetje raar. Ik ben niet langer 
de baas, maar werknemer. Dat is toch een heel 
ander gegeven.  Al heeft het ook z’n voordelen: 
vanaf oktober trek ik na de dienst de deur van 
de keuken achter me dicht en ga ik naar huis. 
Vroeger moest ik me als zaakvoerder ook nog 
eens met allerlei zaken bezig houden.  In mijn 
hoofd bleef het soms maar doormalen…”

-Nadat jullie de knoop hadden 
doorgehakt, moesten jullie op zoek 
naar een overnemer. Was ZeeZicht 
de meest voor de hand liggende 
kandidaat? 
Lut: ”Zeker. We kennen elkaar goed en histo-
risch gezien hoorden we bij elkaar.  Het was de 
logica zelve dat we met elkaar aan tafel gingen 
zitten. De overname zelf liep niet van een lei-
den dakje. Onze gezamenlijke boekhouder 
overleed zeer plots, dat heeft de transactie wel 
wat bemoeilijkt.”

- De nieuwe eigenaars van 
Overvloed gooien het roer om. Het 
interieur wordt aangepakt, de kaart 
verandert grondig en ook de naam 
verdwijnt. Wat vinden jullie van die 
plannen? 
Lut Hendrix: “Tja, natuurlijk vind ik dat een 
beetje spijtig. Martin en ik beschouwen Over-
vloed als ons kindje! Toen we hier begonnen, 
vormden we een eilandje op de Dageraad-
plaats. Er waren amper twee restaurants in de 
buurt. Vandaag zijn er op wandelafstand wel 37 
eethuizen. Wat ik denk van de naamswijziging? 
Op zich vind ik het jammer, maar ik begrijp het 
wel. Er komt een volledig nieuwe kaart, het in-
terieur verandert, het zou een beetje vreemd 

zijn om de naam aan te houden, niet?”
Martin Terpstra: “Ik ben blij dat ons personeel 
in dienst kan blijven. Dat geeft me een goed 
gevoel. We hebben mensen die er al meer dan 
20 dienstjaren hebben opzitten, in de horeca 
is dat toch vrij uitzonderlijk, neen? Ik denk dat 
het ook de grote kracht was van Overvloed. 
Hier hing een huiselijke sfeer, je had echt een 
familiaal gevoel. Dat typeerde de zaak. Ik denk 
dat ons motto boekdelen sprak: eenvoudig, 
niet duur, maar heel apart. Dat vat het treffend 
samen! “

-Hoe kijken jullie terug op de 
voorbije 20 jaar? 
Lut Hendrix: “Het was een supertoffe periode, 
heel fijn om mee te maken. Al zeg ik het zelf: we 
hebben het goed gedaan! We hebben hier veel 
fijne mensen leren kennen, we hadden echt 
toffe klanten. Op ons bordje beneden staat het 
duidelijk: jullie zijn de fijnste klanten van de 
hele wereld. Daar is geen woord van gelogen. 
Ik ga het allemaal missen, dat is zeker.” 

-Twintig jaar Overvloed: het kan 
niet anders of dat moet enkele 
leuke anekdotes opgeleverd 
hebben. Welke leuke voorvallen 
zullen jullie altijd bijblijven?
Lut Hendrix: ”Ik zal mijn eerste werkdag niet 
licht vergeten. Ik was behoorlijk gestresseerd 
en vreesde dat ik saus zou morsen op klanten 
of zo. De werkelijkheid viel straffer uit: er brak er 
een klein brandje uit, vlak onder mijn neus! Dat 
kwam zo: op tafel stonden er destijds papieren 
menukaarten. Een windvlaag stootte een kaars 
omver. Gevolg: de menu’s vatten vuur. Ik stond 
erbij en keek ernaar. Gelukkig was er iemand 
anders die het hoofd koel hield en het brandje 
bluste.” 
Martin Terpstra: “Ik herinner me hoe er in 
volle avonddienst een stuk van het keuken-

plafond naar beneden donderde. We zijn toen 
voor een grote groep gasten op zoek moeten 
gaan naar een ander restaurant…Anderzijds: 
diezelfde avond hebben we het plafond, of wat 
er van overbleef, verwijderd. Een dag later stak 
er een nieuw plafond in de keuken en konden 
we weer aan de slag.”
Lut Hendrix: “Ja, ik herinner me foto’s van de 
herstellingswerken. We waren in de keuken 
aan het werk met mondmaskers op!” 
Martin Terpstra: “Het is misschien minder anek-
dotisch maar wel typerend: horecawerk is erg 
stresserend. Zeker als er grote tafels binnenko-
men. Die willen allemaal hun eten op hetzelfde 
moment voorgeschoteld krijgen. Ik zag liever 
kleine groepjes geleidelijk aan binnenkomen. 
Ken je het gevoel als je thuis voor zes mensen 

moet koken? Wel, vermenigvuldig dat gerust 
met factor tien en dan kom je uit bij wat wij hier 
dagelijks meemaakten.”
Lut Hendrix: “Op drukke momenten had je bij 
Martin wel beeld, maar geen klank,…(lachen 
allebei). Het is ook fysiek vrij zwaar werk, je 
mag het niet onderschatten. Wij serveerden 
ook eten aan de gasten op het terras van Zee-
Zicht. Het traplopen is erg zwaar. Ik had geen 
fitnessabonnement nodig.”

-Tijd voor enkele famous last words. 
Welke boodschap hebben jullie 
voor Zurenborg? 
Lut Hendrix & Martin Terpstra samen: “Aan al 
onze klanten: een dikke merci!”

Lut Hendrix en Martin Terpstra nemen afscheid  
van restaurant Overvloed boven ZeeZicht 

Nieuwe eigenaars gooien het roer 
om en veranderen zelfs de naam 
De Dageraadplaats neemt afscheid van een icoon. Eind 

augustus sluit restaurant Overvloed zijn deuren. Het 

eethuis was bijna dertig jaar (!) de culinaire hotspot 

voor foodies op zoek naar een alternatieve en betaal-

bare hap. Zaakvoerders Lut Hendrix en Martin Terpstra 

geven de fakkel door aan goed volk. De eigenaars van 

ZeeZicht starten vanaf oktober met een nieuw restau-

rant, zie elders op deze pagina. In een afscheidsinter-

view geven Lut en Martin tekst en uitleg bij hun beslis-

sing. (Dirk BLIJWEERT) 

Een foto uit de oude doos, iedereen rond de tafel  • (Eigen foto)
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ZeeZicht en Overvloed opnieuw samen

Ecologisch restaurant en  
Aziatisch eethuis boven ZeeZicht

Een ecologisch restaurant op de eerste etage en een 

Aziatisch eethuis-bar één verdieping hoger. Dat is de 

nieuwe dubbele bestemming van restaurant Over-

vloed. De twee zaken openen hun deuren begin ok-

tober. De nieuwe eigenaars Esther, Babs en David 

gunnen ons nu al een blik in hun (menu)kaarten.  

“De basisfilosofie blijft.”  (Dirk BLIJWEERT)

Het stond in de sterrenhemel boven 
de Dageraadplaats geschreven dat de 
Overvloed in handen zou komen van 
de huidige ZeeZicht-eigenaars. De twee 
horecazaken delen immers een gemeen-
schappelijk verleden. Frans Terpstra 
richtte destijds beide etablissementen 
op. Volgens David Joris was de overname 
een logische stap. “We keren terug naar 
de roots van ZeeZicht en Overvloed. Bei-
de zaken komen opnieuw onder dezelfde 
vleugels terecht. Het allerbelangrijkste 
was dat we het personeel mee aan boord 
konden houden. Dit was een unieke kans 
die we niet mochten laten liggen. Trou-
wens, we bruisen nog altijd van ideeën. 
Mocht het gebouw zeven verdiepingen 
tellen, we zouden ze allemaal een nieuwe 
bestemming kunnen geven.”

NAAM?
Het nieuwe restaurant ondergaat mo-
menteel een grondige make-over. Het 
ZeeZicht-trio wil de nieuwe naam nog 
niet prijsgeven. Het staat wel al vast dat 
Overvloed 2.0 een compleet nieuwe 
kaart krijgt. Babs stelt de grote schare 
Overvloed-fans gerust. “Onze basisfiloso-
fie blijft behouden. De toekomstige Over-
vloed is en blijft een restaurant van een 
bruine kroeg, het wordt dus geen chique 
bedoening. We willen de huiselijke sfeer 
zo veel mogelijk bewaren. Toegegeven: 
de kaart ondergaat een metamorfose. We 
geven voorrang aan lokale producten. 
Dat heeft te maken met onze ecologische 
bezorgdheid: zo weinig mogelijk produc-
ten invoeren en kiezen voor ingrediënten 
van eigen bodem. We streven naar 90% 
Belgische producten. Zo gaan we onder 
meer een uitstekend geitenkaasje serve-
ren van een boer uit Lichtaart.“

MOESTUIN 
Overvloed was een restaurant dat heel 
nadrukkelijk groenten op het menu zette. 

Wat dat betreft, blijft alles bij het oude, 
zegt Esther. “De moestuin op uw bord, 
dat is het idee. Vegetariërs mogen op hun 
beide oren slapen: er zullen heel wat veg-
giegerechten op de kaart staan. Het klopt 
dat er een aantal vaste waarden verdwij-
nen. Maar we gaan zorgen voor volwaar-
dige alternatieven. Trouwens, ook aan de 
prijspolitiek verandert er niets. We waken 
er over dat alles betaalbaar blijft.”

OVERZEE
Goed nieuws voor liefhebbers van de 
Oosterse keuken. De fusiongerechten 
van Overvloed worden vervangen door 
Aziatische gerechten. Esther, Babs en Da-
vid openen daarvoor een extra zaak op 
de tweede verdieping. “Die ruimte werd 
tot voor kort alleen gebruikt voor fami-
liefeestjes. Wij willen de verdieping om-
toveren tot een Aziatische bar-restaurant. 
Die naam kunnen we wel al verklappen: 
het wordt Overzee. Onze gasten kunnen 
er proeven van de authentieke Aziatische 
keuken uit Thailand, Vietnam en Laos. 
Hier geen pseudo-Aziatische gerechten 
zoals je ze vaak tegenkomt in Europa. We 
doen geen toegevingen aan de Westerse 
smaakpapillen. Neen, we gaan voor de 
real deal. Het zal er dus pikant aan toe 
gaan! In Overzee kan je kleine gerechtjes 
bestellen die je kunt delen. We serveren 
ook zelfgemaakte drankjes: huisgemaakte 
ice-tea  en cocktails met gember. Qua in-
terieur wordt het nogal funky, bezoekers 
mogen zich verwachten aan felle kleur-
tjes dus! Overzee biedt ook een spectacu-
lair uitzicht op het plein. De openschui-
vende guillotine-ramen garanderen een 
heel bijzondere beleving. Het lijkt alsof 
je buiten eet. De twee restaurants zullen 
voorlopig alleen ’s avonds open zijn. Je 
zal ook kunnen reserveren, een nieuwig-
heid. Kijk, we gaan alle drie zelf dolgraag 
tafelen. Het is toch jammer dat je niet in 
je favoriete restaurant terecht kan, toch?” 

Gitsschotellei 139  - 2600 Berchem
tel. 03/383 59 56
openingsuren: di-zat. 10-12.30u. 13.30-18u.
zondag en maandag gesloten

kikker & ko
het betere speelgoed

De nieuwe ‘Overvloedploeg’ gaat binnenkort twee restaurants runnen • Foto Luc PANDELAERS
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Een zwoele donderdagavond in augustus. 
Het terras van het in mei geopende café Gita-
nes zit bomvol. Alle tafeltjes zijn bezet en ook 
de oranje zitbanken tegen het spoortalud zit-
ten vol. Dorstigen stoppen, speuren met hun 
ogen het terras af op zoek naar een lege stoel. 
Tevergeefs. Er zijn enkel nog staanplaatsen. 
Dus lopen ze verder. Door de openstaande 
cafédeuren komt van alles naar buiten: een 
dienster torst een dienblad vol lekkers, een 
man veegt nog snel zijn handen droog aan 
zijn broek, een dame balanceert met een 
kop koffie, terwijl ze wiebelt op hoge hak-
ken. Maar wat het meest naar buiten komt, is 
live muziek. In het café doen een saxofonist 
en een pianist hun uiterste best om jazzmu-
ziek over het terras uit te strooien. En dat is 
moedig, want binnen in het café zijn de twee 
muzikanten helemaal alleen. Alle gasten zit-
ten op deze mooie avond op het terras. Het 
enige contact tussen publiek en de twee mu-
zikanten is een jongeman die hen passeert... 
op weg naar het toilet. Hij steekt zijn duim op 
als teken van appreciatie. De pianist lacht en 
geeft het beste van zichzelf. 
Beste buren van de Gitanes, Sinds 15 mei zijn 

wij open op Tramplein 4. Wij, dat zijn Marc 
en Noemi en team. Wij willen graag van Gi-
tanes een tof en gezellig café maken voor de 
buurt en verder. Met overdag rustige muziek 
, ontbijt, wat kleine hapjes en kranten. En 's 
avonds een plek waar het goed vertoeven is 
met vrienden, voor een lekker biertje of een 
wijntje van de Heerlyckheid. We proberen 
trouwens alle onze producten van leveran-
ciers van dichtbij te halen, we vinden het een 
fijn idee om samen te werken met de buurt 
en we willen voor iedereen een goede plek 
zijn. (uit brief Gitanes)
Uitbater Marc Van Roey:  “Eerst wisten we niet 
van wie de klachten kwamen. Dus hebben we 
iedereen geïnformeerd door middel van die 
brief. Nu weten we intussen wel van wie de 
klachten komen. Dat zijn twee mensen, ie-
mand die in de Lange Altaarstraat woont en 
een bovenbuur. De ene buur die klaagde, is 
iemand uit die straat (wijst richting Lange Al-
taarstraat). Op een avond kwam de man naar 
hier, om te vertellen dat het zo niet langer 
kon en dat hij veel overlast had van ons. Ik 
ben toen met hem meegegaan om te luiste-
ren hoe erg het was. Zijn huis staat honderd 

meter verder. Hij had de ramen van zijn slaap-
kamer opengezet. En inderdaad, als je aan-
dachtig luisterde, kon je iets horen.  Maar dan 
moest je wel je best doen. De andere buur 
die klachten had, is de directe bovenbuur. 
Hij gaat trouwens binnenkort verhuizen. En 
dan wil ik dat appartement hierboven graag 
zelf huren. Ik begrijp heel goed dat je over-
last ervaart, wanneer je pal boven een café 
woont. Dus daarom lijkt het me verstandiger 
om het appartement zelf te huren en niet een 
nieuwe huurder met mogelijke overlast op 
te zadelen.  We houden sowieso al rekening 
met onze buren. Als hier live muziek wordt 
gespeeld is dat nooit erg luid. En ook altijd 
akoestisch. En ook altijd zonder drums. Een 
drumstel maakt immers veel lawaai, dat wil ik 
mijn buren niet aandoen, dus dat komt hier 
dan ook echt niet binnen. 
Op donderdagen en in de zomer ook op an-
dere dagen hebben we live muziek. Steeds 
akoestisch, kleine groepen die mooie muziek 
maken; jazz, blues, folk, gypsy, chanson... en 
naar de winter toe ook vertellers, poëzie en 
andere fijne ontmoetingen. (uit brief Gita-
nes) 
Marc Van Roey: "Wij hebben ons café bewust 
op deze plek gevestigd, omdat ik dacht dat 
we hier geen overlast zouden veroorzaken. 
Voor onze deur passeert veel verkeer met 
bussen en trams. We zitten direct aan het 
spoor en de goederentreinen die daarop pas-
seren, veroorzaken veel lawaai. En aan de 
andere kant van ons zit ook een horecazaak 
(Pizzeria Bellini nvdr). De buren die het kortst 
aanleunen bij café Gitanes zijn onze ach-
terburen. Ik ben bij hen gaan aanbellen om 
kennis te maken en te vragen of ze misschien 
overlast hadden van ons. Toen de voordeur 
open ging, bleken er twee oudere mensen te 
wonen. Ze hebben hun slaapkamer aan de 
achterkant, dus behoorlijk dicht bij ons café. 
Ze vertelden me ze dat ze helemaal geen last 
ondervonden. Ze hoorden af en toe wel eens 
iets, maar dat vonden ze gezellig, zeiden ze. 
Tot slot stelden ze me gerust door te vertellen 
dat ze vanwege hun leeftijd toch niet meer zo 

goed konden horen."
De muziek maakt vele mensen blij , maar wij 
willen ook rekening houden met jullie, onze 
buren, zodat het voor iedereen goed en aan-
genaam blijft. Dus doen we een warme op-
roep om, indien je last hebt van de muziek 
eens langs te komen of je mag ons ook dag 
en nacht bellen op onze vaste lijn 03 2949324 
of gsm noemi 0473 185487 of marc 0484 
790847. Zo kunnen we er meteen een mouw 
aan passen en ervoor zorgen dat iedereen te-
vreden blijft. (uit brief Gitanes)
Marc Van Roey: "De politie is een keer of drie, 
vier hier geweest. Ik moet zeggen, ze waren 
steeds erg vriendelijk. Ze gaven ook aan dat 
ze geen overlast konden vaststellen. Ze heb-
ben ook nooit metingen gedaan of een pro-
ces-verbaal opgesteld. Ze zijn steeds met de 
glimlach vertrokken. Een van die agenten zei 
zelfs tegen mij: 'Amai, da's een tof café hier. Ik 
kom nog eens terug om een pint te drinken.'  
Uiteraard neem ik die agenten niets kwalijk. 
Als er iemand belt met een klacht, dan moe-
ten ze langskomen. Dat is nu eenmaal hun 
job."
We hopen dan ook dat Gitanes een vaste 
waarde wordt op Zurenborg en een plek 
waar er vrolijk muziek kan worden gemaakt. 
Warme groet, Noemi en Marc. (uit brief Gita-
nes)
Marc Van Roey: "Soms is er inderdaad ge-
luidsoverlast op het Tramplein. Onder de 
bruggen wordt 's nachts door groepjes sa-
mengekomen en gedronken. Ook jongeren 
die laat terugkeren van De Zomerfabriek ma-
ken wel eens lawaai en ze zetten zich onder 
de bruggen ook wel eens samen en dan wil 
het gebeuren dat ze schreeuwen en luid la-
chen. Ik kan me voorstellen dat mensen daar 
last van hebben en dat ze dan denken dat het 
geluid van bij ons terras komt. Maar dat is 
echt niet zo. Wij hebben een publiek van der-
tig plus. Die lopen echt niet meer te gillen en 
te schreeuwen. Tenminste toch niet hier. Wat 
ze op een ander doen, dat weet ik natuurlijk 
niet (lacht)." 

Colofon"Als je last hebt, kom dan langs of bel ons"
Café Gitanes wil buren tevreden houden en stuurt hen een brief

open van dinsdag tot donderdag 12u tot 14u - 19u tot 21.30u
vrijdag en zaterdag 12u tot 14u - 18.30 tot 22.00u

zondag en maandag gesloten

Door Verstraeteplaats 4 • 2018 Antwerpen • 03 294 78 77
restaurantcena@telenet.be 

cena
www.restaurantcena.be

Het nieuwe café Gitanes op het Tramplein heeft al en-

kele keren politiebezoek gekregen omdat er geluids-

overlast zou zijn. Twee buren hadden de politie gebeld. 

De agenten die ter plaatse kwamen, gaven telkens 

aan dat ze geen nachtlawaai constateerden. Voor de 

uitbaters Marc en Noemi was dit wel het signaal om in 

actie te schieten: ze schreven een brief en staken die 

bij tientallen buren in de bus. In de brief vragen ze aan 

de bewoners om hen direct in te lichten als ze overlast 

hebben van hun café. Tot nog toe heeft zich verder nie-

mand gemeld.  

(Ad MOESKOPS)

Muziek maken valt niet altijd en overal in goeie aarde. Bij Gitanes willen ze er wel iets aan doen. • Foto Anton FAYLE
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Acteur Ad Moeskops, ooit uitbater van café 
Moeskop, ontvangt ons in zijn rijhuis in de 
Raafstraat, samen met regisseur Jacques Peust-
jens, een oud-bewoner uit de  Walvisstraat,  en 
actrice en multitasker Inge Van Helshoecht. Ze 
ademen alle drie kunst. Voornamelijk bij thea-
ter Peg en in HET HUISPALEIS. Het is druk, druk, 
druk…. Jacques regisseert ook nog in Duffel, 
Ad regisseert voor het eerst in Peg en Inge is 
actrice, heeft ervaring als cliniclown, maakt 
de poppen en volgt de boekhouding van de 
vzw.   De kunstwerken aan de muren van de 
woonruimte verwijzen weliswaar naar de wie-
lersport, een andere interesse van de gastheer. 
Dat blijkt ook uit de drie erg verschillende fiet-
sen in de gang.

EXPERTISE
HET HUISPALEIS is opgestart vanuit een ge-
meenschappelijke interesse om kinderen met 
een beperking de kans te geven te genieten 
van theater. Het is geen optie om aparte voor-
stellingen te organiseren voor deze doelgroep. 
Inclusie staat voorop. Dat betekent dat kinde-
ren met en zonder beperking en begeleiders, 
familieleden samen genieten van de voorstel-
ling. Het concept komt uit Nederland. Ad, Jac-
ques en Inge gingen er van uit dat als het in 
Nederland lukt, het in Vlaanderen ook moet 
kunnen. De medewerkers van HET HUISPALEIS 
vullen elkaar goed aan. Acteur Dirk is professi-
oneel opvoeder en heeft dus expertise op het 

vlak van omgaan met mensen met een beper-
king. Ad heeft een pak ervaring als acteur en 
auteur. Jacques is huisregisseur van theater 
Peg en heeft een stevig traject als regisseur 
afgelegd. Inge is ergotherapeute en creatief in 
het maken van poppen. 

ZOEKTOCHT
Het groeiproces van een productie. Dat ge-
beurde in verschillende stapjes. Ad en Jacques 
zetten zich aan de schrijftafel en bouwden een 
verhaal op. Het werd AMMOR een kleine zoek-
tocht naar liefde. Omwille van de doelgroep is 
er alleen een dunne verhaallijn. Een cowboy 
en een paard kunnen het met elkaar niet meer 
vinden en starten daarom een zoektocht. Ze 
komen op velerlei locaties terecht, overwin-
nen veel hindernissen en vinden uiteindelijk 
de liefde. De tekst is beperkt tot een viertal 
bladzijden. Er zijn meer regieaanwijzingen dan 
dialogen. Het verhaal is geschreven op het ni-
veau van kinderen tot 6 jaar. In het maakproces 
heeft de onlangs overleden Joris Joseph (zie 
vorige editie van de Gazet van Zurenborg) re-
gisseur en acteurs erg goed geholpen bij het 
maken en hanteren van poppen.

CIRKEL
Een podium is er niet. De toeschouwers zitten 
in een halve cirkel rond de acteurs. De kinde-
ren met een beperking zitten op de eerste rij, 
zodat ze zo intensief mogelijk de voorstelling 

kunnen beleven. In de gang is er een bele-
vingsparcours (zie kader ‘De mooiste bloem’), 
waar toeschouwers opgewarmd worden in het 
(laten) prikkelen van hun zintuigen. Dat wordt 
doorgetrokken in de voorstelling. De tekst do-
mineert niet zoals in het ‘tekst’theater, maar 
het publiek voelt de regen en de wind, kan een 
acteur aanraken. Een acteur speelt de maan, er 
is een scène onder water, de wind steekt op. De 
toeschouwer ziet, voelt en ruikt.

TRY OUTS
De voorstelling werd uitgetest op enkele try-
outs. Begeleiders gaven interessante tips. Ook 
uit de reacties van de kinderen kon de voor-
stelling bijgestuurd worden. Je krijgt trouwens 
heel diverse reacties. Kinderen moedigen een 
acteur aan, een enkeling komt mee op het 
speelvlak, er wordt al eens gebruld. Aan het 
eind van de voorstelling is er geen applaus. De 
acteurs en de poppen schuiven naar voren. De 
kinderen op de eerste rij raken hen aan, knuffe-
len en geven uiting aan de intensiteit waarmee 
ze de voorstelling beleefd hebben.
De voorstellingen vinden bij voorkeur plaats 
voor een divers publiek. De reacties zijn even-
zeer divers. Kinderen met een beperking be-
leven het verhaal van op de eerste rij heel in-
tensief. Ze reageren dan ook in de zelfde mate 
met uitroepen als “Ik vind het zo plezant” en 
“Volgende keer doe ik ook mee”. Het ontroert 
ouders, broers en zussen. Hun kind heeft door-
gaans geen toegang tot een aantal activitei-
ten. Dit belevingstheater geeft hen de kans 
een voorstelling bij te wonen waar ook andere 
kinderen van genieten. Daarom is het heel erg 
belangrijk dat er een divers publiek is.  

KALMTHOUT
AMMOR door HET HUISPALEIS: Een tripje naar 
Kalmthout waard. 
HET HUISPALEIS speelt de voorstellingen een 
jaar lang in de oude kapel van het DVC Sint 
jozef, Missiehuislei 46 in Kalmthout. Een uitge-
lezen kans. De voorstelling vraagt immers veel 
opbouwwerk. Het belevingsparcours moet in 

de gangen worden opgesteld. De voorstelling 
zelf vraagt veel licht en geluid. Het komt er op 
aan een poëtische, lieflijke sfeer te creëren. De 
voorstelling verplaatsen is niet vanzelfspre-
kend.
Er wordt gewerkt met één voorstellingsdag per 
maand. Eerstvolgende voorstelling: zondag 13 
september. Voorlopig is dit de beste oplossing. 
In de oude kapel in Kalmthout kan de voorstel-
ling in de beste omstandigheden gespeeld 
worden.
Iedereen is dus in eerste instantie uitgenodigd 
om een tripje te maken naar Kalmthout. Dat 
kan met de hele familie, de vereniging of in 
schoolverband.
HET HUISPALEIS in Zurenborg: in een volgende 
fase  kan een school, een vereniging,  een cul-
tuurcentrum als CC Berchem HET HUISPALEIS 
uitnodigen om ter plekke een voorstelling te 
plannen. Misschien ook in Zurenborg? Info en 
reservaties mail naar inge.van.helshoecht@te-
lenet.be. Tickets: € 5
www.hethuispaleis.be 

 
De mooiste bloem

Toen Lucas negen jaar werd.
Vroeg hij aan zijn ouders:
“Waarom ben ik geboren 
zoals ik ben?”

Vader verslikte zich in zijn koffie.
Moeder stopte met het lezen van haar 
boek.
“Luister, Lucas”, zei zijn moeder:

“Papa en mama gingen
eens naar een grote tuin vol bloemen.
Alle soorten groeiden daar,
Teveel om op te noemen.

Bloesems van de schoonheid,
Viooltjes voor de trouw,
Koninklijke anjers,
de roos van
ik-hou-van-jou.

Plots zagen we een bloempje,
Helemaal achter in de hoek.
We zochten op hoe ’t heette,
Maar ’t stond in geen enkel boek.

Het groeide tussen de stenen,
Naast een grote houten ton.
Zo kreeg het weinig water,
En zag ook nauwelijks zon’

“En toen?”
Vroeg Lucas.

“Weten jullie het wel zeker?”
vroegen mannen bij de poort.
“Deze bloem vraagt heel veel aandacht,
Het is een kwetsbaar soort.”

Maar we wisten het echt zeker:
Deze bloem die wilde wij.
We zullen heel goed voor hem zorgen.
En Lucas,
Die bloem….
Dat ben jij.

M. Haayema
Tekst uit het belevingsparcours van 
voorstelling AMMOR door 
HET HUISPALEIS vzw

Mede dank zij Zurenborgse bewoners die actief zijn in 

HET HUISPALEIS, doet ook het belevingstheater zijn in-

trede in Vlaanderen. Belevingstheater beperkt zich niet 

tot zien en horen maar gaat ook over voelen, ruiken, 

en proeven. Belevingstheater richt zich tot alle zintui-

gen en tot iedereen. Merkwaardig hoe kinderen met 

en zonder een beperking, samen met ouders, broers 

en zussen, andere volwassenen samen genieten van 

onze voorstelling Ammor. Aan het eind is er geen ap-

plaus. De kinderen met een beperking op de eerste rij, 

raken de acteurs aan, geven een knuffel, nemen een 

speelpop vast. Eentje weet het zeker: “En volgende 

keer speel ik mee.”  

(Bernard SOENENS)

Italiaanse specialiteiten
PIZZA  -  PASTA

Ook om mee te nemen

Dageraadplaats 21 - 2018 Antwerpen
Tel. 03 236 74 52   -   GSM 0495 40 43 79 

Open van 12u tot 14u en 18u tot 23u
Dinsdag gesloten

Belevingstheater Ammor van Het Huispaleis 

“De volgende keer speel ik mee!”

Ad Moeskops , met hoed, tijdens de eerste voorstelling. • Foto Marc PEUSTJENS
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Jörg Pyl
schrijft
een 
wijkgedicht 

VERKOOp GROtE 
blOEMbAKKEN 
bEDREIGD
Zoals elk jaar organiseerde Filet Divers ook dit jaar zijn 

open poort dag op woensdag 24 juni 2015. Iedereen 

had die dag de mogelijkheid om kennis te maken met 

de verschillende activiteiten van Filet Divers. Zoals elk 

jaar werd er ook dit jaar geen verschil gemakt tussen 

vrijwilligers en mensen die Filet divers als nieuwkomer 

bezoeken. Iedereen kreeg een taak toebedeeld zoals 

koken, bonnetjes verkopen bezoekers rondleiden of 

achter de bar staan. (Jörg PYL)

De Schraelen Troost

Grote en kleine wanhoop klautert in een malse zomernacht

op houten barkrukken. Een wereld in egelstelling

klinkt steeds meer als opgepoetst wapengekletter

van parades voor onbegrijpend starende buren. 

Moedeloos laveert een mens zonder mortier noch geweer

tussen toog en tafels tot hij haast versteent 

aan de toog met drie blinkende tapkranen

als sleutels van de toevertrouwde geheimen.

Het uitzichtloze sluipt naar de duisternis keer

op keer. De ochtendkater is niet van de poes

bij het ongenadig ontwaken elke morgen weer.

De munten worden steeds weer geteld en herteld

tot alle reliëf verdwijnt in nette onverschilligheid, 

een nieuwe morgen verrijst zonder Schralen Troost.
 
jorgpyl.wordpress.com

Foto Jörg PYL

Omdat een aantal activiteiten al in het jaarver-
slag beschreven stond in de vorige editie van 
deze krant, beperken wij ons hier tot enkel 
nieuwigheden en twee speciale projecten.
Nieuw is de deelname van een aantal mensen 
van Filet Divers aan het Moestuinproject op 
het Duponplein aan de Gulden Vliesstraat. Elke 
maandag en woensdag vertrekt een groep 
rond tien uur om de plantjes te verzorgen.  
Een tweede nieuwigheid is een echt fitness-
centrum met een drietal toestellen, allemaal 
gratis te gebruiken. Hiervoor werd een kleine 
ruimte ingericht net voor de sociale kruidenier. 
Van de al bestaande projecten zijn er twee die 
Zurenborger de kans bieden om meer met Filet 
Divers kennis te maken zonder dat men zich als 
vrijwilliger hoeft te engageren.

MINITUIN
Een van de meest in het oog springende acti-

Eline Vercruyssen
Opticien - Optometriste

Dageraadplaats 12
2018 Antwerpen

tel : 03/235 16 35  • fax : 03/235 17 44

optiekdedageraad@telenet.be

MAANDAG  GESLOTEN
DINSDAG  10 uur tot 18 uur
WOENSDAG  10 uur tot 18 uur
DONDERDAG 10 uur tot 18 uur
VRIJDAG  10 uur tot 18 uur
ZATERDAG  10 uur tot 13 uur

OPENINGSUREN

Een blik op het kookproject
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2 d e  H a n d s k l e d i n g
open van dinsdag tot zaterdag van 14 tot 19 u.

Stanleystraat 5 • 2018 Antwerpen• Tel: 03 230 34 15 • www.tipis.be

Kabuki
Sushi • Grill • Wok

Alle dagen open van
11:00-14:30 en 17:00-23

Dageraadplaats 28 
2018 Antwerpen

Info@kabukisushi.be
www.kabukisushi.be

Tel. 03 663 8200

MoeskOppers allerhande verEnigt U!
ma-vr :   vanaf 5 voor 12
zondag :  vanaf 5 voor 3
zaterdag :  gesloten

moeskop
cafe

Dageraadplaats 17   2018 A’pen       tel:   0477/27.56.43 - 0495/12.70.01

ma-vr : vanaf 5 voor 12

zondag : vanaf 5 voor 3

zaterdag : gesloten

Dageraadplaats 17    2018 A’pen 

tel: 0477/27.56.43 -  0495/12.70.01

bij “Filet Divers” worden  
er nu ook bloembakken  
voor de gevel gemaakt 

viteiten is het schrijnwerkerijproject. Twee jaar 
geleden startte Jan Verbeeck, een gepensio-
neerde schrijnwerker, met een kleinschalige 
schrijnwerkerij, die vooral houten bloembak-
ken van hoge kwaliteit maakte, uiterst geschikt 
voor kleine stadstuintjes maar ook voor terras 
en balkon. We zijn ondertussen een paar jaar 
later en de schrijnwerkerij bestaat nog altijd. 
De grootste afnemer van de bakken blijkt de 
stad Antwerpen te zijn, maar hier doemen wel 
enkele donkere wolken op. Schepen Van Peel 
heeft namelijk beslist dat alle verschillende vzw 
’s in de stad duidelijker gestructureerd moeten 
worden, maar ook dat de aankopen van de stad 
door een instantie dienen te gebeuren via een 
openbare aanbesteding. En nu vreest men dat 
de bloembakken door hun hoge kwaliteit niet 
meer kunnen concurreren als er uitsluitend re-
kening wordt gehouden met de prijs rekening 
bij de uiteindelijke toekenning.
Jan Verbeeck vindt het ook erg spijtig dat 
Posthof vzw hem eerst contacteerde in ver-
band met bloembakken voor de tuintjes in 
Berchem, maar daarna niets meer van zich liet 
horen en uiteindelijk zelf bloembakken getim-
merd heeft. Een derde probleem noemt Jan 
Verbeeck de samenwerking tussen de door 
hem opgerichte VSO (vennootschap met so-

ciaal oogmerk) in de overkoepelende organi-
satie van Filet Divers. Jan Verbeeck zou graag 
meer initiatief nemen, maar voelt zich hierin 
niet volledig gesteund door Filet Divers. Bo-
vendien vindt Jan Verbeeck het ook lastig dat 
er op de twee werkdagen de ene keer slechts 
een persoon aanwezig is om te werken en de 
volgende dag negen, dat maakt zijn planning 
er niet eenvoudiger op. Dan is er nog een ta-
nende verkoop, die hij enigszins probeert op te 
vangen met een nieuw model van bloembak 
van 1,25 meter op dertig centimeter, ideaal om 
tegen de huisgevel te plaatsen “Veel mensen 
breken nu een tegel van het voetpad uit om 
daar een struik te planten, maar eigenlijk mag 
dat niet, hoewel de stad dat soort geveltuintjes 
tolereert. Diezelfde bloembakken kunnen ook 
gebruikt worden op een staander op een terras 
van een horecazaak af te bakenen. “
Meer informatie over de prijzen (vanaf ca. 120 
€) en de aankoop van die bloembakken is 
te verkrijgen bij Filet Divers of op de website 
www.minituin.be en onderstaande telefoon en 
mailadres.

EETPROJECT
Een ander mogelijkheid voor Zurenborgers 
om deel te nemen aan de activiteiten van Fi-

let Divers is het eetproject. Elke tweede en 
vierde woensdag van de maand wordt er door 
de mensen van Filet Divers gekookt voor een 
groep van maximaal dertig personen. Iedereen 
die wil kan dan komen eten voor de luttele som 
van vijf euro. Voor mensen met een klein inko-
men, is er een sociale correctie voorzien. Enige 
vereiste is zich op tijd bij filet Divers inschrijven, 
want meer dan dertig couverts kan de keuken 
niet aan. Het eten zelf wordt door de vaste be-
zoekers van Filet Divers zelf bereid en is door 
de band genomen redelijk internationaal, zeg 
maar wereldkeuken. Je weet op voorhand niet 
wat er op tafel komt, meestal is er wel vlees of 
kip bij, maar meestal niet op onze Belgische 
wijze bereid. Wie komt eten, moet een beetje 
een avontuurlijke eter zijn. Soms is het menu 
Ethiopisch (verrassend lekker), soms Afghaans 
of Iraans of van nog ergens totaal anders. Zo 
is er iemand voor inkopen in de sociale krui-
denier, iemand anders voor de inkopen in een 
gewone winkel, tafel dekken, groenten was-
sen, soep maken hoofdgerecht bereiden, tafel 
dekken, opdienen en afruimen wordt steeds 
door iemand anders van de groep gedaan. De 
meeste eters momenteel zijn vrijwilligers en 
medewerkers van Filet Divers, maar iedereen 
is welkom.

VRIJWILLIGERS
Filet Divers is ook nog steeds opzoek naar vrij-
willigers om mee te werken aan een van hun 
projecten zoals daar zijn: Nederlandse con-
versatie, inburgering, sollicitatietraining, com-
puterlessen, zeker als men de doelstellingen 
van Filet Divers onderschrijft want “Filet Divers 
verbindt, versterkt, emancipeert, geeft een 
stem en perspectief aan mensen in armoede 
en gaat van individuele verandering naar een 
hernieuwde verbinding met de samenleving.” 

Wie zich geroepen voelt om mee te werken, 
neemt best eerst contact op met  

Filet Divers.

www.filetdivers.be

Filet Divers vzw  
Rolwagenstraat 49 • 2018 Antwerpen

Tel.: 03/226.13.93 • GSM: 0486/849.349  
Mail: info@filetdivers.be • www.minituin.be

GSM: 0470 542612  

Mail:  minituin@telenet.be

Van de aanwezige toestellen wordt 
 heel veel  gebruik gemaakt.

Deze man in stofjas is de rots in de branding bij de  
inkomdeur van Filet Divers • Foto’s Jörg PYL
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De mix van kinderanimatie, uitheemse smaken, een lokaal voorprogramma en een exotische muzikale hoofd-act blijft blijkbaar aanslaan en 
lokte ook dit jaar heel wat mensen naar het plein. Muziek in de Wijk biedt dan ook “voor elck wat wils”. De organisatie spaart zich bovendien 
kosten noch moeite om de eventuele overlast zo beperkt mogelijk te houden. Niets dan tevreden gezichten dus en dat staat eens zo mooi op 
de foto. Tekst en foto’s: Jeannine FÜHRING

De Dageraadplaats een vrijdagavond  
in augustus… Muziek in de wijk

Frank Vranckx en Benski Vandenhoe: Frank en Benski zijn muzikanten, wonen in de 
Kleinebeerstraat en houden van experimentele muziek zoals Joyous Cosmologie en 

Moondog. Frank presenteert elke donderdag van 14.00 tot 16.00 De Muziekdoos op 
Radio Centraal 106.7 FM.

Joy Luts en Jo Devisch: Joy en Jo genieten van hun loempia’s en groentenbeignets. Ze 
laten zich elk jaar verrassen door het muzikale aanbod. Hun suggestie voor volgend 
jaar: Kapitein Winokio voor de kinderen en voor hen mag dEUS eens langskomen…

Janneke Eijsbouts met dochter Pernille: Janneke en 
Pernille (1 j) wonen in de Stierstraat en we fotografe-

ren hen in de verkleedstand. Het zijn trouwe bezoekers 
van Muziek in de Wijk. Ze eten straks nog iets aan één 
van de standjes. Van Janneke mag Oscar and the Wolf 

op het programma staan. 

Katrien Van der Poel met dochter Millica: Katrien en 
Millica (2j) wonen in de Tweelingenstraat en komen 

veel op het plein omdat ze geen tuin hebben. Vanavond 
komen ze eten en muziek beluisteren. Om haar echtge-
noot (van Joegoslavische afkomst) te plezieren mag er 

volgend jaar een Balkanavond bij zijn.

Yolande Driessen met Musty: Yolande (Kreeftstraat) 
is beste maatjes met dichter en plein-coryfee Musty. 

Ze komt elk jaar naar Muziek in de Wijk en houdt van 
Spaanse en Braziliaanse dansmuziek. Voor haar geen 
jazz of hiphop, maar Stef Bos of Dani Klein van Vaya 

Con Dios mogen altijd eens komen optreden. 
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Kersang Zhuoma, Brigitte Lecluyse en Mathieu Lelièvre: Mathieu (Filomenastraat) 
verkoopt  vanavond Tibetaanse ratatouille met kip en rijst of noedels. Echtgenote 
Kersang, die Tibetaanse is, houdt samen met haar schoonmoeder Brigitte (Grote-
hondstraat) een standje open met veelal zelf gemaakte, erg kleurrijke,  juweeltjes.

Patricia Vranckx: Patricia (Wolfstraat) treffen we aan, aan de stand van bio-boerderij 
Milagrow in Aartselaar (waar o.a. een bloemenplukweide is waar je zelf mag gaan pluk-
ken). Ze zoekt vanavond 15 bloemen uit voor €5,00. Patricia houdt van wereldmuziek 

en The Subtitles mogen zeker eens geprogrammeerd worden.   

Tom Rudden, Kim Brosens, Lena, Kris White en Liesbeth Matthyssen: Lena (4 j) is op 
stap met haar tante Liesbeth die samen met Tom in de Kleinebeerstraat woont. Vrien-

den Kim en Kris wonen op de Dageraadplaats. Liesbeth hoort graag rockbands, Kim 
houdt van hiphop (TouristLemc) en Kris zou graag Balthazar op het plein zien.  

Natacha De Jong en Wouter Van Steenwinkel: Natacha en Wouter zijn volop  Ardent, 
hun restaurant op het plein, aan het verbouwen. Nu blazen ze wat uit en genieten van de 

Tibetaanse schotel van Mathieu (foto 5) die ze quoteren met een 7 op 10.

Schminkster Evi Cuypers, Sebastien Fischer en dochter Sam: Sebastien en dochter 
Sam (4 j) wonen in de Walvisstraat. Sam werd mooi geschminkt door Evi. Vanavond 
komt ook mama Sigrid meeluisteren. Roots-band The Handkerchiefs staan op hun 
verlanglijstje: “Niet alleen een keigoeie band maar ook nog eens vrienden van ons”.

Vrijwilligers Martha en Walter Canipel: Martha en Walter wonen sinds kort op de Plantin en 
Moretuslei en zijn “pleinvrijwilligers”. Zij startten hier zeven jaar geleden mee op het De  

Coninckplein en helpen nu ook op ons plein en in Park Roosendael in Merksem. Wie willen ze wel 
eens horen op hun pleintjes: voor Martha mag het Will Tura zijn en voor Walter Frans Bauer.
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Heel wat Zurenborgers kregen onlangs twee 
A4-tjes in de bus met daarop “Voorstel voor 
bezwaarprocedure tegen verzoek verlenging 
milieuvergunning de Lijn voor periode na 5 
september 2016”. We gingen  Marinus Vro-
mans en Erik Greeve, de ondertekenaars van 
de brief, om meer uitleg vragen.  “Deze actie 
komt niet uit de lucht vallen”, zeggen zij. “In 
2008 voerden we al een affiche-actie nadat 
er zich op korte tijd een paar omgevallen 
met jonge fietsers hadden voorgedaan. In 
alle voortuinen van de Cogels-Osylei stond er 
toen een bord met de tekst 'Mooi en Meedo-
genloos' en een aantal foto's waarop de ellen-
dige staat van het wegdek te zien was. Wij zijn 
toen met een delegatie vriendelijk ontvangen 
door Patrick Janssens, maar die zei ons vlakaf: 
'De Lijn is een staat in de staat, daar heb ik 
niks aan te zeggen'. En bij De Lijn botsten we 
op een muur. Zelfs ons voorstel om tenmin-
ste de ritten van en naar de stelplaats via de 
Krugerstraat te laten gebeuren, werd meteen 
afgeserveerd. Dat was zogezegd verkeers-
technisch onmogelijk.” 

“We hebben ons toen getroost met de weten-
schap dat de stelplaats sowieso naar de Lucht-
bal zou verhuizen tegen 2016. Maar met alle 
turbulenties rond  Oosterweel bleek dat dan 
weer niet te kunnen doorgaan en nu blijkt dat 
De Lijn toch weer een verlenging van de mili-
euvergunning voor de stelplaats gaat aanvra-
gen. Als zo’n milieuvergunning wordt  toege-
kend, is dat normaliter voor 20 jaar. Dat is voor 
ons totaal onaanvaardbaar”

BUSSEN
Is de situatie dan werkelijk zo erg, vraag ik hen. 
Is dit niet weer een NIMBY-verhaal? “Laten we 
gewoon naar de cijfers kijken”, zeggen zij. 
“Op het traject Cogels-Osylei – Lange Altaar-
straat – Wolfstraat zitten vier buslijnen. Dat 
alleen al zorgt voor ongeveer 400 busritten 
per dag. Daarbij komen nog eens een 50-tal 
ritten van en naar de stelplaats en een 60-tal 

personeelsritten, om de chauffeurs naar hun 
werkplek te brengen. Die ritten zorgen voor 
extra veel overlast omdat ze 's morgens heel 
vroeg en 's avonds laat worden gereden,  dik-
wijls aan veel te hoge snelheid.”
“Die straten zijn echter totaal niet aangepast 
aan dergelijk zwaar en druk verkeer. Zo liggen 
er op of in de onmiddellijke omgeving van de 
busroutes meerdere scholen. De combinatie 
van schoolverkeer, fietsende kinderen en die 
voortdurende stroom aan bussen zorgt  per-
manent voor gevaarlijke verkeerssituaties. In 
de Cogels-Osylei is het probleem dan weer 
vooral het wegdek. De kasseien die daar lig-
gen, zijn totaal niet opgewassen tegen al dat 
busgeweld, met als gevolg dat de straat meer 
en meer op een strook Parijs – Roubaix gaat 
gelijken. Fietsen is er levensgevaarlijk voor 
jong en oud. Aan de ene kant is er een soort 
fietsstrook van een halve meter breed tussen 
de tramsporen en het voetpad. Wij zien daar 
regelmatig  fietsers in paniek geraken omdat 
er een woest bellende trambestuurder ach-
ter hen aan zit. En aan de overkant rammelt 
je fiets gewoon uit elkaar. Met als gevolg dat 
vrijwel iedereen gewoon over het (smalle) 
voetpad fietst, wat dan weer aanleiding geeft 
tot andere gevaarlijke situaties. Daarnaast 
is er ook nog eens ernstige lawaaihinder en 
luchtvervuiling.”

MOMUMENTEN
“De combinatie van dat slechte wegdek en 
het grote aantal bussen dat er over rijdt, zorgt 
ook voor trillingen die structurele schade ver-
oorzaken. Heel wat huizen vertonen scheuren 
en barsten die van jaar tot jaar erger worden. 
En dat in een straat waarin ruim 80 huizen ge-
klasseerd zijn als monument. Dat zijn er nota 
bene meer dat op de Grote Markt van Ant-
werpen, die van Brussel en de Gentse Graskei 
samen! “

“Het probleem lijkt ook onoplosbaar. Van 
Monumenten en Landschappen moeten de 

kasseien blijven, als beschermd stadsgezicht. 
Maar gewoon herbestraten heeft geen zin, dat 
hebben we kunnen zien in de Nationalestraat 
en De Keyserlei. Dan is na zes maanden  alles 
weer opnieuw kapot gereden. Hier zou ook 
het stadsbestuur zijn verantwoordelijkheid 
moeten nemen. Zij pakken wel graag uit met 
dit 'juweel van de Belle Epoque' en District 
Berchem heeft er pas nog een fraaie brochure 
over uitgegeven. Maar van de vele toeristen 
die hier komen wandelen, hebben er al heel 
zich wat verwonderd afgevraagd hoe het mo-
gelijk is dat zo een monumentale straat er zo 
ellendig bij ligt.”

STADSKANKER
Maar is dit al bij al geen probleem dat zich 
beperkt tot enkele straten, werp ik op. Moet 
de rest van Zurenborg daar ook wakker van 
liggen? “Ja, zeker en vast, de gehele wijk heeft 
te maken met deze overlast (onveiligheid, la-
waai en geluidshinder), al  ondervinden enke-
le straten méér overlast dan andere” zeggen 
zij. “De stelplaats belangt de hele wijk aan. En 
elke positieve evolutie in verband met de stel-
plaats komt de gehele wijk ten goede. Denk 
eens wat er allemaal in de plaats zou kunnen 
komen als die stelplaats verdwijnt. Dat hele 
terrein tussen de Pretoriastraat, de Singel en 
de spoorlijn naar Nederland is nu een stads-
kanker van 11 ha groot. Terwijl het een top-
locatie is. Het vorige stadsbestuur heeft daar 
de gronden van Electrabel en de voormalige 
gasfabriek al kunnen verwerven. Het moet 
toch de droom zijn van ieder stadsbestuur om 
op zo een locatie, op minder dan twee kilo-
meter van de Grote Markt, een groots project 
van stadsvernieuwing op te starten? Kijk maar 
naar wat Spoor Noord heeft gedaan voor het 
noorden van Antwerpen.”

PROCEDURE
Van zodra De Lijn een aanvraag tot verlenging 
van de milieuvergunning indient, zou er een 
bezwaarschriftprocedure moeten worden 

opgestart. Daarvoor hebben zij al contacten 
gelegd met een gespecialiseerd advocaten-
kantoor.  Ik vraag hen waarom ze dit niet zelf 
doen, vermits ze allebei zelf advocaat zijn. 
“We hebben daar uitgebreid onder elkaar 
over gediscussieerd”, zeggen ze. “Het is vooral 
een kwestie van deontologie. Het is voor een 
advocaat heel delicaat om een procedure in 
te leiden waarin hij zelf betrokken partij is. 
Bovendien hebben wij geen van beiden veel 
ervaring met  administratief recht. Daarom 
hebben wij de groep geadviseerd van met 
een gespecialiseerd kantoor in zee te gaan.”
“Bij zo’n procedure komen wel wat kosten kij-
ken. Daarvoor doen wij een beroep op crowd 
funding. Daar zijn wij nu volop mee bezig en 
de reacties zijn positief”
Hebben zij intussen al reactie gekregen van 
De Lijn? “Neen, niet rechtstreeks. Maar we 
hebben wel al alle moeite van de wereld moe-
ten doen om inzage te krijgen in de bestaan-
de milieuvergunningen. We hadden die be-
gin maart aangevraagd en pas na herhaalde 
aangetekende brieven van onze advocaten 
hebben we ze drie maanden later in handen 
gekregen.”

CHARME OFFENSIEF
Intussen was er het artikel in Gazet van Ant-
werpen en het Nieuwsblad waarin de woord-
voerder van de Lijn erkende dat de stelplaat-
sen van Zurenborg en Hoboken veel overlast 
bezorgen en waarin hij aan aankondigde 
dat deze twee stelplaatsen op relatief korte 
termijn (maar helaas niet binnen de termijn 
van de huidige milieuvergunning) zullen ont-
ruimd worden. Er bleek zelfs al een akkoord 
te zijn tussen de Lijn en het stadsbestuur om 
ze over te brengen naar de voormalige rijks-
wachtkazerne aan de Boomsesteenweg. Wat 
was hun reactie op dit artikel?

“Wij vonden dat eerlijk gezegd een bizarre 
persmededeling. De Lijn en het stadsbestuur 
beslissen van een terrein in gebruik te nemen 

bezwaarprocedure tegen verlenging 
van milieuvergunning stelplaats

“De Lijn houdt Zurenborg aan het lijntje”

Toen De Lijn in 2005 bekend maakte dat de stelplaats 

van de lijnbussen aan de Tramplaats zou verhuizen, 

ging er een zucht van verlichting door Zurenborg.  Bo-

venop  de reguliere ritten van 4 buslijnen  zorgt deze 

stelplaats voor aanzienlijke overlast in de vorm van 

busritten (zonder reizigers) van en naar de stelplaats en 

personeelsritten om de chauffeurs naar hun werkplek 

te brengen.  De beslissing van De Lijn om 10 jaar later  

toch een verlenging van de milieuvergunning aan te 

vragen, viel dan ook bijzonder slecht in de wijk, zoals al 

te merken was op een infovergadering in de Zurenbor-

ger eerder dit voorjaar. Voor een aantal wijkbewoners 

is de maat nu echt wel vol. Zij willen een bezwaarpro-

cedure tegen de verlenging opstarten. 

(Luc PANDELAERS)

Eerlijke verrassende keuken

Kris Van de Poel + 32 (0) 498.645.034 
Stierstraat 10 • 2018 Antwerpen

umami.vdp@gmail.com • www.umamivdp.com
volg ons op facebook www.umami Vdp

Umami een traiteurszaak voor een heerlijke ervaring  met eerlijke pure seizoensgebonden 
gerechten.  Een vers bereid product met zuivere uitdagende smaakcomponenten,  

vrij van industriële toevoegingen, smaak – en kleurstoffen.
Van amuse tot dessert of een “High - Tea “moment.

Umami werkt uitsluitend op bestelling en op maat van de klant. Dit voor een lunch,  
diner, receptie of een feest. U kan afhalen of wij brengen de gerechten tot bij u  

in de keuken en bedienen uw gasten. 

Hebt u graag een offerte? Dan werken wij een voorstel voor u uit. 
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Beter wassen met zacht (ontkalkt) water
Sneller en dus milieuvriendelijk drogen

Gemakkelijk strijken met de mangel
Goedkoper dan thuiswassen

Kleine Beerstraat 33, 2018 Antwerpen 
www.wassalon-zurenborg.be

 4 wasmachines 5,5kg 
 5 wasmachines 6,5kg 
 2 wasmachines 12kg 
 10 droogkasten 14kg 
 1 stijkmangel 160cm

Wassalon Zurenborg

De kruidenier op Zurenborg

ROLWAGENSTRAAT 79 • 2018 ANTWERPEN • Tel. (03) 235 52 54 • Fax: (03) 272 39 10

OPEN op ZATERDAG 
van 8.30 tot 15 uur

Zondag gesloten 

dat niet van hen is. Vervolgens laat de fe-
derale overheid die er wel eigenaar van is 
weten dat ze hierover niet geraadpleegd 
zijn en dat de federale politie die het ter-
rein in gebruik heeft er zelf nog plannen 
mee heeft. Je moet dan toch geen cynicus 
zijn om te denken dat dit voorlopig weinig 
meer is dan een charmeoffensief onder het 
mom van 'wij hebben ons best gedaan, 
maar de federale overheid wil niet mee'.

WET
Tot slot, wat willen zij uiteindelijk met hun 
actie bereiken?
“Wij willen vooral duidelijk maken dat een 
verlenging van de milieuvergunning met 
de in de wet voorziene termijn van 20 jaar 
onaanvaardbaar is, omdat daarmee voor 
De Lijn opnieuw elk gevoel van urgentie 
wegvalt. En als er dan toch een beperkte 
verlenging van de exploitatievergunning 
nodig is dat moet die gepaard gaan met 
begeleidende maatregelen die de hinder 
voor de omwonenden beperken. Bij voor-
beeld  het verleggen van de ritten van en 
naar de stelplaats naar de Krugerstraat en 
het inzetten van minibussen voor de per-
soneelsritten.  En misschien moet er ook 
nog eens bekeken worden of het deeltra-
ject van lijnen 20 en 21 tussen het station 
van Berchem en de Rooseveltplaats nog 
zinvol zijn gezien er  vanaf het station nu 
drie tramlijnen naar het stadscentrum lo-
pen.”
“Omdat De Lijn uiterlijk op 5 september 
2015 een verlenging dient aan te vragen 
van haar milieuvergunning, is dit nu echt 
het moment om hiertegen te ageren!”

“Wie zich aangesproken of betrokken voelt 
door onze actie kan altijd  contact nemen 
met Anne Clark, op het e-mailadres clarka-
tantwerp@gmail.com.”

Heel veel mensen willen deze stelplaats van De lijn op 
Zurenborg weg • Foto Luc PANDELAERS
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Miguel groeide op in het Nederlandse Zeeland. 
Samen met zijn vrouw Lidia – zij is Argentijnse 
–runde hij enkele jaren een bed & breakfast  
in Argentinië.  Daarna kwamen ze in Antwer-
pen terecht. Eerst woonden ze op de bovenste 
verdieping van één van de twee grote appar-
tementsgebouwen in de Bleekhofstraat (paral-
lelstraat Plantin Moretuslei) in Borgerhout. Van 
daaruit had hij een fantastisch uitzicht op o.m. 
het Centraal Station. Hij maakte er ook prach-
tige zonsondergangen mee. Eigenlijk is dit de 
aanleiding geweest om – na jaren stilliggen – 
weer te fotograferen.

ZIEK
Momenteel woont het koppel op de tweede 
verdieping boven de huisartsenpraktijk in 
de Korte Altaarstraat.  Lidia is yogalerares en 
geeft yogales voor Ehipassiko,  in basisschool 
de 'Zonnebloem' in dezelfde straat. Miguel 
was patiënt bij één van de dokters. Sinds ok-
tober vorig jaar kreeg hij de halftijdse job als 
onthaalmedewerker aangeboden. Hij doet 
dat werk zeer graag. Hij komt er in contact 
met veel mensen, met wie hij af en toe bab-
bels heeft over van alles en nog wat: hun zieke 
kat, voetbal, het weer, de parkeerproblemen in 
Zurenborg; 

LEICA
Hij fotografeert met een Canon 6D, een digi-
tale spiegelreflexcamera. Dat is een goed ap-
paraat, ook al vindt hij een vorige camera, een 
Leica uit 1946, zijn mooiste en veruit het beste 
toestel. Het was een analoog apparaat van zijn 
grootvader. Zurenborg is ideaal om gebouwen 
en architectuur te fotograferen. De foto's die 
in het wachtzaaltje omhoog hangen laten dat 
zien. Hij heeft ze zowat een jaar geleden geno-
men. Hij besteedt veel aandacht aan de com-
positie van zijn foto's. Bijzonder opvallend in 
dat verband is een foto van de vijf bruggen on-
der de spoorweg aan de Tram- en Draakplaats: 

je krijgt er een diepe inkijk vanuit één van de 
zijkanten van de bruggen. En Miguel woont 
graag in de wijk “Het is een leuke buurt. Ik ben 
blij dat ik hier ben komen wonen.”

Of er bepaalde fotografen hem inspireren? 
Ja, de Franse fotograaf  Henri Cartier-Bresson 
(1908-2004). Die maakte prachtige zwart-wit-
foto's: eenvoudig met een heel sterke com-
positie. Hij fotografeerde vooral mensen. Zo 
bijvoorbeeld een Parijse straat in de jaren ‘40. 
Die foto is  zo natuurlijk dat je het gevoel krijgt 
er zelf bij te wandelen. Bresson liep rond met 
een onderzoekende blik en kon ook langere 
tijd vanaf een vaste positie fotograferen, wach-
tend op het juiste moment.

BEWERKEN
Miguel bewerkt zijn foto's op zijn pc met het 
programma 'Photomatix Pro v5. .0.5.' Hij wij-
zigt vooral kleuren en licht. Ook de textuur 
van de foto's past hij vaak aan. Zo kan hij een 
foto meer op een schilderij, meer op een glas 
in lood… laten lijken. En zo komt het dat som-
mige foto's van Miguel er precies uitzien als 
aquarellen. Gebouwen met structuren in bak-
steen zijn daar zeer geschikt voor.
Miguel liet me tijdens ons terrasbezoek nog 
enkele merkwaardige foto's zien. Eén ervan is 
een deel van een stoomtrein met stoomwol-
ken en regendruppeltjes (techniek is ook één 
van zijn lievelingsonderwerpen). Op die foto 
heeft hij de witte wolken donkerder gemaakt, 
de zwarte locomotief lichter en de regendrup-
peltjes meer naar voren gehaald. Via 'bracket-
ing' had hij met één druk op de knop eerst 3 
foto's met telkens verschillende belichtings-
tijden snel achter elkaar gemaakt. Met behulp 
van 'High Dynamic Range (HDR) photography' 
heeft hij daarna van die drie foto's één foto ge-
maakt, waarbij in die ene foto alles naar wens 
belicht is. En het resultaat? Dat  mag gezien 
worden.

De voorbije jaren kom ik wel vaker in het wachtzaaltje 

van de huisartsenpraktijk in de Korte Altaarstraat. Steeds 

gebruik ik de wachttijd daar om met aandacht de ten-

toongestelde schilderijen of tekeningen te bekijken: een 

mooie traditie om er (soms bescheiden) kunst tentoon 

te stellen. De laatste weken zijn er foto's gemaakt in Zu-

renborg. Eigenlijk moest ik twee keer kijken. Waren het 

foto's of aquarellen? Foto's zo bleek. Van ene zekere Mi-

guel Van Steenkiste, deeltijds onthaalmedewerker aan 

de huisartsenpraktijk.  (Luk Depondt)

Foto's van Miguel Van Steenkiste in huisartsenpraktijk

“Zurenborg ideaal om gebouwen 
  en architectuur te fotograferen”

Miguel Van Steenkiste: fotograaf en  halftijds  
onthaalmedewerker in de huisartsenpraktijk. • Foto Luk DEPONDT



Gazet van Zurenborg | www.gazetvanzurenborg.be    25

Het is een traditie geworden dat begin sep-
tember de benen gemasseerd worden en men 
zich naar de Dageraadplaats begeeft om deel 
te nemen aan de “koers”. Geen rondjes rond 
de kerktoren maar fietsen onder de kerktoren. 
De formule is simpel : men vormt een ploeg en 
dan neemt men het tegen mekaar op. Regen 
of  tegenwind spelen geen enkele rol, er wordt 
hier op rollen gefietst en dat is een veilige ma-
nier van pedaleren. Een ploeg wil hier zeggen 
een team van vier mannen en/ of vrouwen 
vormen en niet  vergeten om in te schrijven en 
nadien mee te doen natuurlijk. In totaal wordt 
er “gekoerst” met 32 ploegen van mannen en/
of vrouwen. En de deelnemers worden gecon-
fronteerd met drie disciplines: aflossingssprint, 
afvalkoers en een ploegentijdrit waarbij tel-
kens de tijden worden gemeten. Zo simpel is 
dat. Toch nog een paar vraagjes voor Davy van 
Zurenborg Sport.    

-Maar waarom de verhuis van 
de Dageraadplaats naar de 
Zomerfabriek? Heeft de afterparty 
en de mogelijke overlast er iets 
mee te maken? 
Davy: “Er zijn verschillende redenen om uit te 
wijken naar een andere locatie. 

De hoofdreden was dat het Koers op Rollen 
evenement de voorbije jaren was uitgegroeid 
tot een weekendvullend gebeuren. Dit bete-
kende dat een hele groep leden van vrijdag-
ochtend tot maandagavond in de weer was om 
alles georganiseerd te krijgen. 

Dit jaar wilden we het opnieuw iets kleinscha-
liger doen en zijn we dus op zoek gegaan naar 
een geschikte locatie waarvoor we bijvoor-
beeld al geen tent moesten huren en opzetten. 
Op die manier zijn we terecht gekomen in de 
Zomerfabriek. 
 
Dat het daar wat meer afgelegen ligt en we dus 
minder hinder veroorzaken voor buurtbewo-
ners is dan meegenomen. Al moet ik zeggen 
dat het aantal klachten hierover ook de voor-
bije jaren erg beperkt is geweest.”

-Gebeurt het daar allemaal in een 
tent of is het in openlucht te doen?  
Davy: “Aangezien we het dit jaar op de Zomer-
fabriek doen, hebben we een aantal opties. Als 
het echt stralend weer is kunnen we alles bui-
ten opstellen, maar de eerste optie is om alles 
binnen op te stellen (het Belgische weer een 
beetje kennende)”. 

-Er staat dat er 32 ploegen mogen 
meedoen, hoe kom je aan dat 
getal? Waarom niet meer of 
minder?
Davy: “Met 32 ploegen slagen we erin om een 
namiddag mooi op te vullen, zodat er altijd iets 

te zien en te beleven is voor de supporters, met 
voldoende rusttijd voor de deelnemers om te 
recupereren tussen de proeven maar zonder 
dat de deelnemers al te lang moeten wachten 
om opnieuw zelf aan de slag te gaan voor een 
fietsproef!”

-Er zal natuurlijk wel een beker 
of zo zijn voor de winnaars maar 
beperkt het zich daar toe?
Davy: “Er wordt uiteraard gestreden voor de 
wissel beker maar vooral toch voor de eer en 
om een jaar lang als snelste ploeg van Zuren-
borg door het leven te kunnen stappen! 

Uiteraard voorzien we voor de winnende teams 
ook nog wel een paar leuke prijzen. Maar dat 
houden we liever  nog een beetje als een ver-
rassing.”

-Inschrijven kost  25 euro per team 
en wat krijgt men daar nog voor 
behalve de wedstrijd? 
Davy: “Een hele middag een spetterende am-
biance en een geweldige after party die zal los-
barsten met een live optreden van “the pedals”. 
En wie wil weten wie dat precies zijn, moet 
vooral zelf komen kijken en luisteren! We belo-
ven dat het de moeite is!”

-Moet iedereen zijn eigen fiets 
meebrengen of zijn er ter plaatse 
tweewielers ter beschikking? 
Davy: “Nee, niemand moet zijn eigen fiets 
meebrengen. Alles wordt voorzien door ons, 
inclusief de fietsen op de rollen en een profes-
sionele tijdsmeting.” 

-Moeten we ons een recreatief 
evenement voorstellen of zal daar 
ineens Froome of Boonen opduiken 
om met de vette prijzen te gaan 
lopen? 
Davy: “Het is echt de bedoeling om er een re-
creatief fiets evenement van te maken. Het ple-
zier primeert helemaal op de prestatie. Froome 
zal er dus waarschijnlijk niet bij zijn en gescho-
ren benen zijn niet verplicht. “

-Is er ook plaats voor kinderen? 
Voor familieteams misschien?
Davy: “Zeker wel! Ook vorige jaren hadden we 
al enkele familieteams. Je moet er wel rekening 
mee houden dat er wordt gereden op fietsen 
met een volwassen frame (met een verstelbaar 
zadel uiteraard). Dus een minimum lengte is 
wel nodig om aan de echte koers op rollen deel 
te nemen. Voor de allerkleinsten voorzien we 
trouwens aparte fietsen naast het grote Koers 
op Rollen evenement waar ze een vriendje 
kunnen uitdagen om zo snel mogelijk een bal-

lon te laten ontploffen die wordt opgeblazen 
door zo hard mogelijk te gaan op een kinder-
fietsje op de rollen”.

-Tot wanneer kunnen mensen zich 
op voorhand inschrijven?
Davy: “Inschrijven doe je best zo snel mogelijk 
omdat we echt wel stoppen bij 32 ploegen. De 
voorbije jaren hebben we dat aantal altijd al 
gehaald en we rekenen daar dus ook dit jaar 
weer op!” 

Veel succes toegewenst. 
 

INFO
Nog even zeggen dat op 
zaterdag 12 september 

de registratie van de deelnemers 
start om 13 uur en dat rond 19 uur 
de finale is voorzien.. Maar daarna 

kunnen de vermoeide kuiten 
opgewarmd worden met 

The Pedals (echt waar)  
en nadien een party 

met DJ Miguel.

Organisator is Zurenborgsport : 
info@zurenborgsport.be

De Ronde van Frankrijk zit er nu al een paar weken op 

en het wielerseizoen loopt stilaan maar zeker naar zijn 

einde zodat Koning Voetbal kan overnemen. Maar lang 

niet overal blijven de pedalen stil: zo is er op zater-

dag  12 september in de wijk alweer een nieuwe editie 

van de “Koers op Rollen” maar deze keer slaan ze hun  

tenten op op de terreinen van de Zomerfabriek. 

(Swa C.)

Op zaterdag  12 september

“Koers op Rollen” verhuist 
naar Zomerfabriek

ZOEKERTJE Wij zijn op zoek naar een oppas die 2 kindjes (van 4 en 7 jaar 
oud) wil klaarmaken voor en brengen naar school (nabij  
Dageraadplaats, op korte loopafstand) en afhalen van de opvang 
(zelfde locatie), en wil oppassen tot één van de ouders thuis is.
Wij zoeken iemand voor circa twee ochtenden en avonden in 
de week (dagen en hoe vaak nog overeen te komen). Opvang is 
gewenst tussen 7u-8.30u en 17u-18.30 (3 uur/dag).
 

Wij zijn op zoek naar:
- een zorgzaam, lief persoon die goed is in de omgang met  
kleine kindjes en al enige werkervaring heeft als  
(kinder)verzorgster of zelf al kindjes heeft grootgebracht.

De prijs is overeen te komen.
Contact: egoes@yahoo.com / 0468116271

Kinder 
oppas/
ophaal 

gevraagd

Koers op rollen : een feest voor heel de  
fietsende en de niet fietsende familie.
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Graaf Frederik de Merode stamt uit een van de 
oudste adellijke geslachten van Europa. Hun 
stamboom gaat terug tot de twaalfde eeuw,  ten 
tijde van de kruisvaarders. Frederik de Merode 
was getrouwd met Antoinette de Cluzel en zij 
leefden in Frankrijk rond 1830. Op de dag van 
de Belgische revolutie rekruteerde hij onmid-
dellijk een aantal strijdkrachten om voor de Bel-
gische Onafhankelijkheid te vechten. Het fami-
liedevies luidt: ‘Plus d’honneur que d’honneurs’  
(= meer eer dan eerbewijzen).

Tijdens de Belgische opstand werden de Ne-
derlanders overal uit ons land verjaagd. Een 
achthonderdtal Belgische patriotten doen vele 
duizenden Nederlandse soldaten op de vlucht 
slaan. Dit is gemakkelijk te verklaren. Onder de 
Nederlandse soldaten bevonden zich heel wat 
Belgen, die uiteraard niet op de eigen mensen 
wilden schieten en daarbij kwam dat deser-
tie en manifeste onwil welig tierden. Een deel 
van de Nederlanders verschanst zich achter de 
hoeve van Zurenborg (waar nu de Cogels Os-
ylei ligt) van waaruit zij de Belgen bestoken.  
Frederik de Merode, op verkenning met een 
zestal kompanen, wordt ter hoogte van het 
Posthof getroffen door een loden kogel die zijn 
dijbeen verbrijzelt. Hij wordt dodelijk gewond 
afgevoerd. 

VAL
Enkele dagen eerder had de Merode mee Lier 
bevrijd. Daar verloor hij zijn vriend Jenneval, 
een Franse operazanger, de auteur van de eer-
ste tekst van de Brabançonne, op muziek van 
Van Campenhout ( beiden hebben een straat in 
Berchem). Generaal Niellon trekt met de Mero-
de via het Rooi met een deel van de patriotten 
richting Zurenborg terwijl een ander deel onder 
bevel van Mellinet het Pulhof bevrijd. ‘s Nachts 
steken ze veel grote vuren aan, om de Nederlan-
ders te doen denken dat zij met veel meer zijn. 
De Nederlanders trappen in de val en vluch-
ten verder richting stad. Een deel verschanst 
zich aan de hoeve van Zurenborg. Frederik de 
Merode gaat met enkele kompanen op verken-
ning, maar wordt ter hoogte van de zuidgracht 
van het Posthof door een loden kogel in het 
dijbeen getroffen. Hij wordt ondersteund door 
twee van zijn mannen en achter de vuurlinie 
afgevoerd. Zijn makkers bezoeken hem nog en 
hij geeft hen zijn halsdoek om aan hun vlag te 
hangen, zodat hij symbolisch nog met hen ver-
der meevecht. Dr. Seutin beslist daags nadien 
om het been te amputeren. Dezelfde dag wordt 
hij nog per koets naar Mechelen gebracht. In de 
kranten wordt zijn heldendaad opgehemeld 
en sommige vinden dat hij alleen al door zijn 
verwonding verdient om Koning van België te 
worden. Trouw aan zijn wapenspreuk, weigert 
de Merode deze eerbetuigingen. Alle goede 
zorgen ten spijt overlijdt hij op 4 november. Op 
verzoek van zijn familie werd hij op 6 november 
bij de Sint Willibrorduskerk begraven, omdat hij 
in Berchem dodelijk gekwetst werd.

MONUMENT
Later kreeg Frederik de Merode nog een grote 
herdenking in Sint-Goedele te Brussel en een 
monument op het Martelarenplein. Beeldhou-
wer  Geefs maakt het ontwerp van de graftom-
be die in Sint-Goedele zou worden geplaatst. 
Maar er blijft verwarring, want op de ontwerp 
stond de tekst “qui doit être érigé à Berchem”. 
Hoe dan ook werd op de begraafplaats van de 
Sint-Willibrorduskerk in Berchem door de Fa-
milie van De Merode een bescheiden gedenk-
steen geplaatst.

CONSCIENCE
In de “Geschiedenis mijner jeugd” van Hendrik 
Conscience vertelt de schrijver die ons volk 
leerde lezen, hoe hij als veertienjarige samen 
met zijn broer in Borgerhout aan het spelen was 
aan de overkant van de Herentalse Vaart (thans 
Plantin en Moretuslei), toen ze kanonschoten 
hoorden. Zij repten zich naar de Zurenborgse 
hoeve en mengden zich onder de Hollandse 
soldaten, wat niet risicoloos was, maar de Ne-
derlanders deden hen geen kwaad. Ze mochten 
meeëten van een verbrande koe, want door het 
gevecht was de hoeve van Zurenborg in brand 
geschoten. In zijn boek schrijft hij letterlijk: ”Het 
was de heuglijke stond waarop de heldhaftige 
jonge graaf Frederik van Merode in de rangen 
der Belgen dodelijk gewond neerviel.” Enkele 
dagen later zou Conscience zich aansluiten bij 
de Belgisch patriotten. 

BEELD
In 1905 werden te Berchem ter gelegenheid 
van 75 jaar België grote de Merodefeesten 
gehouden door een comité onder leiding van 
Theodoor Solvijns. Het comité bestelde ook 
het beeld “België vrij” te zijner nagedachtenis 
bij Josue Dupon uit de Gulden Vliesstraat voor 
de prijs van 65.000 Belgische franken. Om dat 
geld bijeen te krijgen werd een steunfonds op-
gericht voor grote en kleine giften,  een soort 
crowdfunding avant la lettre. Zo stortte onder 
meer de gemeente Berchem 15.000 franken en 
de commissaris van Deurne één frank, destijds 
een behoorlijke som voor de gewone man. Het 
beeld stelt graaf de Merode voor die getrof-
fen neervalt en ondersteund wordt door zijn 
strijdmakkers Bourcet en Schmidt (ook Bourcet 
heeft net als Niellon en Mellinet een straatnaam 
te Berchem). Het beeld van Josue Dupon werd 
ingehuldigd door Kroonprins Albert op 27 au-
gustus 1905. Voor die gelegenheid componeer-
de Lode Mortelmans een cantate voor 1.000 
man.  Deze grote bezetting was nodig omdat 
het werk in openlucht werd uitgevoerd en er 
toen van enige versterking nog geen sprake 
was.  Omdat het beeld aan het De Merodeplein 
dicht bij een herberg staat, kreeg het al vlug de 
volkse naam “De drei zatlappen”. Volgens Peter 
Raats kan de familie de Merode om deze volkse 
naam hartelijk lachen.

BEEN
Het graf van De Merode bevond zich oorspron-
kelijk aan de kerk Sint-Willibrordus, maar werd 
in 1914 met veel eerbetoon verplaatst naar de 
nieuwe begraafplaats aan de Koninklijke Laan. 
Bij de ontgraving werd eerst nagegaan of de 
stoffelijke resten zich daadwerkelijk in de kist 
bevonden. De legende deed immers de ronde 
dat slechts het afgezette been in Berchem be-
graven lag.
Na de Eerste Wereldoorlog raakte de huldigin-
gen van de Merode in vergetelheid, omdat de 
slachtoffers van de Grote Oorlog de meeste 
aandacht opeisten. Pas in 1997, toen toenmali-
ge districtsschepen van cultuur Peter Raats het 
standbeeld ‘België Vrij’ liet restaureren, verdiep-
te hij zich in het geschiedenis van de Merode. 
Ter gelegenheid van 175 jaar België besloot hij, 
om de figuur van de Merode weer op gepaste 
manier te gedenken. 

HULDE
In 2005 vond de eerste grote herdenking plaats 
in aanwezigheid van tal van leden van de fami-
lie de Merode. Tegelijkertijd werd een de Mero-
deroute ingehuldigd die de bezoeker langs de 
belangrijkste plaatsen in Berchem leidt met als 

rode draad het sneuvelen van de Merode. 
Tevens werd besloten om elk jaar een kleine 
hulde te brengen aan het grafmonument en 
om de vijf jaar grote de Merodefeesten te hou-
den met een historische enscenering van de 
slag te Berchem anno 1830. Omdat het herden-
kingscomité graaf Frederik de Merode (onder 
de vleugels van de Nationale Vriendenkring 
der Veteranen van de Strijdkrachten, NVVS) dit 
jaar zoals alle culturele verenigingen minder 
subsidies ontvangt, zoekt de organisaties nog 
sponsors.

Praktisch:
De Grote de Merodeherdenking vindt dit jaar plaats op 
zondag 27 september 2015. De dag begint om 9u30 met 

een bloemenhulde aan het monument op het Frederik de 
Merodeplein. Daarna trekt een kleine optocht naar de Sint-
Willibrorduskerk waar om 11u30 een mis plaats vindt. 
Om 13 u is er een picknick in het Brilschanspark waar de 
KSJ een bar open houdt. Tevens zijn er kleine animaties. 
Om 14u en om 15u30 zijn er dan twee voorstellingen  die 
de slag van Berchem in oktober 1830 evoceren, een hon-
derdtal acteurs met replicawapens, zeven kanonnen en 
een beetje pyrotechniek zorgen gegarandeerd voor een 
daverend spektakel. Sponsoring: geïnteresseerden kun-
nen sponsoren door toe te treden tot het beschermcomité 
via volgende formules: Erelid vanaf 25 € - Beschermend 
lid vanaf 50 € - Erebeschermend lid vanaf 100 €.  Bankre-
kening IBAN: BE43.0682.3704.6001 BIC: GKCCBEBB met 
vermelding “steun de Merode +  naam en eventuele titel 
of firmanaam”.

Sinds 2005 organiseert het herdenkingscomité Graaf 

Frederik de Merode in Berchem een herdenking ter 

ere van deze graaf. Want het is daar, ter hoogte van 

het Posthof,  dat hij in oktober 1830 dodelijk gewond 

werd tijdens de Belgische revolutie.  Op zondag 27 

september vindt de grote viering plaats in Berchem. 

Met de bereidwillige hulp van Peter Raats, voorzitter 

van het herdenkingscomité konden wij deze woelige 

dagen van de Vaderlandse Geschiedenis in Berchem 

reconstrueren. (Jörg PYL)

Grote Merodeherdenking op zondag  27 september 

Held van 1830 wordt uit vergetelheid 
gehaald met groots spektakel

Het beeld België Vrij in het atelier
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Tot voor een paar maanden was daar café  
Dafisj gevestigd. Vijf jaar lang,  maar toen 
kwam brouwerij Moortgat (Duvel) op de 
proppen en er werd een nieuwe uitbater ge-
zocht en gevonden in Kristof Geens (41), be-
kend in Antwerpse horecamiddens als uitba-
ter van studentencafés. En dat gaf hier in de 
wijk her en der aanleiding om te vrezen dat 
er een studentencafé op de Dageraadplaats 
zou komen. Zo’n plek voor wild om zich 
heen lallende en pissende nachtstudenten. 
En daar zit niemand op te wachten. Kristof  
Geens aanhoort de vrees en lacht het met-
een weg. “Ik zie dat je mijn café Kassa 4 niet 
kent want dat is niet echt een studentencafé 
met cantussen en dergelijke. Echt niet, ik kan 
je trouwens verzekeren dat we in vijftien jaar 
tijd  daar nog nooit een pv gekregen hebben 
voor baldadigheden of overlast. We zijn een 
neutraal studentencafé. Zo wil ik het ook en 
men moet er hier ook geen schrik voor heb-
ben. “

MUZIEK
De man is net terug van Pukkelpop en een 
muziekfan in hard en nieren. Vandaar de 
naam van het muziekcafé. Gorillaz is na-
melijk de naam van een virtuele groep van  
Blurzanger Damon Albarn. Maar ze traden 
ook op in Antwerpen. Geens was al onder 
de indruk van de muziek ,maar ging hele-
maal overstag door het optreden. Vandaar 
de naam. Geens: “Bovendien bekt het goed 
en is het een naam die de mensen onthou-
den.” Het logo staat binnenin op de muur 
geschilderd, aan de rand van het terras staat 
een “echte” gorilla. Tot groot vermaak van de 
kinderen die allemaal eens van nabij komen 
kijken of het nu een beetje een echte is of 
niet.

ZOMER
Het café zelf is sinds eind  juli open want 
Geens wou uiteraard zo veel mogelijk zo-
mer meepikken. “We hadden een beetje 
geluk want er was relatief weinig werk aan. 
We moesten niet breken, schilderen en zo 
wel maar verder was alles OK. Alleen de ge-
vel moet nog helemaal worden aangepast.” 

Geens legt dan uit dat hij als Kempenzoon 
naar Antwerpen kwam om te studeren, maar 
ook al snel ging werken in De Witte Non, 
toen nog van Steve Stevaert.  Het nachtle-
ven haalde het van de studies en er kwamen 
cafés met telkens vennoten. Daar leerde hij 
ook Steve, de baas van ’t Strand van Oosten-
de kennen en wonder boven wonder, nu zijn 
ze terug buren. 

OPTREDENS
Een blik op het bord leert ons dat er nog wel 
degelijk betaalbare koffie te krijgen is op het 
plein. Hier tel je namelijk maar 2 euro neer 
voor een lekkere koffie en voor 4 euro is er 
soep met vanalles bij lees ik op een ander 
bord. Kristof Geens: “We proberen een vast 
cliënteel op te bouwen, want we zijn ’s mor-
gens ook open. We hebben ook wat te eten, 
maar we houden het erg bescheiden, we zijn 
geen echt eetcafé, wel een muziekcafé. We 
plannen in de toekomst ook bescheiden op-
tredens in het café zonder dat er iemand last 
zal van hebben. Want dat is wel het laatste 
waar we aan denken. Verder spelen we hier 
de betere muziek. Bij mij draait alles rond 
muziek.”  

PINTEN
Geens kende de wijk van op afstand ,zoals 
veel Antwerpenaren, maar nu is hij stevig 
verrast door het plein. “Hier is altijd wel iets 
te doen, het houdt hier niet op en dat is 
natuurlijk wel goed voor ons. Op de Ossen-
markt daarentegen wordt nooit ofte nim-
mer iets georganiseerd. Het mag ook niet 
daar uit vrees voor overlast. Het plein hier is 
echt fantastisch, zondermeer.”  Het vaste ge-
zicht in de zaak is dan weer erg Zurenborgs. 
De 28-jarige Stefan Vervoort uit de Gulden 
Vliesstraat serveert met een zwierigheid die 
enige ervaring verraadt en bezoekers van 
Den Draak zullen hem zeker en vast nog ken-
nen uit de tijd dat hij daar werkte.  
Kristof Geens wijst ons ook op iets dat ons 
nog niet opgevallen was: “Hier krijg je altijd 
een 33’er als je een pint vraagt, als je een 
normale pint wil moet je een “kleintje” vra-
gen” Goed om te onthouden. 

Ter hoogte van de Dageraadplaats nummer 14 staat 

een niet te alledaags beeld naar de speelplaats te sta-

ren. Van ’s morgens vroeg tot ’s avonds laat. “Nee, ’s 

nachts laten we hem niet staan” zegt Kristof Geens, 

de baas van het nieuwe café Gorillaz lachend. Café  

Gorillaz? Misschien een koloniaal verleden of speciale 

fan van gorilla’s? Allemaal niets van dat, de naam Go-

rillaz komt van een muziekgroep waar deze cafébaas 

een zware fan van is. 

(Swa COLLIER) 

‘Gorillaz’ heeft niets met apen 
te maken maar alles met muziek 

  Nieuw café op de Dageraadplaats Kristof Geens (links) en Stefan Vervoort bij het logo 
van de muziekgroep • Foto Dieter DEDECKER 

De nors kijkende gorilla: een 
aantrekkingspool voor kinderen
Foto Jeannine FUHRING
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-RED STAR LINE THEATERFESTIVAL
DINSKA BRONSKA / MARTHA!TENTATIEF
Donderdag  10, vrijdag 11 EN zaterdag 12 september - 19 
UUR  • (vvk 12 euro (8 euro < 12) | kassa 14 euro (10 euro 
< 12), incl. museumbezoek
Dinska is sinds twee jaar, twee maanden en 
twee dagen hier. Ze komt van daar, van een 
land heel ver. Daar is ze geboren, daar is ze 
groot geworden, daar is ze op een dag ver-
trokken. Ze ondernam een ongelooflijke reis 
van daar naar hier, een reis van vroeger naar 
nu, een reis doorheen de geschiedenis. Dinska 
Bronska is een danssolo, een levend geworden 
animatiefilm en een tijdloos verhaal over emi-
gratie, het alles achterlaten.

-RED STAR LINE THEATERFESTIVAL
ALLES KOMT (ALTIJD) TERUG / NICO STURM
Donderdag 17, vr 18 en zaterdag, 
19 SEPTEMBER - 19 UUR 
(vvk 12 euro (8 euro < 12) | kassa 14 euro (10 euro < 12), 
incl. museumbezoek
Alles komt (altijd) terug gaat over vertrekken 
en terugkeren, over afscheid nemen en weer-
zien, over een broer en een zus eeuwen gele-
den, toen de mens leerde stappen en mens 
werd, over de liefde in een wereldstad, over 

boten die de oceanen ontdekten en alles wat 
daartussen en rond ligt. Liesje De Backer en 
Nico Sturm brengen met veel vaart en warmte 
een rijk verhaal over een eeuwenlange verhuis 
naar waar het beter zou moeten zijn.

-NOCTURNE | BRILSCHANS BY NIGHT
ZATERDAG 19 SEPTEMBER - 20 UUR
(Vvk | kassa 5 euro)
Tijdens een intieme wandeling in kleine groep-
jes, stuit u in het schemerdonker op muziek, 
dans, poëzie, humor en theater. Zowel ama-
teurs als professionele artiesten creëren op 
onverwachte plekjes een feeërieke sfeer. Een 
mooie manier om het park opnieuw te ontdek-
ken.

-REMAH JABR / MOUSSEM HIGH HEELS AND 
STUFFED ZUCCHINI
Donderdag  24 SEPTEMBER 2015 – 20.30 UUR
(vvk 12 euro • kassa 14 euro
Een moeder trekt als informante haar gezin 
mee in een wereld van verraad. Na haar dood 
is haar dochter belast met de onmogelijke taak 
haar een graf te vinden. In haar zoektocht naar 
een uitweg, bestrijdt de dochter het kwade 
met nog meer kwaad. Een verhaal over het 

‘goede’, het ‘kwade’ en de vraag of we bepaald 
worden of bepaald zijn. Met Sofie Decleir, Greg 
Timmermans, Youri Dirkx, Greet Jacobs en Cé-
dric Coomans.

-BERT GABRIELS | VAN MIJ MAG HET
Vrijdag 25 SEPTEMBER – 20.30 uur 
(Vvk 14 euro | kassa 16 euro- 
In z’n vierde avondvullende comedy show zet 
Bert z’n expertise als jurist in om de wereld in 
z'n hemd te zetten. En wel met één boodschap: 
alles mag! Gedaan dus met klagen over nor-
men en waarden, regeltjes en GAS boetes: Bert 
draait alle regels om tot kansen en cadeaus en 
maakt van elk wetboek een feesthandleiding. 
Bert brengt comedy zoals comedy moet zijn: 
scherp, absurd, onnozel, en vooral ook gewoon 
domweg waar.

-De Waancel | Sien bijt in de dag 4+ premiere 
Zondag 27 september – 15 uur 
(vvk 6 euro | kassa 8 euro)
Ketnet-wrapster Sien zingt, springt en speelt 
de pannen van het dak. Samen met een gekke 
bende muzikanten brengt ze de liedjes van 
haar heerlijk luisterboek ‘Sien bijt in de dag’ 
in een wervelende liveshow. In deze muzikale 

theatershow hangt Sien ondersteboven, knipt 
ze de week in twee in de plaats van zeven en 
bewijst ze dat barbiepoppen piano kunnen 
spelen. Geloof je het niet? Kom kijken en luis-
teren!

-FREE DESMYTER QUARTET 
Woensdag  30 SEPTEMBER 2015 – 20.30 UUR
(Vvk: 10 euro | kassa: 12 euro)
U heeft hem misschien aan het werk gezien op 
Gent Jazz Festival of Middelheim Jazz Festival, 
of misschien met Chris Joris. Free Desmyter 
heeft zijn eigen typische pianostijl ontwikkeld, 
ondoordrongen, verassend, pauzerend en met 
zachte touché. Free speelt een thuismatch en 
voor het eerst in cc Berchem! Met John Ruocco, 
Manolo Cabras en Marek Patrman.

-'NUFF SAID JOHAN PETIT, BRZZVLL & GUESTS
Vrijdag  2 okTober 2015 – 20.30 uur 
(vvk 10 euro | kassa 12 euro)
'Nuff Said. Kruispunt van livemuziek, comedy 
en gesproken woord. Waar je de stad ziet. Voor-
bij het benoemen. Voorbij wat morgen hip is. 
Met funkboat on acid BRZZVLL als immer le-
gendarisch huisorkest. Master of ceremony 
Johan Petit als koning van het vasttapijt en het 

Wie de komende weken een avondje uit wil plannen 

kan best het aanbod van CCBerchem eens grondig  

bestuderen want het wordt niet makkelijk kiezen. 

Er zit deze keer heel veel humor in en dingen om te  

lachen, een behoorlijke brok theater, uiteraard 

een heel hoofdstuk muziek en misschien toch een  

tikkeltje apart : Brilschans by Night waarbij men van 

de enige verbazing, in kleine groepjes, naar de andere  

verbazing loopt. Dat is althans wat de organisatoren 

beloven. 

In het schemerdonker op 
zoek naar het park tijdens  
brilschans by Night

Op zaterdag 19 september 
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berkenwoud. Komt dat zien! Elke eerste vrijdag 
van de maand in de foyer van ccBe.

*AZHAR USMAN (VS) is een Indisch-Amerikaan-
se stand-upper uit Chicago. CNN betitelde hem 
als de grappigste Amerikaanse moslim en vol-
gens Georgetown University is hij een van de 
500 meest invloedrijke moslims in de wereld. 
Samen met Mo Amer en Preacher Mos vormt 
hij het bejubelde comedygezelschap ‘Allah 
Made Me Funny’. "Azhar Usman is untoucha-
ble" – Dave Chappelle

*PIETER EMBRECHTS is als maker en speler een 
man met vele liefdes: theater, tv-programma’s 
en muziek. De voorbije jaren speelde hij met 
zijn fifties bigband ‘The New Radio Kings’ op de 
Vlaamse podia met groot succes. Naast spelen 
en schrijven voor theater en tv is Pieter nooit 
gestopt met het schrijven van songs in het Ne-
derlands. 

*LOTTE DODION is filosofe on speed en losge-
slagen ex-Kunstbendegeweld. Ze begon haar 
blitzkrieg met de Soetendaelle poëziewedstrijd 
in 2003, werd winnares van de Vlaams-Neder-
landse Gouden Flits in 2004 en Kunstbende in 
2005. Dodion schrijft, performt, presenteert en 
dicht momenteel een eerste bundel bij elkaar.

*MO AMER (VS) is een gevestigde comedian uit 
Texas die de Arabisch-Amerikaanse Bill Cosby 
wordt genoemd. Hij heeft het over de absurde 
problemen van religie, terreur en politiek ge-
mengd met eerlijke, persoonlijke verhalen over 
zijn Palestijnse familie en zichzelf. Net terug 
van een Amerikaanse tour met niemand min-
der dan comedy-icoon Dave Chappelle is hij 
helemaal klaar om ccBe plat te spelen!
Reserveren aangeraden: ccberchem@stad.ant-
werpen.be / 03 286 88 20.
Volgende editie: 6 nov 2015. 
www.nuffsaid.be

-KYOKO SCHOLIERS & LOUIS VAN DER  
WAAL • BASTAARD (première)
Zaterdag  3 OKTOBER en donderdag 24 MAART– 20.30 

UUR (vvk 10 euro • kassa 12 euro)
Theatermaakster Scholiers leeft met een fami-
liegeheim: ze stamt af van Napoleon. Vandaag 
staat Napoleon op nr. 2 op de lijst van 'invloed-
rijkste figuren uit de geschiedenis'. Net na Je-
zus, maar vòòr Mohammed, Shakespeare en 
Hitler. Begeesterd door de familiale commotie 
rond haar roots, onderneemt ze samen met 
Louis van der Waal een zoektocht naar de thea-
traalste figuur sinds mensenheugenis. 

-NIGEL WILLIAMS | MENS TOCH (PODCAST)
ZO 4 OKTOBER – 14.30 UUR
(Vvk | kassa 5 euro)
Nigel Williams komt samen met Michael Van 
Peel zijn podcast 'Mens Toch!' bij ons opne-
men. Een uur lang praten de twee comedians 
het nieuws van de afgelopen week aan elkaar, 
ongecensureerd. In de V.S. en de U.K. zijn pod-
casts al even in de lift. Bij ons begint de hype 
nu pas. Het is een radioprogramma dat je kan 
downloaden en beluistert wanneer je zelf wil. 
In cc Berchem kan je deze opname alvast live 
meemaken. No holds barred!

-LEFTFIELD 
Zaterdag 10 oktober – vanaf 20.00 UUR
(vvk 12 euro • kassa 14 euro)
Voor Nicola Leahey creëerde Thierry Smits (Cie 
Thor) met ‘ReVoLt’ een krachtige en obsessio-
nele choreografie rond insubordinatie en de 
noodzaak van verzet.  Eind 2010 stak een Tu-
nesische jongeman zichzelf in brand uit pro-
test tegen het regime. Theatermaker Mokhal-
lad Rasem vraagt zich in het dansante ‘Body 
Revolution’ af wat deze beelden doen met zijn 
collega-makers die hier in België wonen maar 
die wortels hebben in het Midden-Oosten. 

-‘T ARSENAAL& KLARA NOG ZOVEEL DAT GE 
AAN NIEMAND KUNT VERTELLEN
Dinsdag  13 oktober– 20.30 UUR
Inleiding :19.30 uur
(vvk 12 euro  • kassa 14 euro )
Een eerbetoon aan Gerard Walschap en vooral 
aan de vrouwen over wie hij schreef. Over hoe 
zij omgingen met lust, lijf en liefde in het Vlaan-

deren van weleer. Annemie Tweepenninckx 
(Klara en Radio 1) koos voor Adelaïde, één van 
zijn iconische personages, en kroop onder haar 
vel. Een indringende theaterervaring door een 
van Vlaanderens meeslependste stemmen.

-FONQ
BLACK FLOWER
Zaterdag 17 oktober - 20.30 UUR 
(vvk 8 euro | kassa 10 euro)
Black Flower, het collectief rond multi-instru-
mentalist en veelzijdig componist Nathan Dae-
ms, verbaast elk publiek met hun eigenwijze 
exotische sound in combinatie met sensuele 
melodieën en een zweempje melancholie. De 
invloeden uit de Ethiojazz en de West-Afrikaan-
se afrobeat staan garant voor het warme en 
rauwe karakter van de band. De aanstekelijke 
mix van groovy jazz en funky soul maakt het 
geheel feestelijk, krachtig en vol!

-The Primitives | Bij Ons 6+ 
Zondag 18 oktober – 14 uur en 16 uur
(vvk 6 euro | kassa 8 euro)
Er is een man, er is nog een man, en er is één 
grote doos. Hun verhaal speelt zich af in een 
'niemandsland', waar het weinige dat overblijft 
wordt gestolen of gedeeld. Topacteurs Gordon 
Wilson en Craig Weston ‘nemen je mee in een 
woordeloze fysieke komedie over de dwaas-
heid en kwetsbaarheid van het menselijk be-
staan. ‘Bij Ons is absurd, gul, hartverscheurend 

én enorm grappig. 

-DAAN HUGAERT | EEN TROOSTER
Dinsdag 20 oktober 2015 – 14.30 UUR 
(Vvk | kassa: 8 euro)
Bart woont nog thuis bij een moeder met een 
struisvogelcomplex en zwakke darmen. Hij 
heeft een roeping, is clown en heeft maar één 
stelregel in het leven: troost brengen, trooster 
zijn. ‘Een trooster’ is een tragikomische mono-
loog van Jibbe Willems. Daan Hugaert bewerkt 
deze tekst voor Vlaanderen. Mieke Laureys re-
gisseert hem met humor en poëzie. 

THEATER ANTIGONE & LAZARUS WOODY
Donderdag 22 oktober – 20.30 UUR
(vvk 12 euro  • kassa 14 euro)

Jan Sobrie, Joris Van den Brande en Charlotte 
Vandermeersch. Twee mannen en één vrouw. 
Liefde, lust en ellende. Fantasie, fascinatie, ja-
loezie. Wat is waan en wat niet? De acteurs ver-
trekken niet van een wit blad, maar laten zich 
inspireren door eigen ervaringen en door de 
tragikomische wereld van schrijver, acteur, mu-
zikant, regisseur, comedian en patiënt: Woody 
Allen. 

-JAN DELVAUX EN DJ BOBBY EWING | BEL-
POP BONANZA BIS 
Zaterdag 24 oktober – 20.30 UUR
(Vvk 14 euro kassa 16 euro)
Verwacht je bij deze show aan theater, stand 
up comedy en verhalen. De mooiste verhalen 
uit 60 jaar Belgische popgeschiedenis passe-
ren. Popkenners Jan Delvaux (zie Humo en Ra-
dio 1) en dj Bobby Ewing (zie Discobar Galaxie) 
brengen ze met veel muziek, foto’s, filmpjes en 
enthousiasme. Een geruststelling: voorkennis 
is niet nodig. Gewoon gaan zitten en laat maar 
komen.

-BERCHEM KLINKT! VIER GEVARIEERDE APE-
RITIEFCONCERTEN
Zondag 25 oktober
(12 euro (10 euro > 65 | 6 euro < 26), incl. drankje na het 
concert)
De Berchemse cultuurraad heeft ook dit sei-
zoen weer een reeks klassieke concerten in 
petto. Componist Wilfried Westerlinck wordt 
70 jaar, een ideale gelegenheid om hem in de 
bloemetjes te zetten in ccBe. Het Trio Lawson 
brengt in Zaal 7 een programma vol componis-
ten die een link hebben met de Groote Oorlog. 
De Vertellerij plant een familieconcert met mu-
sici van Casco Phil. Zaal 7 sluit af met het top-
programma: Zefiro Torna.

-MARC VANRUNXT & KUNST/WERK │AT-
MOSPHERE
Woensdag 28 oktober – 20.30 UUR 
(vvk 12 euro • kassa 14 euro)
Vanrunxt maakt choreografieën geënt op de 
persoonlijkheid van de performers. De ont-
moeting met vijf Turkse dansers geeft hem de 
kans om een aantal thema’s en variaties zoals 
tijd (duur) en ruimte (dichtbij & ver weg), die 
de basis vormen van zijn oeuvre, te laten ont-
dekken door een generatie dansers met een 
andere vooropleiding, een andere culturele en 
politieke achtergrond. 

Info & tickets: 
ccbe – Driekoningenstraat 126 – 

2600 Berchem • 03 286 88 20
www.ccbe.be

DE BROODNATIE
BROOD | ZOET | DELICATESSEN

Openingsuren lunchroom
  Onbijt  :  8u - 11u
  Lunch  :  11u - 15u
  Zoet  :  11u - 17 u

't Groen Kwartier • Tel 03 - 344 08 06
Artsen Zonder Grenzenstraat 32 • 2018 Antwerpen

vraag@debroodnatie.be • www.debroodnatie.be

FREE DESMYTER QUARTET op  
WOensdag  30 SEPTEMBER 

BERT GABRIELS | VAN MIJ MAG HET
OP VRIJDAG 25 SEPTEMBER

KYOKO SCHOLIERS & LOUIS VAN DER WAAL BASTAARD  OP 
ZATERDAG 3 OKTOBER

‘T ARSENAAL& KLARA NOG ZOVEEL DAT GE 
AAN NIEMAND KUNT VERTELLEN
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EEN GERENOVEERDE WONING 
MEt EEN cuRRIculuM VItAE

Cogels-Osylei 4: tuin en drie slaapkamers 

Dit fraaie pand in de Cogels Osylei zoekt een nieuwe eigenaar • Foto’s Luc PANDELAERS  Een zicht op het mooie plafond

Voor deze aflevering van 
‘Huis te Koop’ houden 
we het in de GvZ-familie, 
want het pand in kwestie 
wordt op de markt ge-
bracht door onze mede-
werker Luc Pandelaers. En 
we hebben ook nog eens 
een woning waar een cur-
riculum vitae van bestaat. 
(Marcel SCHOETERS) 

‘Pieter de Coninck’, Cogels-Osylei nummer 
4, vormt samen met ‘Jan Breydel’ (nummer 
2) een geheel dat ook nog eens doorloopt 
tot en met de Wattman (Tramplein num-
mer 3). Volgens ‘Op wandel door de Belle 
Epoque’ van Alex Elaut en Jan Possemiers 
zijn het voorbeelden van ’Vlaamse neore-
naissance met gotisch omlijsting van de 
voordeuren en barokke topgevel.’ Alles bij 
elkaar een bewoonbare oppervlakte van 
320 m² op een terrein van 305 m².
Voor het geheel tekende Frans Van Dijck 
(1853-1939), eerder eclecticus dan art 
nouveau-architect. Samen met J.J. Win-
ders ontwierp hij het Koninklijk Museum 
voor Schone Kunsten aan de Leopold de 
Waelplaats en, niet ver daar vandaan, de 
kerk van Sint-Michiel en Sint-Pieter aan de 
Amerikalei. Van Dijck was ook de architect 
van het voormalige Grand Hôtel Métropole 
op de linkse (stadinwaarts) hoek van de 
Leysstraat en de Kipdorpvest (nu Armani-
winkel). Op de Grote Markt restaureerde hij 
de zogenaamde ‘Kreglingerhuizen’ op de 
Grote Markt (van ‘Den Engel tot en met het 
gebouw van de Toeristische dienst).
HAARD
Toen Mireille en Luc het huis kochten, in 
1974, was er op de benedenverdieping 
een dokterspraktijk gevestigd. De eerste 
en de tweede verdieping waren afzonder-
lijk verhuurd als appartementen en aan die 
inrichting is tot op heden niets veranderd.  
De 55 m² grote living met eetkamer is voor-
zien van een niet meer originele, maar nog 
wel werkende open haard. De veranda, die 
uitgeeft op de tuin, wordt momenteel ge-
bruikt als wasplaats. De keuken, Siematic, 
is ongeveer 15 jaar oud en is ingericht met 
ijskast, heteluchtoven, combi/microwave, 
gasfornuis, dampkap, vaatwasser en eet-
hoek.  Ze wordt aangevuld door een extra 
berging, met benedentoilet. Keuken en ve-
randa geven toegang tot een tuin van 100 
m², zuidgericht.
GERENOVEERD
Het hele huis heeft 1,5 jaar geleden een 
grondige renovatiebeurt gehad, waarbij 
zowel het dak als de gevels werden aange-
pakt en het houtwerk werd geschilderd. Er 
is overal dubbele beglazing. Aangezien het 
in feite om een halfopen bebouwing gaat, 
is het interessant om te vermelden dat de 
ramen van de living en de eetkamer op het 
zuiden gericht zijn en dus voor heel wat 
licht zorgen.
In tegenstelling tot de meeste herenhuizen 
van dit type, heeft het geen echte ‘entresol-
kamer’. Op de plaats waar die normaliter 
hoor te zitten, bevindt zich een ingebouw-
de kast. De trap naar de eerste verdieping 
leidt naar een kleinere kamer, die in het 
predigitale tijdperk door Luc als doka werd 
gebruikt. De deur daarnaast biedt toegang 
tot het eerste appartement. Daar vinden we 
een nachthal, een overloop met ingebouw-
de kasten, 3 ruime slaapkamers, waarvan 
er is verbonden met een badkamer. Die is 
ingericht met een douche, ligbad, WC en 2 
wastafels. Naast de badkamer is een ruime 
linnenkast beschikbaar.
SLAAPKAMERS
Op de tweede verdieping bevindt zich 
dus nog een appartement met inkomhal, 
woonkamer, keuken, zolderberging met 
recente hoogrendementsketel, badkamer 
met douche en WC, 1 gerote en 1 kleinere 
slaapkamer; Zowel de keuken als de badka-
mer is aan vernieuwing toe. De ruime berg-
zolder op de 3de verdieping kan eventueel 
ook nog tot extra slaapkamers worden om-
gebouwd.
En daar bovenop zit dan nog eens een 
zolder. Bovendien is het hele huis volledig 
voorzien van opgedeelde kelders, met een 
tweede hoogrendementsketel. In de gan-
gen is de gebruikelijke marmerschildering 
volledig verdwenen. Het huis biedt vol-
doende ruimte voor een autostaanplaats 
en heeft, mits enkele ingrepen aan het hek-
werk van het voortuintje, zelfs een kleine 
garage.

Info:
EPC appartement 520 - 20150514-0001759470-1

EPC woning 585 - 20150514-0001759449-1

Vraagprijs: 890.000 euro
Notaris VAN BAEL, HOLVOET,  

VAN BAEL & VERHAERT
Mechelsesteenweg 65 

2018 Antwerpen  •  03 - 205 62 93

TE KOOP
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Zoals iedereen ondertussen al zal hebben gemerkt, wordt het eerste 

gebouw op de zogenaamde ‘Post X’-site aan het station van Berchem 

ingenomen door het opleidingsinstituut SYNTRA. Ondertussen zijn er 

ook al kandidaten voor een tweede gebouw. Zij blijken duidelijk voor 

deze site te kiezen omwille van de mogelijkheden op het vlak van mo-

biliteit, zo blijkt uit een rondvraag. (Marcel SCHOETERS)

Werkzaamheden voor tweede gebouw van start

bedrijven kiezen 
voor post X wegens 
het openbaar vervoer

SYNTRA is sinds 2003 de naam van de vroegere Centra 
voor Middenstandsopleiding, die zowel dag- als avond-
cursussen aanbieden. De dagopleidingen zijn meestal 
gericht op jongeren die in een leercontractsysteem wer-
ken. De avondcursussen zijn bedoeld voor volwassenen 
die een andere beroepsrichting willen uitgaan.

In Antwerpen zijn al die opleidingen geconcentreerd in 
een te klein en te oude wordend gebouw in de Lange 
Leemstraat. “Dat gebouw is dringend aan renovatie toe 
en we hebben dan ook besloten om het te verkopen”, 
zegt Ludwig Bryssinck die het project coördineert. 
Het nieuwe gebouw aan Post X zal volgens hem niet 
alleen onderdak bieden aan de cursisten die nu nog in 
de Lange Leemstraat terecht moeten, maar ook aan de 
administratieve diensten, nu nog aan de Prins Boude-
wijnlaan in Kontich. Het zijn deze mensen die als eer-
ste zullen verhuizen, hopelijk begin 2016. De eigenlijke 
campus wordt later volgend jaar in gebruik genomen.

PARKEERPLAATSEN
In vergelijking met de Lange Leemstraat, biedt de nieu-
we locatie een betere bereikbaarheid voor de leerlingen 
van de dagopleiding, zegt Bryssinck. Hij geeft ook toe 
dat SYNTRA onderhandelt over 200 parkeerplaatsen op 
het terrein zelf. “De mensen in het avondonderwijs heb-
ben niet altijd goede mogelijkheden om van-
uit hun werkplek tijdig op de campus te gera-
ken”, zegt Ludwig.
Volgens Pascal Uyttendaele van projectont-
wikkelaar IRET, was SYNTA vragende partij 
voor het gebouw. Ondertussen zijn ook de 
werkzaamheden begonnen voor een tweede 
L-vormig gebouw tussen SYNTRA en de Ring. 
Dat zou eind 2016 opgeleverd worden. Pascal 
herhaalt eerdere stellingnames van IRET dat 
Post X een boost gaat geven aan de hele buurt, 
niet in het minst de al bestaande horeca.   Hij 
wijst er op dat IRET al ervaring kan voorleggen 
in projecten in stationsbuurten, onder meer 
in Aalst. In Antwerpen heeft de groep tot nu 
toe maar één gebouw gerealiseerd, met name 
het Onyx-complex aan de Uitbreidingsstraat in 
Berchem. In Charleroi wordt gewerkt aan een 

grootscheeps project van binnenstedelijke ontwikke-
ling. De inplanting van commerciële en bedrijfsonder-
steunende ruimtes op Post X, wordt eventueel de laatste 
fase van het hele project, zegt hij.

BANK
Hoewel Pascal dus nog geen namen wil noemen van de 
huurders van het tweede gebouw, hebben twee daar-
van zich toch al geout via de bedrijfseconomische me-
dia. Wie naar Berchem verhuist is de bank Crelan, het 
voormalige Landbouwkrediet, nu nog op de hoek van 
de Mechelsesteenweg en de Peter Benoitstraat geves-
tigd.
“Ook daar komt vandaag al tussen de 60 en de 80% van 
de werknemers met de fiets”, zegt Ralf Schellen van Cre-
lan Antwerpen. “Onze directie heeft uit de diverse mo-
gelijkheden die zij aangeboden heeft gekregen, speciaal 
gekozen voor een locatie die veel betere mogelijkheden 
biedt op het vlak van openbaar vervoer dan de huidige. 
Wij hebben zelfs het aantal parkeerplaatsen gevoelig 
verminderd, om onze werknemers een niet mis te versta-
ne boodschap op dit vlak mee te geven.”  Behalve Crelan, 
heeft ook het internationale expeditiebedrijf Kuehne + 
Nagel zich als nieuwe huurder gemeld. De administra-
tieve afdeling daarvan voor Antwerpen, is nu gehuisvest 
in een mooi Art Deco-pand aan de Frankrijklei.

Op de site naast Berchem Station wordt hard gewerkt om alles klaar te krijgen • Foto André DEJONGHE

Kris Gillis • M + 32 (0)477 42 72 48• info@dietistekris.be
erkende diëtiste • sportdiëtiste • allergiediëtiste
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Op één van de kijkmomenten is er redelijk wat 
belangstelling voor dit pand, dat gekend is om-
wille van haar opvallende sierlijke hoektoren, 
die het geheel een statig aanzien geeft. Het 
pand was dan ook specifiek ontworpen om als 
politiekantoor te dienen voor de ‘nieuwe’ wijk 
Zurenborg, anno 1896. Deze specifieke functie 
is nog te merken, alleszins op het gelijkvloers.  
De doorlopende ruimten doen eerder denken 
aan een voormalig kantoorfunctie dan aan een 
klassieke woning.   Ook de aanpalende garage 
is ongewoon en maakt dat de gevelzijde  langs-

heen de Walvisstraat, uitgestrekt is. 

HOEKHUIS
Het ontwerp is van architect Albert Arnou die 
tientallen huizen in de wijk heeft ontworpen en 
zo mee verantwoordelijk is voor het huidige ge-
kende beeld van Zurenborg. Net zoals voor vele 
andere huizen in de wijk, handelde hij ook voor 
dit pand in opdracht van de bouwmaatschap-
pij, NV voor het bouwen van Burgershuizen in 
het Oostkwartier, die specifiek was opgericht 
om Zurenborg uit te bouwen als nieuwe woon-

wijk. 
De ontwerper heeft dit hoekhuis uitgetekend 
gelijktijdig met de vier naast gelegen en sym-
metrische opgebouwde burgerhuizen die zich 
bevinden in de Nottebohmstraat (de nrs. 15 tot 
en met 21).  Het geheel vormt een zgn. ensem-
ble, dat begrijpelijkerwijze op de lijst staat van 
het onroerend erfgoed.  

Enkel het hoekpand staat thans te koop. On-
danks de mooie gevel,  moet het pand grondig 
gerenoveerd worden. De laatste jaren stond het 

huis leeg. De laatste gebruiker was de VZW De 
Kern, vereniging actief als jeugdhuis en hier en 
daar zijn er nog sporen daarvan vast te stellen. 
Mensen met interesse kunnen contact zoeken 
met het Autonoom Gemeentebedrijf Vespa, die 
als verkoper van het pand optreedt en die de 
verkoopsvoorwaarden heeft vastgelegd. Daarin 
staat o.m. te lezen dat mogelijke biedingen mi-
nimaal € 317.000 dienen te bedragen (exclusief 
verkooprechten) en tegen uiterlijk vrijdag 25 
september as. te 14.00 uur dienen te zijn ont-
vangen.  

Iedereen die een  bod wil doen op het hoekhuis op 

de hoek van de Walvisstraat en de Nottebohmstraat 

moet dat doen voor vrijdag 25 september, want dan 

moeten alle biedingen bij de stad binnen zijn. Mensen 

die het pand willen verwerven, moeten denken aan 

een bod dat hoger is dan 317.000 euro. In de wijk is 

het pand vooral bekend als gewezen wijkkantoor voor 

de politie en had als laatste bestemming een jeugd-

huis. (Frederik CORNETTE) 

Het pand op de hoek Walvisstraat – Nottebohmstraat te koop. 

Oud politiekantoor krijgt 
een nieuwe bestemming

Demullier Erwin
Kantoorhouder

Persoonlijk advies: 
✔ Beleggingen ✔ Hypotheken

✔ Verzekeringen

Gratis zichtrekeningen en kaart

Belgiëlei 94 • 2018 Antwerpen
Donderdag open tot 18 uur
erwin.demullier@argenta.be

Tel 03-230 63 23
FSMA nr 63875 cA cB

ON 871 755 529

Dit gewezen politiekantoor en ex-jeugdcentrum wordt door de stad verkocht. • Foto Frederik CORNETTE
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Rond haar 14, 15 jaar tekende en schilderde Ca-
rolina al.  Ze volgde elke zaterdag een zeer dege-
lijk schildersatelier in Borgerhout.  Daar leerde 
ze de basistechnieken van olieverf, technieken 
die haar later nog zo goed van pas zouden ko-
men. Zoals het eerst schetsmatig opzetten van 
een onderwerp en vervolgens het schilderen 
van de donkere basistonen (met weinig olie), 
ook hoe je kleuren op je palet moet schikken, 
welke kleuren samengaan, welke kleuren veel 
olie bevatten of welke juist meer dekkend zijn, 
hoe je kleuren kan mengen,… 
Nadien volgde Carolina een opleiding voor 
kunsthistorica. Ze ging werken in deSingel en 
was de eerste (reeds in 1985) om er tentoon-
stellingen over architectuur te organiseren. In 
2001 besloot Carolina de 4-jarige dagopleiding 
van de afdeling Vrije Kunsten aan de Academie 
in Antwerpen te volgen. 

Carolina  De Backer: ”Onze academie is am-
bachtelijk sterk en heeft me veel bijgebracht, 
maar heeft me niet fel doen veranderen in wat 
ik bezig was. Ook mijn techniek is niet zoveel 
veranderd. Voor ik naar de academie ging, was 
mijn kleurenpalet wel beperkter. Heel leuk wa-
ren bijvoorbeeld de lessen anatomie, perspec-
tief en materialenkennis. Ik had wel gehoopt of 
verlangd om meer variaties in onderwerpen te 
vinden, maar dat is niet gebeurd. Ik bleef klein 
werken. Ik voelde dat mijn kleine formaat en 
thema precies waren wat ik wilde.”
Nadat ze afgestudeerd was in de Vrije Kunsten, 
kocht zij samen met haar man in 2006 een twee-
de huis in hun straat. Daarin installeerde Caro-
lina een schildersatelier en een tekenruimte. 
Het atelier heeft zeer mooi, rustig noorderlicht, 
wat schilders  bijzonder graag hebben. En voor 
de winter is er een gelijkmatig dag-neon licht. 
Opvallend is de orde die er heerst en de fijne 
geur van de olieverf. Je ziet in het atelier allerlei 
kleine, leuke voorwerpjes die zeker inspireren: 
zoals beeldhouwwerkjes en een verzameling 
schelpen. Er is bijvoorbeeld een papier-maché-
mannetje met wit-zwarte strepen beschilderd, 
dat haar zoon Jan maakte als kind.  Er zijn veel 
portretten, vaak in reeksen, maar ook tulpen en 
vereenvoudigde straatgezichten. De schilder-
werken zijn dus meestal vrij klein van formaat. 
Daarover zegt ze: “Ja, het kleine formaat dat ligt 
me gewoon. Ik heb nog nooit geprobeerd gro-
ter te werken, dat trekt me ook niet aan. Mijn 
grootste werk is ongeveer 70 op 100 cm. Ik blijf 
in dat kleine vlak zoeken.” 

FOTO’S
Carolina vindt haar inspiratie in haar eigen fo-
toboeken. Ze haalt fragmenten uit de foto’s van 
haar jeugd. “Ik werk met details die ik opblaas, 
nooit omgekeerd! Ik zoek juist betekenis in 
het detail. Dat zijn heel realistische details van 
foto’s, waar ik abstract mee omga. Door de foto 
te draaien, krijg je op de duur iets heel anders 
dan dat er oorspronkelijk op de foto stond. 
Daardoor komen er vormen die bijna abstract 
worden. Ik vervorm, zoek gelijkenissen in de 
vormen, zoek de vluchtlijnen, maak series. Ik 
manipuleer de vormen. Ik speel ermee. Ik vind 
dat fijn om te doen. In een gezicht boeien me 
de golfbewegingen van de wenkbrauw en de 
lip die terugkomen. Zo’n details maken het 
voor mij leuk.” 
“De plooien en schaduwlijnen van een jas bij-
voorbeeld, wijken af van de originele terwijl ik 
schilder. Zo vind ik iets als een lichtvlek die er-
gens opvalt boeiend. Ik ga daar dan op verder, 
het krijgt daardoor iets extra. Ik maak ook vele 

variaties van eenzelfde beeld omdat het me zo 
boeit. De meeste foto’s van vroeger zijn zwart-
wit en deze zet ik om in kleur. Mijn kleuren zijn 
zacht en getemperd. Door de kadrering en 
door de foto te draaien, kan het beeld ook iets 
heel dreigend krijgen. Ik vind het wel altijd een 
meerwaarde als er iets duisters, iets zwaars, iets 
onbestemds ontstaat dat je niet dadelijk kan 
thuisbrengen. Vandaar dat ik ook donkere kleu-
ren gebruik: er zit altijd iets zwart in gemengd.” 
Eerlijk voegt ze eraan toe: “Zuiver abstract wer-
ken, lukt me niet, omdat ik de inhoud nodig 
heb. De inhoud is het vertrekpunt, dat laadt me  
op. De rest vloeit er dan uit voort.  Anders is het 
voor mij leeg!” 

MUZIEK
Carolina toont een tekening met zeer soepele, 
gevoelige lijnen.  “Een onderwerp heeft voor 
mij ook vele extra lagen: bijvoorbeeld deze te-
kening van een foto met mijn meter die mijn 
hoofdje vasthoudt. Dat hoofdje, zo getekend, 
lijkt ook op een steen. Ik vind tekenen nog 
moeilijker dan schilderen want het moet van 
de eerste keer juist zijn, je moet het helemaal 
zien en dan is het gelukt of niet. Je kan er niet 
naast zijn. Het vraagt veel meer energie en het 
is ook veel spannender om te maken.”  “Werk je 
dan aarzelend?”, vraag ik haar. “Ja ja , je moet 
je werk heel langzaam opbouwen tot je zeker 
bent. Ik vind dat ik nog langer aan een tekening 
werk dan aan een schilderij. Hoelang kan ik niet 
zeggen, want ik verlies de tijd als ik eraan bezig 
ben. Bij een schilderwerk heb ik drie sessies van 
een halve dag nodig en dan is het af.”  Ze doet 
alles zelf, ook de kaders maken en de doeken 
uitsnijden en opspannen. Ze werkt graag rustig 
alleen. Ze werkt altijd met muziek, hedendaag-

se muziek, zoals van Steve Reich en Philip Glass 
tot Rammstein en Marilyn Manson!“En ook wat 
minder heavy werk natuurlijk, vertelt ze,……
van Sparks en Spinvis tot Soap&Skin, van Roisin 
Murphy en Royskopp tot Massive Attack, Por-
tishead, PJ Harvey, Patti Smith…” 

KUNSTWERELD
Ze voegt er nog aan toe : “Als ik iets maak, 
breng ik dat naar beneden en de volgende 
dag zie ik dan of ik er naast zit of niet. Beneden 
is een soort permanente tentoonstelling voor 

mezelf.  Het is ook leuk om elders tentoon te 
stellen omdat je dan meer afstand neemt van 
je werk. Ik had wel nooit de ambitie en de drive 
om in de kunstwereld te gaan werken. Dat is 
een moeilijke wereld en ik heb ook mijn beper-
kingen: Ik kan niet produceren aan de lopende 
band. Ik wil werken voor mijn plezier. Ik heb 
zeker geen grote productie want ik laat me 
ook afleiden door andere leuke dingen. Het 
belangrijkste is dat je zelf content bent met 
wat je gemaakt hebt. De toeschouwer houdt 
ervan of niet.”

In de Waterloostraat zijn er maar liefst twee privé 

kunstgalerijtjes. Eén daarvan is eigendom van Caro-

lina De Backer (54 ) en wordt uitzonderlijk wel eens 

opengesteld voor een tentoonstelling of een optre-

den. Op de benedenverdieping stelt ze haar eigen werk  

permanent tentoon en op de eerste verdieping is ook 

haar eigen teken- en schildersatelier gevestigd. In die 

ateliers beoefent ze heel grondig, degelijk en nauw-

gezet de ambachten en kunsten van het tekenen en 

schilderen met olieverf. (Renee DUFAIT)

Carolina De Backer heeft atelier in de Waterloostraat

“Het kleine formaat  
dat ligt me gewoon”

Carolina De Backer vindt haar inspiratie in haar eigen fotoboeken • Foto Renee DUFAIT
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Robert Van Brandt is niet van vandaag op 
morgen pianostemmer en leraar instrumen-
tenstemmen geworden. Een boeiend en be-
wogen leven heeft hem zover gebracht. Hij 
had een moeilijke start: op 17 jaar had hij een 
ongeval en op 18 jaar verloor hij zijn vader. In 
zijn jeugd was zijn enig contact met muziek de 
blokfluit op school. “Ik probeerde ook te drum-
men, maar vond geen weg naar de muziek.” Na 
de dood van zijn vader is hij gaan werken. “12 
stielen en 13 ongelukken: zoals tuinonderhoud 
en in een restaurant opdienen. Uiteindelijk ben 
ik met Chris Proost kindertheater gaan doen. 
We zijn poppen gaan maken, waarmee we naar 
Spanje trokken en optraden in ‘t Spaans.” 

SAXOFOON
Pas op 32 jaar, omdat hij jazz wilde leren, is Bob 
met muziek gestart aan de Academie van Ho-
boken. Het begon met een jaar notenleer, maar 
na een half jaar mocht hij toch saxofoon begin-
nen te spelen. Hij koos voor saxofoon omwille 
van de mooie klank. Na een aantal jaren is hij 
naar de Jazzstudio overgegaan. Hij is daarna in 
verschillende groepen beginnen spelen. Uit-
eindelijk werd dat de klezmergroep ‘Klezmic 
Noiz’, waarmee hij zelfs drie keer in de Roma 
is opgetreden. Op 35 jaar begon hij dan in een 
piano-herstelatelier tweedehandsinstrumen-
ten te restaureren.
 “Mijn baas leerde me alles, zoals dat bij een 
klavier alle toetsen precies even hoog moeten 
liggen. ” Na vijf jaar is dit atelier van een garage 
naar een winkel voor tweedehandspiano’s in de 
Kloosterstraat verhuisd. De mechanismen van 
de instrumenten boeiden hem en gaandeweg 
geraakte hij ook geïnteresseerd in het stem-
men van de piano’s. Hij is dit dan ook beginnen 
te leren omdat hij op zijn veertigste gevraagd 
werd om les te geven in piano’s herstellen en 
stemmen in de instrumentenbouwschool van 
Puurs, met Mark Faes als directeur. “Mijn baas, 
die zelf al een jaar had lesgegeven, leerde me 
stemmen. Ik heb dan zeven jaar lesgegeven en 
dat was altijd even plezant. Dat was toen een 
driejaarlijkse opleiding. De studenten brachten 
stukken piano van thuis mee om te repareren. 

KLAVIER
Ondertussen was er een opleiding instrumen-
tenbouw in het conservatorium in Gent ge-
start en ze vroegen iemand voor klavierbouw. 
Ze wilden het herstellen en vernieuwen van 
piano’s er ook bij betrekken. Zo kwam ik er bij 
als leraar. Ik heb dit drie jaar gedaan en dat was 
ook plezant.”

Nu tien jaar geleden, vroegen ze bij Syntra 
(Midden-Vlaanderen) in Antwerpen iemand 
om het pianostemmen aan te leren. In deze 

school hebben ze deze tweejaarlijkse oplei-
ding opgericht en ze zijn er fier op. Deze oplei-
ding van 7 uur per week wordt gesubsidieerd 
door de Vlaamse overheid. Het inschrijvings-
geld is 890 euro per jaar. Er is een grote vraag 
en daarom zal er nu ook een tweede groep van 
14 studenten bijkomen op woensdagmiddag 
en –avond. De andere groep is maandag- en 
donderdagavond.

WACHTEN
Robert Van Brandt: “Het is wel doorwerken: 
voor een uitleg moeten ze allemaal samen zit-
ten, dan is er een groep om te stemmen en een 
groep voor atelierwerk (piano’s repareren en 
afstellen). Ik had 28 leerlingen maar er was wei-
nig ruimte om mijn lessen te geven: stemmen 
en herstellen moest allemaal in dezelfde ruim-
te. De studenten mochten er niets achterlaten, 
je kon er niet aan verschillende instrumenten 
tegelijk werken. Iedere cursus startte met 14 
man en 14 man voor één instrument, dat gaat 
niet. Die moeten dan te veel wachten. 

ATELIER
“Daarom ben ikzelf in de buurt van Berchem 
Station op zoek gegaan naar een geschikt ate-
lier. Dit zal vanaf 14 september in de Klokstraat 
10 te Berchem zijn. Ik kende Henk Mesure die er 
boven woont en ik had hem gezegd dat ik een 
ruimte zocht. Henk zal nu de beneden verhu-
ren aan Syntra. Hij gaat stoppen met zijn muzi-
sche huis en zal verhuizen naar de Canarische 
eilanden. Henk heeft een speciaal geïsoleerde 
ruimte gebouwd om piano’s te stemmen. Die 
is afgescheiden van het atelier. Hij heeft er ook 
een raam in gemaakt om te verluchten. Er is 
verwarming en verlichting. Er staan momen-
teel vijf buffetpiano’s en één vleugel en twee 
werkbanken. Na al die jaren ben ik eindelijk 
terecht gekomen waar ik wilde zijn. Dit is dicht-
bij Berchem station, wat gemakkelijk is voor de 
studenten die soms zelfs uit Brugge of Neder-
land komen. Ik ben heel content.”
-Bestaat de opleiding dan niet in  
Nederland? 
“In Nederland blijft het een opleiding voor 
18-jarigen en moeten ze bij de opleiding 
ook stage volgen. Dat is niet simpel. Dus ze 
hebben er maar een paar leerlingen.”
-Welke mensen willen leren om een piano 
te stemmen? 
“Studenten van jong tot oud (dat wil zeggen 
tot 55/60 jaar), voor hobby of uit interesse. Bij-
voorbeeld iemand die fysica heeft gestudeerd 
en geïnteresseerd is in de golfbeweging van 
een snaar. Er komen altijd wel meer mannen 
dan vrouwen. Die mensen zijn allemaal heel 
gemotiveerd. Na de tweejaarlijkse opleiding, 
breekt altijd mijn hart als ik die mensen zie 

Zurenborg heeft een hoog cultureel gehalte: het is be-

woond door veel kunstenaars en kunstliefhebbers. Vele 

huizen zijn prachtig ingericht, soms met antiek meubi-

lair en de bewoners bezitten vaak nog oude muziekin-

strumenten. Deze instrumenten hebben wel eens een 

herstel nodig of moeten gestemd worden.  En dat dit 

herstellen en stemmen in Zurenborg kan, dat er hier 

zelfs een school voor bestaat, uniek voor de Benelux, 

dat wil de pianostemmer Robert Van Brandt of Bob (63 

j.) aan iedereen in deze wijk meedelen. 

(Renee DUFAIT)

Robert Van brandt 
start in de wijk met 
een 2-jaarlijkse cursus

Pianostemmer heeft een eigen, 
nieuw atelier in de Klokstraat
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weggaan.”
Van die 7 uurtjes les kon Bob natuurlijk niet le-
ven, daarom is hij een twintigtal jaren geleden 
in bijberoep als pianostemmer voor concerten 
begonnen. Pianisten spelen meestal niet op 
hun eigen instrument, maar huren er één bij 
ieder optreden. En de piano’s worden verhuurd 
mét stemming ter plaatse. Dit stemmen had 
‘Bob’ geleerd door zelf les te geven en steeds 
opnieuw dezelfde uitleg over het stemmen 
van een piano te geven. Bob vertelt hierover: 
“Een pianist kan ook zijn eigen instrument niet 
stemmen. Het is lastiger dan een klavecimbel 
bijvoorbeeld. Er zijn ongeveer 220 stempinnen, 
dus het duurt wel een uurtje.”

FILES
“Ik heb ook dikwijls op het laatste nippertje er-
gens moeten gaan stemmen. Of je moest door 
de file om een piano te herstemmen. Die men-
taliteit van ambetant doen was ik wel beu. Dat 
is de stress. Pianisten zijn de enige muzikanten 
die niet op hun eigen instrument spelen. En een 
piano is gevoelig. Als je een toets een beetje an-
ders indrukt, klinkt het anders. Meestal zag ik de 
pianisten niet. Ik wist dus niet of ze ervan geno-
ten dat de piano goed gestemd was. Ik heb dit 
16 jaar gedaan, dat is genoeg geweest!” 
Dat in files staan was Robert wel een beetje beu 
en daarom is hij hier nu mee gestopt. Hij heeft 
zijn pensioen aangevraagd. Hij wil nog wel 
stemmingen doen bij mensen thuis. Hij zal zich 
nu volledig wijden aan zijn andere baan: lesge-
ven in het stemmen van muziekinstrumenten 
en piano’s herstellen.
“Piano spelen zal altijd blijven, zolang wij in 
ons toonstelsel blijven. De Grieken lagen aan 
de basis daarvan. Wij leggen meer accent op 
de boventonen dan in andere culturen. Ook de 
geschiedenis van de muziek en van de klavier-
instrumenten is fantastisch en fascinerend. En 
muziek is iets dat elke mens interesseert. Ikzelf 
hoor graag Schubert en alle pianomuziek ei-
genlijk!”

STEMMEN
Over het stemmen vertelt Bob nog: “Voor Wim 
Mertens heb ik een paar keer de piano ge-
stemd. Een heel gevoelig iemand. Maar als het 
niet goed genoeg was, moest er voor hem op 
het laatste nippertje nog een nieuwe stemmer 
komen. De bekendste voor wie ik de piano heb 
moeten stemmen is Ivo Pogorelich. Een vreem-
de man, want je mag hem niet in de ogen kijken. 
Voor zijn optreden herhaalde hij altijd dezelfde 
akkoorden, onverstoorbaar, heel gevoelig en 
heel secuur. Dit tot 5 min voor het begin van het 
concert. Heel schoon!”
-Hoe komt het dat pianisten zelf niet leren 
stemmen?
“Dat is te moeilijk. Ik heb het eens voorgesteld, 
maar aan het conservatorium van Antwerpen 
zagen ze dat als nieuw vak niet zitten. Pianisten 
weten dus jammer genoeg niet hoe hun piano 
functioneert. Dat is ook niet eenvoudig. Buiten 
het bekende pianomerk STEINWAY zijn er nog 

duizenden andere, waarvan veel uit Duitsland 
en België, die soms wel 1000 piano’s per jaar 
maakten. Vroeger was er een stemschool en die 
was alleen voor blinden. Daarom denken men-
sen nu nog dat stemmers blind zijn.” 

-Hebt u dan als stemmer een absoluut 
gehoor? 
“Ik heb geen absoluut gehoor en maar goed 
ook. Een snaar trilt 440 keer per seconde, als dat 
erboven of eronder is, klinkt dat voor mensen 
met een absoluut gehoor vals. Ik kan me nu 
aanpassen aan de toonhoogten van andere in-
strumenten.”
Bob is dol op mooie, oude piano’s van voor 
1920, van voor de volledige industrialisatie dus, 
toen meubels nog fijn afgewerkt werden: ”Om-
dat ze plezanter zijn om naar te kijken en ook 
veel beter klinken. Ze hebben ook een eigen ka-
rakter en een volle bas, een mooie ronde klank. 
Ik wil die instrumenten zien overleven, een 
nieuwe toekomst geven door ze te herstellen. 
Ik hou van handenarbeid en weet dat iets ineen 
te kunnen steken een mens goed doet.” 

BOUWEN
Hij is de laatste 20 jaar dan ook aangestoken 
door het virus om zelf instrumenten te bouwen. 
Het eerste werd een klavechord, het eenvou-

digste van de klavierinstrumenten omdat er 
geen mechanisme is. “Ik ben er twee jaar aan 
bezig geweest. Houtbewerking, hout kleuren, 
politoeren, alles moest ik leren. Daarna heb ik 
nog een tweede klavechord en twee pianofor-
tes (één van de tijd van Mozart en Beethoven, 
dan één van ongeveer 1830, dat is de periode 
van Schubert) gemaakt samen met Mark Faes. 
Mijn laatste instrument is ingespeeld door Jos 
Van Immerseel. Dat geeft vertrouwen. Mijn 
nieuwste klavechord zal ingespeeld worden 
door Benjamin Steens op 11 oktober om 11 uur 
in de Zwarte Panter.” 
Over de opleiding zegt Robert Van Brandt nog: 
“Ik wil vooral dat Zurenborg weet dat ze een 
voor België unieke school hebben op gebied 
van herstel, afregelen en stemmen van piano’s. 
Dat er in Zurenborg iets ambachtelijks gebeurt. 
Dat een oud instrument dus niet afgeschreven 
is als het vals klinkt en dat het echt waarde 
heeft. Momenteel is dat ondergewaardeerd. Ik 
zie soms fantastische koopjes in de Kringloop-
winkel. Ik denk dat er veel mensen zijn die thuis 
een piano hebben staan en niet goed weten 
wat ermee te doen. Ze kunnen die laten na-
zien of stemmen of herstellen. Het gebeurt wel 
eens dat mensen piano’s willen weggeven en 
ze mogen die ook geven aan de school (Syntra) 
in plaats van die naar het Kringloopcentrum te 

brengen. Wat me stimuleert zijn de studenten 
maar even goed bijvoorbeeld de ouders die 
voor hun kleinste kind een goed instrument 
willen kopen. Want zo’n kind voelt dat direct als 
dat instrument niet in orde is en wordt erdoor 
geënthousiasmeerd of niet.”

ITALIAANS
Hij vertelt dat hij veel ‘goesting’ heeft om nog 
twee keer een opleiding van twee jaar te geven. 
“Ik heb er te veel plezier aan om mijn kennis 
door te geven aan altijd nieuwe en andere men-
sen en hun vuur aan te wakkeren! Een leerling 
van mij is een eigen zaak begonnen en die gaat 
er komen want hij is goed bezig en ik heb hem 
dan ook betrokken bij het lesgeven. Dan weet ik 
dat het voort gaat.
Nu dat ik wat meer tijd zal hebben, wil ik ook 
nog van alles gaan doen. Ik zou nog graag Ita-
liaans leren en een aantal instrumenten bou-
wen.” 

Voor wie interesse heeft: 
14 september begint de tweejaarlijkse 
opleiding pianostemmen en -herstellen 
bij Syntra, Midden–Vlaanderen in de  
Klokstraat 10 te Berchem. 

Contact: Robert Van Brandt: 0485 63 85 48

Robert ‘Bob’ Van Brandt aan een clavichord, het eenvoudigste van de  
klavierinstrumenten omdat er geen mechanisme is. • Foto’s Renee DUFAIT

Robert Van Brandt: “Na de tweejaarlijkse opleiding,  
breekt altijd mijn hart als ik die mensen zie weggaan”
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Op dinsdag 13 oktober 

In de Heerlyckheid op 29 september 

Afrikaanse holibi’s centraal op 
 studiedag- en ontmoetingsdag 

Nederlands duo met werk
van Simon en Garfunkel 

In het Roze Huis staat op dinsdag 13 oktober de 
Afrikaanse holebi centraal. Er komenAfrikaanse 
holibi’s aan het woord en de problematiek van de 
Afrikaanse asielzoeker zal omstandig behandeld 
worden. Een ontmoetings – en studiedag 

*Zondag 13 september 2015:  9.45u:  Girlmeetsgirl: 
Middelheim Creatief atelier 
Men  kan deelnemen aan een creatief atelier in het 
Middelheimmuseum. Het atelier start om 10u. Eerst 
is er een korte wandeling door het park om wat inspi-
ratie op te doen. Breng eigen picknick mee want na 
het atelier gaan we gezellig picknicken in ‘t park. 
10u – 12u: Creatief Atelier: hout, boetseren of beeld-
houwen 
12u – 14u: Picknick 
Waar: Ingang Middelheimmuseum, Middelheimlaan 
61, 2020 Antwerpen. 
Inschrijven via L-week@hetrozehuis.be. 
Prijs: 10 euro/persoon, te betalen via storting op 001-
3555032-58 met vermelding 'creatief atelier'.

*Zaterdag 19 september 2015: 20u: Gratis film: 52 
Tuesdays
Een Australisch  coming-of-age drama van Sophie 
Hyde. De film gaat over hoe een tienermeisje omgaat 
met de overgang van haar moeder naar transman.
Locatie: Het Roze Huis-çavaria Antwerpen, Draak-
plaats 1, 2018 Antwerpen

*Zaterdag 26 september 2015:  16u: Auteurslezing 
Yves Petry
Auteurslezing met Yves Petry naar aanleiding van zijn 
nieuwe boek ‘Liefde bij wijze van spreken’ Locatie: 
Boekhandel ’t Verschil, Minderbroedersrui 33, 2000 
Antwerpen

*Zondag 4 oktober 2015: 14u30: Boekleesclub: Ver-
zwijging

‘Verzwijging’ is een liefdesverhaal, een moordroman 
en een portret van een beroemde stad in tijden van 
gedwongen soberheid. Het gaat over wat verborgen 
ligt en verboden wordt, maar tegelijkertijd over men-
selijke passie en duistere onthullingen.

Locatie: Boekhandel ’t Verschil, Minderbroedersrui 
33, 2000 Antwerpen

*Dinsdag 13 oktober 2015: 9u30u: Studie- en ont-
moetingsdag over Afrikaanse holebi-asielzoekers in 
België
Met de studie- en ontmoetingsdag willen we de aan-
dacht vestigen op de situatie van holebi-asiel zoe-
kers in België, meer bepaald diegenen afkomstig uit 
(subsaharaans) Afrika. We geven informatie over het 
leven van holebi’s in Afrika en over de asielprocedure 
in België. Verder laten we Afrikaanse holebi’s zelf aan 
het woord.
Locatie: Humanistisch-Vrijzinnige Vereniging vzw, 
Karel Cuypershuis, Lange Leemstraat 57, 2018 Ant-
werpen.

*Zaterdag 24 oktober 2015: 20u: Gratis film: Boven is 
het stil
Drama over een boerenzoon die door de ziekte van 
zijn vader tot het besef komt dat hij nooit het leven 
heeft geleid zoals hij dat zelf zou willen.
Locatie: Het Roze Huis-çavaria Antwerpen, Draak-
plaats 1, 2018 Antwerpen

**Wekelijks activiteiten in Het Roze Huis
Elke dinsdag (20u00 – 22u00): Bijeenkomst: AA De 
Eerste, holebi’s met verslavingsproblemen
Elke woensdag (20u00 – 22u00): Koor: Pink Noise (Ac-
tive Company)
Elke donderdag (19u00 – 21u00): Onthaal 
Elke donderdag (20u00 – 21u30): Yoga (Active Com-
pany)

***Maandelijkse activiteiten

Elke woensdag – 19u15-21u: 
Voetballen met Stavazah 
Locatie: Drakenhoflaan 160, 2100 Deurne
Info: stavazah@gmail.com 

Elke woensdag – 20-23u
EV-café Enig Verschil Holebi-jongerengroep voor jon-
geren tot 30 jaar. 
Elke eerste woensdag van de maand: activiteit van 
19-21u 
Locatie: Kavka, Oudaan 14, 2000 Antwerpen
Info: info@enigverschil.be   
  
Elke eerste donderdag – 20u
Bijeenkomst bi-praatgroep Dubbelzinnig
Locatie: Het Roze Huis
Info: info@dubbel-zinnig.be 

Elke eerste zaterdag
Jongensdromen Vereniging voor transmannen
Locatie Café Den Draak
+32 (0)486 62 47 84

Elke eerste zondag – 14u  
Pimpernel40plus Vereniging voor lesbiennes 40+
Locatie: Café Den Draak
Info: pimpernel40plus@telenet.be

Elke tweede zaterdag – 19u
GenderBendingBar van Genderflux, activiteit en ont-
moeting voor transgenders en intersexmensen
Locatie: Het Roze Huis
Info: genderflux@ymail.com

Elke derde donderdag – 20u 
Ledenvergadering Antar, Een regenboog aan cultuur 
en vrije tijd 
Locatie: Het Roze Huis

Info: antarvzw@gmail.com  

Elke derde vrijdag – 20.30u
Gewoon Doorgaan Gendervereniging
Locatie: Het Roze Huis
Info: info@gewoon-doorgaan.be 

Elke laatste vrijdag – 20u
Shouf Shouf vzw Multiculturele holebi-organisatie
Locatie: Het Roze Huis
Info: welkom@shouf-shouf.be

Elke laatste zaterdag van de maand
Why Me Vereniging voor holebi's en transgenders uit 
zwart-Afrika 
Info: whyme-2012@hotmail.com 

Elke laatste zondag – 14u
Holebi 40+ 
Locatie: Het Roze Huis
Info: holebi40plus@gmail.com 
Het Roze Huis – çavaria Antwerpen
Verschillende holebi- en transgenderverenigingen 
komen maandelijks bijeen in Het Roze Huis. Meer 
info vind je op www.hetrozehuis.be, via onze Face-
bookpagina en in café Den Draak en verschillende 
andere horecazaken. Spring gerust eens binnen op 
het secretariaat van Het Roze Huis. Onze medewer-
kers staan je graag te woord. 

Zin om je steentje bij te dragen? Meewerken kan: we 
zijn steeds op zoek naar enthousiaste vrijwilligers.

Het Roze Huis – çavaria Antwerpen  
info@hetrozehuis.be
Draakplaats 1    
www.hetrozehuis.be 
2018 Antwerpen    
03/288.00.84

De Heerlyckheid verkoopt niet alleen wijn, want er 

worden ook voortdurend tentoonstellingen geor-

ganiseerd en af en toe komen er ook muziekuitvoe-

ringen. Deze keer zijn twee Nederlanders te gast:  

Jop Wijlacker en Dennis Kolen en zij brengen een  

tribute aan het Amerikaanse duo Simon en  

Garfunkel en eigen nummers. 

Het Nederlands duo brengt akoestisch werk

www.cuichine.be

Cuichine
Restaurant

Draakstraat 13

Bar Chine
Resto/Bar

Draakplaats 3

www.barchine.be

De avond op dinsdag 29 september is een 
initiatief van 24 Bubble in samenwerking 
met De Heerlyckheid en na afloop wordt een 
glaasje wijn aangeboden.
Het concert kreeg de naam: ” The Sounds 
of Silence, Simon & Garfunkel acoustic” mee. 
Het Nederlandse duo brengt voor deze gele-
genheid een tribute aan Simon & Garfunkel 
alsook eigen nummers. Variërend van het 
ingetogen Sound of Silence tot het lieflijke 
Cecilia; elk van hun songs is onvoorwaar-
delijk eerlijk en ongeneeslijk introspectief. 
Prijs/ticket: 16 euro, plaatsen zijn beperkt, 
snel inschrijven is de boodschap. Inschrij-

ven kan door een e-mail te sturen naar:  
info@24bubble.be. Volgend jaar gaan deze 
artiesten (zeer waarschijnlijk) in theatertour 
in Nederland.

Hoe is de idee van dit wijkconcert ontstaan?
Reinhilde Tulkens: ”Ik zag deze artiesten 
enkele keren aan het werk tijdens huiska-
merconcerten in Antwerpen. En aangezien 
24 BUBBLE sedert januari diverse activiteiten 
aanbiedt aan iedereen die hiervoor interesse 
heeft, leek dit ons een mooie gelegenheid 
ook onze buren te laten kennismaken met 
deze ongelooflijke stemmen.”
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 * all about hair do's * 

Draakstraat 37  •  Antwerp  •  tel 03.337.38.20

Z O E K E R t J E
Te huur : landelijk gelegen vakantiewoning met grote tuin in Brunnby  

(Zuid-Zweden, ong. 30 km ten noorden van Helsingborg) – in de onmiddellijke 

omgeving van de kust (o.a. Arild / Mölle) en het natuurgebied Kullaberg  

 slaapgelegenheid : max 6 personen - beschikbaarheid:  het ganse jaar door

Voor meer inlichtingen : gerda@zurenborg.be  (tel 03/288.63.44)

Omringd door  een aantal Pop Up Café’s was er dit jaar 

weer een mooi aanbod van voorstellingen her en der 

in de stad. De locaties verschillen van jaar tot jaar. Mu-

ziek in de Wijk daarentegen verwent iedereen steeds 

op dezelfde pleintjes waaronder onze eigenste Dage-

raadplaats. De Zomer van Antwerpen programmeerde 

er elke vrijdagavond van augustus een mooi aanbod 

van wereldmuziek in combinatie met een lokale band. 

De Zomer Van Antwerpen zorgt voor de hoofdact en de 

VZW Viva Zurenborg biedt elke week kinderanimatie 

aan, eettentjes en verzorgt de keuze van de groepen 

van het voorprogramma. Om alles in goede banen te 

leiden is er ook aan presentatie gedacht.  Karin van 

Hoorick sprak de Zurenborger vier vrijdagen toe vanop 

het grote podium waar Jaak Clooten achter de scher-

men werkt en verantwoordelijk was voor al iets ouder 

plaatselijk geweld. 

(Yo V. d. BULCK)

Muziek in de Wijk, in augustus, elke vrijdagavond

Het is weer voorbij, die mooie zomer

JAAK.
-Hoe kwam je in contact met de Zomer van 
Antwerpen en Viva Zurenborg?
Jaak Clooten: “Magda heeft mij op de vorige 
editie van Muziek In DeWijk aangesproken met 
verzoek of ik de voorprogramma’s wilde boe-
ken.

-Hoe ging je te werk? Wat moet je juist 
doen?(contract, prijs) Hoe selecteerde je de 
groepen en stel ze elk even voor.
Jaak Clooten: “Het budget voor de voorpro-
gramma’s lag vast:  2000€ te verdelen over de 4 
groepen. Bij de verdeling kwam het er op neer 
dat elke deelnemende muzikant tussen 80 a 
100€ krijgt, plus eten en drankbonnekes”.
Ik heb gekozen voor 
-Elyse: een jonge Zurenborgse dame. Zij breng 
Franse chanson en enkele eigen nummers
-Lara Eliane : een jonge dame die juist haar de-
buut CD heeft opgenomen. Mooie Intimistische 
nummers.
-Les Valseuses: groep rond Pol De Borger inmid-

dels wereldberoemd op Zurenborg. cfr Kitchen 
of Insanity, the Black Lolas, The Maria s...
-Just Married: mijn eigen groep. Onze debuut 
CD is uit en wordt voorgesteld op het plein
 
KARIN.
-Stel jezelf even voor aan de lezer
Karin Van Hoorick is als “communicator with 
humor” een veelgevraagde spreker in de In-
ternationale zakenwereld. Ze weet een publiek 
te boeien met verhalen gegrepen uit dagda-
gelijkse activiteiten. Confronterend, energiek 
en inspirerend én dat allemaal overgoten met 
een heerlijke saus van …humor! “Authentiek, 
oprecht en grappig.” Karin combineert 15 jaar 
research op het terrein van Body and Brains 
connectie, met intrigerende onderhoudende 
inzichten die ze dan op een confronterende ma-
nier brengt, maar altijd met heel veel charme en 
humor. Ze doet er alles aan om het publiek alert 
te houden!  “Ik was dan ook superblij dat ik ge-
vraagd werd voor deze opdracht op de Dage-
raadplaats, Zurenborg de buurt waar ik 21 jaar 

geleden mijn huis kocht” (oh neen, nu begint 
iedereen te tellen om mijn leeftijd te weten )

- Hoe ging je te werk?
“Ik wil steeds op een originele manier mensen, 
groepen, muzikanten aankondigen. En ga dan 
eerst op het internet een beetje ronddwalen, 
maar de leukste anekdotes krijg je toch van  
henzelf. Bij vertrek naar deze optredens vanuit 
mijn huis (joepie ik moet voor één keer eens 
niet de auto, vliegtuig of boot nemen naar een 
optreden, gewoon 100 meter verwijderd van 
mijn huis!!!) is mijn tekst voor 40% af. De rest 
volgt na een babbel met de groepsleden. Ik hou 
ook van improvisatie (‘ik heb niet voor niks ac-
teertalent en hoop dus ook dat het publiek zijn 
stoute schoenen aantrekt en roept en juicht en 
fluit zodat ik ook hier iets mee kan.”

- Wat zijn je verwachtingen?
“Zurenborg is toch wel een buurt waar wat ar-
tistieke mensen wonen, dus ik reken er op dat 
de muziekgroepen gewaardeerd worden, de 

zon van de partij is, maar vooral dat iedereen uit 
de bol gaat vanaf de eerste minuut. Uiteindelijk 
het leven is al ernstig genoeg; toch?! Oh ja een 
bos bloemen zou ik ook appreciëren,  overhan-
digd door een knap mannelijk specimen”
www.karinvanhoorick.be

Als u dit leest kunnen we hopelijk terugkijken 
op een geslaagde editie van muziek in de wijk 
mat veel zonneschijn, lachende kindergezicht-
jes en heupwiegende luisteraars. De eettentjes 
hebben goede zaken gedaan en een aanbod 
van wereldkeuken geserveerd .  Volgend jaar 
lonkt alweer en als u zich geroepen voelt om 
als vrijwilliger mee te werken kan u te allen tijde 
een seintje geven bij de medewerkers van Viva 
Zurenborg. Zo zoeken wij voor volgend jaar  
een nieuwe enthousiasteling om de kinderani-
matie op zich te nemen.

Magda Wuytac:  0474691695

Yo Van den Bulck: 0485055863

Achter de schermen: Jaak Clooten • Foto’s Jeannine FUHRING Presentatrice :Karin Van Hoorick
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AROMA S
Mezze * Bistro * Lunch

Maandag t/m zaterdag: 10 tot 16u
Vrijdag en zaterdag: 19 tot 00 

(mezze en wijnbar)

Draakstraat 21 
2018 Antwerpen

Tel: 0484 97 63 83

Italian wine bar
& Coffee

Grote hondstraat 5
2018 antwerpen

TEL: 0488470083

Meeting of Styles  
met prachtige  
graffitikunst

Ga dat zien, allen daarheen want 
het is warempel echt de moeite. We 
hebben het over het graffitifestival 

Meeting of Styles dat meer dan hon-
derd internationale artiesten naar 

onze wijk lokte. Elke deelnemer 
kreeg een stuk meter van een meter 
of zes en dat is dan een totaal van 
om en bij de 3000 vierkante meter. 
En het heeft pareltjes opgeleverd 

want dit is geen werk van zich 
vervelende pubers die er ’s nachts op 
uittrekken om hier en daar wat verf 
te spuiten. Integendeel, dit is pure 
fantasie en vakmanschap. Kortom, 

zonder twijfel kunst. Een echte aan-
winst voor de wijk. Het is nu al voor 
de derde keer dat het festival geor-
ganiseerd wordt. Dus een tip : ga 

kijken en proeven vooral zon, regen 
en wind een einde maakt aan al dat 

fraais vlak naast de busstelplaats.

Buscher Cil stelt tentoon in De Heerlyckheid 
tijdens de maanden september en oktober 

Rommelmarkt op zondag 13 september 
in de Walvisstraat en Nottebohmstraat

Wie? 
“Mijn naam is Buscher Cil. Heb mijn opleiding gehad als grafiek-
ster in het St Lucas te Gent. Daarna beeldhouwen in Lier. Ik heb 
vier keer mee deel genomen aan het symposium: Rencontres  
Internationales de Sculptures de Sprimont.

Soms doe ik ook aan installatiekunst. Nu ben ik in mijn atelier 
te Brecht vooral bezig in zwarte marmer: noire de Mazy. Ik heb 
al enkele expo gehad in Melsele - Antwerpen - Lier- Brecht- St 
Job-. 
De gemeente St Lenaerts heeft enkele jaren geleden een groot 
werk van mij aangekocht voor in het parkje achter de kerk. Ook 
heb ik in opdracht een groot wit marmer beeld gekapt in Mum-

bay (India). Waarom ik als beeldhouwster vooral in steen werk 
is zeer eenvoudig: ik kan gewoon niet anders, mijn liefde voor 
steen is groot. Zelf mijn steen in de steengroeve gaan kiezen is 
het begin van alles. Verder laat ik me leiden door mijn fascinatie, 
enthousiasme en creativiteit die ik tijdens het kappen in de steen 
ervaar.

Wijnhandel De Heerlyckheid
Open: wo t/m vr 10-19u za 10-18u

Pretoriastraat 28
2600 Berchem

T: 03/235.84.94

De bewoners van de Walvisstraat zochten 
naar een activiteit om naar buiten te komen 
en kozen voor een straatrommelmarkt.  De 
maand september is een goeie periode be-
dachten ze en daarom is er een rommelmarkt 
op zondag 13 september van 8 tot 18 uur. 

De afspraak is dat er alleen bewoners van de 
Walvisstraat meedoen en zich beperken tot 
de ruimte voor hun eigen deur of garage. Ver-
der is er geen commerciële activiteit toegela-
ten zodat er geen frieten of bv. braadworsten 
mogen verkocht worden. Alleen eigen rom-

mel of zolderschatten.
Maar de Walvisstraat zo maar afsluiten was 
niet echt een goed idee voor de bewoners 
van de Nottebohmstraat. Die waren dan een 
hele zondag zomaar van de rest van de “we-
reld” afgesloten en daarom werd een voor de 

hand liggend oplossing bedacht: die van de 
Nottebohmstraat doen mee zodat er meteen 
een goeie aanleiding was om deze straat ook 
af te sluiten voor het verkeer. Twee vliegen 
in één klap en meteen een veel grotere rom-
melmarkt. 

Dit is een van de vele fraaie werkstukken, uiteraard in kleur  • Foto Jörg PYL

Wat is het hier al een lawaaierige zomer 
geweest zeg.

Je woont hier en ziet (hoort!) het jaar na 
jaar groeien en niemand die u vraagt of 
dat wel OK is. 'Het is nu eenmaal een brui-
sende buurt mijnheer' kreeg ik van ZVA te 
horen toen Royal de Luxe een week lang 
onaangekondigd (ja, na vier dagen stak er 
een excuusbrief in mijn bus) over mijn deur  
kwam parkeren met megafoon. Sindsdien 
zijn er links rechts achter voor zo om de 
twee weken volop boem boem boem- 
geluiden te horen in het 'hippe' z-borg. 
Eergisteren zowel op het plein als in de 
Krugerstraat, geen ontsnappen mogelijk. 
Bruisende buurt? Ik woon hier al 22 jaar en 
weet dat dit nooit de bedoeling was. Als 
een dorp in de stad, ja, zo werd z-borg ver-
kocht. Inclusief het hipste ingrediënt van al: 
stilte en rust. Want mijn koekestad vergaat 

van het gedreun en ik weet niet waarom 
wij daar aan moeten meedoen. Af en toe 
een happening en een cool-cool eventje, 
wow tof, maar draai de bassen dicht  en 
zie dat de muziek er staat zonder gebonk. 
Lawaai, hip of niet,  is sluipende gif en ei-
genlijk beseffen we dat allemaal. Shout it 
out loud, mensen!  Niks verzuring, gewoon 
leefbaarheid, haha!

Voorstel: waarom word er voor de zomer 
geen welomlijnd  programma voorgelegd 
aan de bewoners met analyse van overlast 
en mogelijkheid tot inspraak? Dan hou-
den we iedereen tevreden en daar zou het 
toch om moeten draaien in het dorp van de 
stad.

Stille wenk,
Serge Vermeersch, Pretoriastraat

LEZERS

OPLAWAAI 
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Na jaren wachten mochten de renners van de 
Tour de France nog eens starten in de haven-
stad. Daar werd flink voor betaald, maar op 
de dag zelf zag het parcours van deze Ronde 
zwart van het volk. Kort na de doortocht van 
de Franse moemoe was dit het tweede mas-
sa-event op korte tijd. En in tegenstelling tot 
de Franse Reuzen deed de Franse Wielerreus 
wel onze wijk aan. Het was dan ook drum-
men voor een goed plaatsje maar wij had-
den geluk. Onze eigenste Berrnard Soenens 
kon namelijk het hele circus vanuit zijn voor-
deur zien voorbij trekken.  Een verslag van 
een bevoorrechte getuige.  
De echte wielerfans zijn naar de Grote Markt 
afgezakt of minstens naar de De Keyserlei. 
Vanaf 9u ’s ochtends rijdt een lange ketting 
fietsers langs de spoorlijn richting Centraal 
Station naast een lege straat. Het duurt nog 
uren vooraleer de Tourrenners in de omge-
keerde richting doorheen onze Stanleystraat 
zullen rijden. Maar de ordediensten zijn er 
klaar voor, de terrasjes van café Stanny en 
Bazaar eveneens. (Bernard SOENENS)
De publiciteitskaravaan zorgt twee uur voor 
de renners opdagen  al voor veel jolijt. Toe-
schouwers komen alsmaar meer aangescho-
ven uit hun huis en uit de zijstraten. Ze zijn 
vooral verrast omdat ze elkaar nog eens zien, 
buiten op straat. Extra stoelen worden bui-
tengezet. Iedereen vindt het tof. Dan komen 
de renners er aan en duurt het nog 20 secon-
den. Vanaf de echte start in Boechout duurt 
het nog 7 seconden. Wie er bij was beleefde 
een leuke voormiddag: goed voor de uitstra-
ling van de stad en de samenhorigheid van 
een buurt. “Zo is het toch? Onze buurt kwam 
nog eens op straat!” wist een toeschouwer. 
’s Morgens oogt de zone tussen Berchem en 
Centraal station onnatuurlijk leeg. Aan het 
Centraal Station is het wel druk. Stromen 
voetgangers verlaten het station. De mees-
ten weten waar naartoe en stappen resoluut 
richting De Keyserlei. Anderen vragen aarze-
lend wat er aan de hand is. De bocht voor het 
station is met nadar afgezoomd en biedt een 

ideale uitkijk. Veel wielerliefhebbers hebben 
om 10 uur hun plekje daar al gevonden. Ze 
wachten nog drie uur op de renners want het 
vertrek is rond 13 u gepland.  De ordedien-
sten houden het parcours autovrij. Een en-
kele chauffeur vraagt of hij naar rechts mag, 
maar wordt vakkundig naar links geloodst. 
Een agent roept een jongere, die onder het 
politielint door wil een halt toe. Naast veel 
politie zijn er ook tientallen vrijwilligers van 
’t stad en van een Brakelse vereniging die als 
‘gevolmachtigde seingevers’ ingeschakeld 
worden. Enkelen hebben een strandstoel en 
picknickmand bij de hand. Het terrasje van 
De Klok zit al aardig vol. 
Een Engelse toeriste vraagt hoe ze vandaag 
naar de Nationale Bank kan geraken. Een be-
jaard koppel heeft een plekje op de zitbank 
van een bushokje. Ideaal zicht en schaduw. 
De kruispunten worden ingenomen door 
politieagenten en seingevers. Militairen 
in duo – die de voorbije maanden helaas 
vergroeid zijn met het straatbeeld – zijn er 
ook bij maar ogen nu nog iets overbodiger. 
Hoewel, Boston zindert nog na. Ze hebben 
vooral interesse voor het wielergebeuren. 
Alleen amateurwielrenners krijgen vrij spel, 
tenminste als ze in de juiste richting van het 
parcours fietsen. Ze krijgen ook nog applaus. 
Tom Lanoye komt voorbij met fiets aan de 
hand. Hij krijgt geen applaus. 

LEKKERS
De publiciteitskaravaan brengt leven in de 
brouwerij. Het leven is ineens wel heel mooi. 
Vrolijke muziek, veel kleur, mooie meisjes in 
open auto’s. Ze roepen “bonjour à tous”. Ze 
wuiven. Wie terug wuift krijgt iets lekkers toe-
gegooid. Het economisch belang van deze 
Tour is duidelijk. Het terras van eetcafé Bazaar 
zit mooi vol. Café Stany zet alle tafels en stoe-
len buiten. Mensen, buren, oud-buren, ken-
nissen vinden elkaar. Het is duidelijk. De buurt 
staat op straat. Makkelijk dus om mensen aan 
de praat te krijgen wat ze ervan vinden. Het is 
nauwelijks wachten op de renners.   

MAGDA 
“Ik woon in het huis van Jos Hoevenaars, een 
gewezen wereldkampioen. Toen ik het huis 
kocht, hing één kamer vol met truien en tro-
feeën. Ik heb dus voeling met de wielersport. 
Jaren geleden beklom ik de Ventoux op een 
stadsfiets. Maar ik ken geen namen van ren-
ners, behalve één, een echte ‘stoemper’. Val-
verde? Nee! Voeckler? Ja, die is het. Maar ik 
vind wat hier gebeurt prima. Nee, niet zo zeer 
voor de koers, maar…. kijk, de hele buurt 
staat op straat”

JONAS
“Tot voor enkele dagen was ik nog met mijn 
studies geneeskunde bezig. Nee, ik volg de 
Tour de France niet. Ik fiets liever zelf zoals 
iedereen in ons gezin. Ik weet pas sedert gis-
teren dat de Ronde in Antwerpen start. Ik ver-
nam het toen een politieman aanbelde om 
te zeggen dat de auto van mijn ouders fout 
geparkeerd stond. Hij stond op het parcours. 
Ik heb geen rijbewijs. De agent heeft de auto 
dan zelf verplaatst. Nu de renners voor onze 
deur passeren, wil ik wel kijken. Ik vind het 
ook een goede zaak deze Tour hier in Antwer-
pen. Publicitair interessant voor de stad.”

LUC
“Ik woonde vroeger in de Cobdenstraat en nu 
in ’t Groen Kwartier. Ik kom eens kijken. Mijn 
zoontje (5) vindt dat leuk. Verder volg ik de 
wielersport niet, maar de Tour is toch iets spe-
ciaal. Ik kom hier vooral voor de sfeer. Ik werk 
in een tandartsenpraktijk en de baas heeft 
ons vandaag een vrije dag gegeven. Speciaal 
voor de Tour. Zo’n Tourstart is tof voor een 
stad als Antwerpen. Het heeft wel zijn prijs. 
Met de auto kom je niet in ’t stad terecht. Voor 
de reuzin was er ook veel afgesloten.”

EVA
Nee, ik volg het wielrennen niet. Het blijft wat 
meekijken als de TV op staat. Ik hoop toch 
Cancellara te zien in zijn gele trui. Doet er ook 
een Belg mee? Antwerpen is een grote stad. 
Dit gebeuren heeft belang voor de economie 
en voor de samenhorigheid. Je voelt hier ook 
een positieve sfeer. Ik vraag me af:  Kijken de 
Joden ook? Speciaal toch wat hier gebeurt. Je 
kent dat van TV en nu komt dat langs je deur 
voorbij.

STEVEN 
Ik ben niet echt een wielerliefhebber. Behalve 
dat ik zelf veel fiets. Ik probeer het wel een 
beetje te volgen. Maar dit vind ik leuk. Ik 
woon niet in de buurt, maar ik heb hier wel 
vrienden die straks ook komen. Dit is een 
goede plek om de renners te zien. Ik woon in 
Kontich, maar ik sta wel hier. Straks eindigen 

we in het ZeeZicht. Of iedereen het leuk vindt, 
weet ik niet. De horeca zal tevreden zijn, maar 
veel winkels kunnen beter de deuren sluiten. 
Alhoewel, om half twee zijn de renners de 
stad uit.

ELKE
“Ik ben hier in de straat opgegroeid. Dus 
kom ik graag langs bij dit uniek gebeuren. 
Verder trekt het mij niet aan. Vanavond zal ik 
wel makkelijker luisteren als het over de Tour 
gaat, om te weten wie er gewonnen heeft. 
Maar het is leuk. Je ziet je oude buren. Het 
heeft iets folkloristisch, een specifieke sfeer 
toch. Doet Cancellara mee? Ik ben toch wel 
benieuwd. 

LIES - TOM
Tom: “Gazet van Zurenborg? Dat ken ik zeker. 
In de laatste editie stond ik er in. Interessante 
krant. Tour de France? Alleen zou ik niet ko-
men. Maar Lies heeft wel interesse. We wonen 
achter de spoorweg.
Lies: “Ik keek met mijn opa altijd naar de 
koers en dat is wel blijven hangen. Ik heb er 
een halve dag verlof voor genomen. Ik fiets 
ook zelf elke dag naar mijn werk en ook naar 
’t stad.”
Tom en Lies: “Het is wel een goede zaak deze 
Tourstart. Het is tof hier te staan. Café Stanny 
is een bekend café en mensen komen daar 
wel op af als de Tour daar passeert. In 2020 
ambiëren ze de echte Tourstart in Antwer-
pen. Antwerpen profileert zich zo’n beetje 
als fietsstad. Alhoewel, er is nog veel werk te 
doen. De fiets krijgt nog te weinig prioriteit. 
Dat ondervinden we dagelijks. Kasseien, rode 
lichten,…Het kan nog veel beter.”    

TONIA-STANISLAS
“Wij wonen in de buurt en komen dus hier 
zien. De uitbater van de Stanny is een vriend. 
Vandaar. Dat is logisch.  We volgen het ook 
wel een beetje op TV. Namen van renners 
kennen we niet. Cancellara? Ja, die wel. Ach, 
heeft hij de gele trui? Nee, de reuzen hebben 
we niet gezien.”

VIC-NINI
“Het is de eerste keer in veertig jaar dat we in 
’t stad zijn in de zomer. Anders zijn we altijd 
in Oostenrijk. We wonen hier in de buurt, we 
hebben hier een goed plekje gezocht. Neen, 
naar de Grote Markt gaan we niet. Dat is te 
druk. We wilden de renners zien passeren. 
Ook de publiciteitskaravaan, jawel. We heb-
ben er een klakske aan overgehouden. Komt 
goed van pas met dit weer. Ik ken wel een 
paar renners. Nibali, Cancellara,…..Het kost 
wel veel geld, maar het trekt ook veel volk 
aan. Maar ik kan die rekening niet maken.” 

Grote Beerstraat 24 • 2018 Antwerpen

T: 03.239.14.19 • 0479 77 15 76

Tour de France trekt door Zurenborg

Extra stoelen werden buitengezet 
"Ik zag nog eens mijn buren"

Begin van de zomer en de Tour trekt ook door onze wijk • Foto Luc PANDELAERSNog niet echt van start want de directiewagen rijdt nog voor de renners • Foto Marc VINGERHOEDT
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Zakenman uit de Velodroomstraat gooit roer om en bouwt frituur op bakfiets 

“Ik schuim nu alle cafés af 
en kom met geld naar huis”
Jarenlang reisde Leonard Glazema (54) uit de Velodroomstraat door Europa als bedrijfsconsulent. Hij 

verdiende goed zijn boterham, maar het bloed kruipt nu eenmaal waar het niet gaan kan. Hij wou 

graag iets met zijn handen doen, iets met eten. In de avonduren ontwierp hij een bakfiets, ingericht 

als frituur. Hij doopte zijn bedrijfsfiets Frieterij. En zie, vanaf nu is hij frietbakker. (Ad MOESKOPS)

Een zomeravond in juli. Moeder en de kinderen 
zijn net terug van hun vakantie. Vader is thuisge-
bleven en heeft hen beloofd om de thuiskomst 
te vieren met verse frietjes. De meeste families 
zouden gewoon samen naar het frituur trekken. 
Een enkeling zou misschien een frietketel bo-
venhalen en wat in de keuken staan spetteren. 
Maar zo verloopt het niet bij deze familie Glaze-
ma. Daar gaat het anders. Vader Leonard heeft 
deze avond zijn bakfiets voor het huis gereden 
en staat hier midden in de Velodroomstraat frie-
ten te bakken. Op zijn bakfiets worden de aard-
appelen eerst gesneden, dan voorgebakken en 
ten slotte krokant afgebakken. Buren komen 
naar buiten en krijgen ook een frietje. Passan-
ten stoppen, vragen wat er aan de hand is. De-
genen die proeven van de friet zijn unaniem in 
hun oordeel: wow, lekker!

INGENIEUR
Aan het bouwen van dit rijdende frituur is veel 
denkwerk vooraf gegaan. De opleiding tot in-
dustrieel ingenieur kwam Glazema nog blijk-
baar goed van pas. Overal zitten deurtjes en 
klepjes. Elk hoekje van de bakfiets is benut. Bo-
ven op het werkblad staat de frietsnijder. Hier 
begint het frietenproces. De rauwe frietsten-
gels vallen door een gat en verdwijnen in een 
roestvrijstalen lade in de bakfiets. Achter een 
schuifdeurtje blijken meer van dergelijke la-
den te zitten. Hierin liggen voorgebakken frie-
ten af te koelen. Een ander deurtje verbergt de 
twee gasflessen die de frituurolie verwarmen. 
Achter weer een schuif staan de mayonaise en 
ketchup. Er is zelfs een ruimte voor een brand-
blusser voorzien. Het onderstel van de bakfiets 
komt van een fietsfabrikant die gespecialiseerd 
is in het bouwen van fietsen voor mensen met 
een beperking. Glazema heeft zijn bakfiets ex-
tra laten afveren  met bladveren zodat hij erg 
stabiel is. De twee bakken met olie kunnen via 
een ingenieus systeem van deksels en pennen 
zodanig worden afgedicht dat er tijdens het 
rijden niets geknoeid wordt. Volgens de nieuw-

bakken frietbakker werkt alles perfect. Alleen 
bergop fietsen met Frieterij is zwaar. Want als 
Glazema eropuit trekt, zit er ook nog eens zestig 
kilo aardappelen aan boord. Hiermee kan hij in 
totaal ongeveer 180 porties friet maken. 

OVATIE
"Vorige week stond ik op het Mechelseplein. De 
mensen kwamen uit de cafés om te zien wat er 
op straat gebeurde. Ze stonden om mijn bak-
fiets. Ik verkocht veel frieten. Toen ik klaar was, 
heb ik de bakfiets afgesloten en ben ik zelf een 
pint gaan pakken in De Pallieter. Toen ik het café 
binnenkwam, gingen de mensen recht staan 
en kreeg ik spontaan een staande ovatie. Dat is 
toch fantastisch. Eigenlijk schuim ik nu alle cafés 
af en kom ik met meer geld naar huis dan waar 
ik mee vertrok (lacht). Deze week stond ik ook 
op straat bij De Zomerfabriek. Al die mensen die 
daar naar buiten kwamen, waren blij om me te 
zien. Ze bestelden frieten en gingen vervolgens 
weer vrolijk verder de nacht in. Daar doe je het 
toch voor?"

HOBBYKOK
“Voordat ik hiermee begon, heb ik me echt wel 
verdiept in het frietenbakken. Er bestaat veel li-
teratuur over en ik ben ook al jaren een fervent 
hobbykok. En als je iets doet, dan moet je het 
goed doen, anders moet je er niet aan begin-
nen. Het is met frieten bakken hetzelfde als met 
koken. Het begint allemaal met goede basis-
producten. Dus kies ik voor een aardappel die 
een hoog droogstofgehalte heeft. Bijvoorbeeld 
een Bintje is erg geschikt. Ik bak mijn frieten in 
zonnebloemolie en niet in dierlijk vet.  Frieten 
moeten immers voor iedereen zijn. Mijn frietjes 
zijn vegetarisch, halal en glutenvrij.  Vervolgens 
werk ik mijn frieten af met fleur de sel (Frans 
grof zeezout). Dat is veel lekkerder dan gewoon 
zout. En de sauzen die ik gebruik, zijn niet de 
goedkoopste, maar wel de beste. Trouwens, 
bij mij kost een bakje friet 2 euro en met saus 3 
euro. Dat valt nog best mee, vind je niet?" 

LUIEWIJVENFRIET
Intussen staan al enkele buurtgenoten rond de 
bakfiets. Een auto stopt. Anita, uitbaatster van 
Koek en Zopie, vraagt of ze ook frietjes krijgt. Ze 
parkeert haar auto en even later proeft ze van 
de frieten. "Ze zijn overheerlijk, mag ik nog een 
extra portie? Ik vind het mooi dat het 'luiewij-
venfrieten' zijn. Ken je dat niet, luiewijvenfrie-
ten? Je hebt de aardappelen niet geschild." 

Glazema legt uit dat hij dat bewust gedaan 
heeft. Deze aardappelen hadden een dunne 
schil en dan volstaat het om ze goed te wassen. 
"Ik maak op een ambachtelijke manier frieten 
en dan mag de schil er best aan blijven. Ik ben 
ook een voorstander van voedsel dat traceer-
baar is. Ik koop mijn aardappelen bijvoorbeeld 
rechtstreeks bij een man in Aartselaar. Bij mij zie 
je de aardappels liggen en je ziet wat ik ermee 
doe en even later eet je diezelfde aardappel op 
als friet." 

Een dame uit de buurt proeft ook van de frie-
ten en oppert dat Frieterij zelf misschien ook 
traceerbaar moet zijn. Ze stelt een applicatie 
voor waarop je de bakfiets via je smartphone 
kan volgen. "Als je dan zin hebt in frieten, dan 
weet je waar jij staat met je bakfiets." Glazema 
wuift de suggestie lachend weg. "Nee, dat is 
geen goed idee. Natuurlijk niet, want dan kan 
mijn vrouw me ook overal precies volgen. Dan 
weet ze exact waar ik ben en waar en hoe lang 
ik overal stop. Dat is nu juist niet de bedoeling."

GEHEIM 
"U vraagt wat het geheim is van goede frieten? 
Doe alles zelf en koop in de supermarkt geen 
kant en klare frietjes. Begin met een goede aard-
appel. Een aardappel waar niet te veel vocht in 
zit. Hoe minder vocht, hoe meer smaak. Snijd 
je aardappel in frietjes en bak ze ongeveer zes 
minuten voor op 140 a 150 graden. Tijdens het 
voorbakken onttrek je het vocht aan de frieten. 
Loop niet weg , maar blijf er bijstaan en prik er 

eens in om te zien of ze gaar zijn. Dan haal je de 
frietjes uit de olie en laat je ze een half uurtje 
rusten en afkoelen. Dan bak je ze af, ongeveer 
drie minuten op 180 graden. 
Trouwens, ik ben nu aan het experimenteren 
om frieten eerst te stomen en dan pas te bak-
ken. Heston Blumenthal (bekende sterrenchef 
nvdr) werkt zo ook. Weet je dat er sterrenchefs 
zijn die van zichzelf zeggen dat ze geen goede 
frieten kunnen bakken. Dat is wel eerlijk van ze, 
maar het geeft ook aan dat goede frieten bak-
ken echt een vak is."

ONGELOOF
Een jong koppel stopt. De juffrouw vraagt wat 
er aan de hand is. Ze ziet de bakfiets en is vol lof 
over Frieterij en vraagt meteen een kaartje. Gla-
zema zegt dat hij geen kaartjes heeft. De jonge 
vrouw legt uit dat ze over een paar weken gaat 
trouwen en wijst naar de jongen naast haar. Ze 
zou graag Frieterij op haar feest zien verschij-
nen. Glazema verwijst haar naar de website 
om verder af te spreken. Huppelend wandelt 
ze weg en trekt haar toekomstige echtgenoot 
dicht tegen zich aan. 

Een man komt over het trottoir aangewandeld. 
Hij stopt en kijkt vol ongeloof naar de bakfiets. 
Hij bestelt een portie friet met mayonaise. Gla-
zema geeft hem zijn bakje frietjes, een servet 
en een houten vorkje. De man pakt zijn porte-
monnee en wil betalen, maar Glazema zegt dat 
het vandaag gratis is. Zijn ongeloof neemt toe. 
"Echt? Echt waar? Awel merci!" Hij bedankt tot 
driemaal toe en vervolgt dan zijn weg. Glazema: 
"Dat vind ik nou zo mooi aan mijn nieuwe job. Ik 
maak met mijn frieten altijd mensen gelukkig."

Info Frieterij:
telefoon: 

0473 252208
www.frieterij.be

Leonard Glazema met zijn Frieterij, hiermee kan hij in totaal ongeveer 180 porties friet maken.  • Foto Morfo DROSAKIS

Leonard Glazema, al jaren een fervente 
hobbykok • Foto Morfo DROSAKIS


